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معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم:

قصور پزشکان در مرگ مغزی 
ستایش موسایی ثابت نشده است

سخنگوی ناجا خبر داد:

ترخیص خودروهای توقیفی از امروز

شهردار قم تاکید کرد:

لزوم حفظ جایگاه مردمی هیئات مذهبی

قبض 2/5 میلیون تومانی برای یک مشترک بومی روستایی

فاصلۀ کوتاه بین »نامزد اصلح« بودن تا »مهرۀ سوخته« شدنبخشدار کهک: پیگیر ماجرای قبوض نجومی آب هستیم

احمدی نژاد 
خودش را سوزاند

گزارشی از جلسه دیروز بهارستان؛

دستانِ پرِ آقای وزیر 
مخالفان همچنان 

ناراضی

کاندیداتوری  از  سخن  تقریبا  جا  همه  در  و  روزها  این 
چهره های مختلف برای مهمترین رقابت انتخاباتی اردیبهشت 
96 است. برخی چهره ها به طور جدی تری از سوی گروه های 
سیاسی مطرح می شوند و برخی دیگر کمرنگ ترند. با این 
همه، تقریبا همه آنها که درباره انتخابات ریاست جمهوری 
دوازدهم صحبت می کنند، بر این نکته اجماع نظر دارند که 
نباید سراغ »مهره های سوخته« رفت؛ اما سوال اینجاست که 
مهره سوخته کیست؟ مهره های سوخته در عرصه انتخابات 
را می توان به دسته های مختلف تقسیم کرد. عده ای به سبب 
مواضع و عملکردشان شانسی برای تایید صلاحیت و حضور 
در عرصه انتخابات ندارند. برخی پیش از این شانس خود برای 
پیروزی را آزموده اند و دریافته اند که سبد رأی درخور توجهی 
ندارند. برخی به دلیل اشتباه محاسباتی در زمان کاندیداتوری، 

عملا بخت خود برای انتخاب دوباره را از دست داده اند ...

نقش مشایی در فساد 3 هزار میلیاردی

گزارش ایمان از اقدامی که موجب نارضایتی مردم شده است

صدور قبوض نجومی 
آب در روستاهای قم

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تاکنون 
هیچ گونه گزارشی مبنی بر قصور و یا سهل انگاری تیم 
پزشکی در خصوص مرگ مغزی ستایش موسایی کودک 
8 ساله در بیمارستان نکویی قم به اثبات نرسیده است. 
محمدرضا مظفری عرض تسلیت به خانواده مرحوم موسایی 
افزود: متاسفانه در برخی از خبرها درج شده است که سهل 

انگاری پزشکان موجب مرگ مغزی این کودک شده که 
این امر صحت ندارد. وی اضافه کرد: قصور پزشکی توسط 
سازمان نظام پزشکی به اثبات می رسد که تاکنون پرونده 
ای برای بررسی ارسال نشده و هیچ موضوعی نیز در این 
زمینه به اثبات نرسیده است. وی تاکید کرد: پزشک بیهوشی 

ستایش موسایی از بهترین پزشکان بیهوشی قم است ...
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روزنامه صبح ایران
رئیس جمهور با اشاره به اینکه مردم باید احساس کنند که اطلاعات ضرورت کشور 
بوده و به نفع همه مردم است گفت: مردم احساس نکنند که کسی می خواهد از آمار و 

سرشماری سوء استفاده کند.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح دیروز در دیدار مسئولان ستاد 
سرشماری سراسر کشور اظهار کرد: من از مردم تقاضا می کنم که همه همکاری لازم 
را با ماموران سرشماری داشته باشند، زیرا اطلاعات بدست آمده از این سرشماری پایه 
ای برای برنامه ریزی کشور است. وی در ادامه با بیان اینکه دولت به دنبال برنامه ریزی 
براساس همین اطلاعات و آمار است، افزود: ما سازمان برنامه و بودجه را احیا کردیم تا از 

متخصصان برای برنامه ریزی و بودجه ریزی کشور استفاده کنیم تا کشور شاهد 
پیشرفت قابل قبولی در همه زمینه ها باشد. روحانی ادامه داد: امسال، سال رونق 

اقتصادی است و آثار آن را در بخش های مختلف اقتصادی می بینیم البته ما 
باید واقعیت ها  را به مردم بگوییم یعنی اگر رشد اقتصادی خوب 

است آن را به مردم بگوییم و اگر یک سال هم رشد اقتصادی 
متوقف است باید آن را هم به مردم بگوییم و دلایل آن را 

تشریح کنیم زیرا مردم باید از شرایط کشور مطلع باشند 
تا براساس آن اطلاعات برنامه ریزی کنند....

 اظهارات صریح مقام معظم رهبری درباره پرهیز از ایجاد دوقطبی در کشور؛ 

از اطلاعات سرشماری سوء استفاده نمی شود
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عکس: مجتبی محمد لو8

تک مضراب های روحانی
مخالفان را آتش می زند

محمد هاشمی:

نان عده ای در القای اختلاف بین بزرگان است

به جای تشویق، روحانی را می کوبند

هاشمی چرا آمد، چرا رفت؟
2
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در نامه ای به رهبر معظم انقلاب اعلام شد:

انصراف
 احمدی نژاد از 

حضور در انتخابات
محمود احمدی نژاد با ارسال نامه ای خطاب به رهبر معظم 
انقلاب اسلامی اعلام کرد که در عمل به منویات معظم له، 
برنامه ای برای حضور در عرصه رقابت های انتخاباتی سال 

آینده ندارم.
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شهرداری سلفچگان در نظر دارد براساس ابلاغیه شماره 1568 

مورخ95/1/23 و همچنین مجوز شورای اسلامی شهر نسبت به 

واگذاری بهره برداری از جایگاه CNG خود واقع در ابتدای اتوبان 

سلفچگان - اراک  بصورت اجاره  چهار ساله از طریق مزایده عمومی 

اقدام نماید، لذا شرکتهای دارای صلاحیت از شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی می توانند، جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات 

بیشتر به آدرس: استان قم ، شهر سلفچگان ، میدان ولی عصر)عج( 

شهرداری سلفچگان مراجعه و یا با شماره تلفن02533663777  

تماس حاصل فرمایند.

1- ضمانت نامه شرکت در مزایده به مبلغ 146/000/000 ریال به  صورت 

واریز نقدی و یا ضمانتنامه بانکی با اعتبار حداقل3 ماه باشد.

2- تاریخ  فروش اسناد تا 10 روز کاری پس از انتشار آگهی نوبت دوم 

می باشد.

3- شهرداری در رد یا قبول هریك از پیشنهادات مختار است.

4- هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده خواهد بود.

 CNG  آگهی واگذاری بهره برداری جایگاه
شهرداری سلفچگان

روابط عمومی شهرداری سلفچگان

اصلاحیه آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(
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خیز بلند تندروها 
برای انتخابات شوراها

انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا طبق مصوبه 
مجمع تشخیص مصلحت نظام برای تجمیع انتخابات ، 
هم زمان با انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم برگزار خواهد 
شد. شاید یکی از مهم ترین آسیب های آن گم شدن اهمیت 

و جایگاه شوراهای شهر در تب و تاب و جنجال سیاسی انتخابات ریاست جمهوری است، 
آسیبی که از همان ابتدای تصویب تجمیع انتخابات، مخالفان و منتقدان این طرح نسبت 

به آن هشدار می دادند.
حالا پس از آنکه چهارمین دوره شوراهای شهر و روستا در سال پایانی خود به سر می 
برد، قرار است انتخابات برای تشکیل پنجمین دوره شوراهای اسلامی هم زمان با انتخابات 
پر تب و تاب ریاست جمهوری دوازدهم برگزار شود و این روزها به نظر می رسد حواشی 
سیاسی حول انتخابات ریاست جمهوری آنقدر زیاد هست که شوراها و انتخابات پنجم را 

زیر غباری از فراموشی و بی توجهی از یاد ببرد.
شاید بتوان گفت همان آرایش سیاسی که به لحاظ جریان ها در انتخابات ریاست 
جمهوری دوازدهم شکل گرفته و در حال تداوم و گسترش است، قابل تعمیم به فضای 
انتخابات شوراهای اسلامی هم باشد، همان سه قطبی که از یک سو اصولگرایان پای آن 
ایستاده اند، ازسوی دیگر اصلاح طلبان با تلاش مستمر و با قدرت بیشتر نسبت به گذشته 
به یک سوی آن بازگشته اند و از ضلع دیگر، جریان مغلوب انتخابات سال گذشته، وارد 

گود شده است.
حالا همین سه قطب در انتخابات شوراها هم قابل بازشناسی است، اصلاح طلبانی که 
در دوره گذشته شوراها نتوانستند آنچنان که باید و شاید صندلی های شورا را از آن خود 
کنند، اصولگرایان که تقریبا در این دوره از شوراها جریان مسلط بر چهارمین دوره شورای 
شهر بودند و جریان تندرو که با وجود آنکه قدمت چندانی ندارد، برای ورود به شوراهای 
شهر کمر همت را بسته اند تا شاید از آب گل آلود انتخابات ریاست جمهوری، ماهی بگیرند 

و وارد شورا شوند.
شاید یکی از مهم ترین و جدی ترین انتقاداتی که در زمان تصویب قانون تجمیع انتخابات 
به این طرح وارد می شد، این بود که برگزاری هم زمان انتخابات ریاست جمهوری و انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستا موجب تقسیم انرژی نیروها و جریان های سیاسی در محور 
دو انتخابات مجزا می شود و این امر ممکن است ضعف عملکرد جریان های سیاسی در یکی 
از این دو انتخابات را به همراه داشته باشد، انتقادی که به نظر می رسد این روزها تا حدی 

درست هم از آب درآمده است.
دیروز سخنگوی جبهه پیروان اعلام کرد که انتخابات شوراها نسبت به انتخابات ریاست 
جمهوری در اولویت قرار دارد. همزمان با آغاز شکل گیری فضای انتخاباتی در عرصه 
سیاسی کشور و در همین روزهای اولی که حرف و حدیث های انتخاباتی این سو و آن سو 
بالا گرفته است، اصولگرایان درصد بیشتری از انرژی و توان خود را برای برنامه ریزی و قدم 
برداشتن به سوی موفقیت در انتخابات شوراها سوق داده اند؛ اما در بین اصلاح طلبان و 
حامیان دولت، موضوع شکل دیگری به خود گرفته است. آنقدر مباحث انتخاباتی ریاست 

جمهوری داغ است که کمتر حرف و نقلی از انتخابات شوراها به میان می آید.
به نظر می رسد اصولگرایان به ویژه قشر تندرو این جریان، امید چندانی به حضور 
پررنگ و نقش آفرین در انتخابات ریاست جمهوری ندارند و به همین سبب نگاه جدی تر و 
عملیاتی تری به انتخابات شوراها انداخته اند و سعی دارند برای به دست آوردن کرسی های 
شوراهای اسلامی شهر، کاندیداهای جدی، لیست منسجم و فعالیت هدفمند را در نظر 
بگیرند. اما در این میان باید دید کدام جریان از بی توجهی حامیان دولت به شوراها و حواس 
پرتی اصلاح طلبان از این انتخابات مهم، سود می برد؟ برنده فراموش شدن شوراها در نظر 
جریان های سیاسی چه کسی خواهد بود؟ بی  شک تندروها برنامه ویژه ای برای کسب 

کرسی های این دوره از انتخابات شوراهای اسلامی شهر دارند.
به نظر می رسد تندروها یکی از اضلاع سه قطبی سیاسی و انتخاباتی انتخابات پیش 
روی شوراهای اسلامی شهر هستند. چرا که آنان برای رسیدن به میدان رقابت انتخاباتی 
ریاست جمهوری موانع جدی را در پیش دارند، از انصراف احمدی نژاد گرفته تا رد یا تایید 
صلاحیت دیگر کاندیداهای خود ازسوی شورای نگهبان. آنان در نظر دارند تا با حضور 
پررنگ در شوراهای اسلامی شهر، تصویری جدید از خود برای به دست آوردن آرای مردمی 
در انتخابات آینده، ارائه دهند. لذا آنان شوراهای اسلامی شهر را به عنوان پایگاهی جدی و 
قدرتمند قلمداد می کنند و می کوشند برای ورود به شوراهای شهر، سرمایه گذاری هدفمند 

و برنامه ریزی جدی داشته باشند.
* نماینده قم در شورای عالی استان ها و رئیس شورای شهرستان قم

وزیر کشور: 

زائران اربعین حسینی
 برای رفتن به عراق روادید تهیه کنند

وزیر کشور گفت: زائران اربعین حسینی برای رفتن به کشور عراق و شرکت در این 
آیین، باید روادید تهیه کنند.

عبدالرضا رحمانی فضلی روز سه شنبه در حاشیه بازدید از پایانه مرزی چذابه در جمع 
خبرنگاران افزود: زائران اربعین حسینی بدون روادید به مرز مراجعه نکنند.

وی با اشاره به اینکه برای رفاه حال زائران، سامانه ثبت نام اینترنتی برای شرکت در آیین 
اربعین حسینی امسال زودتر راه اندازی شده ادامه داد: پیش بینی می شود در آیین اربعین 
حسینی امسال افزایش 40 درصدی زائران را در پایانه مرزی چذابه شاهد باشیم که نسبت 

به سال های گذشته افزایش قابل توجهی است.
وی گفت: در پایانه های مرزی شلمچه و چذابه در خوزستان، اقدامات خوب و موثری 
نسبت به سال های گذشته صورت گرفته و در حوزه خدمات رسانی زیربنایی، توقفگاه ها، و 

استقرار موکب ها شرایط بهتری برای سهولت تردد زائران ایجاد شده است.
وی ادامه داد: همچنین در زمینه افزایش خدمات رفاهی اقدامات خوبی در جهت 
خدمت به زائران صورت گرفته و تلاش شده از نظر تدارک و پشتیبانی نیز امکانات خوبی در 
این دو پایانه فراهم شود. رحمانی فضلی گفت: اگرچه نقاط ضعفی را در سال های گذشته 
در پایانه های مرزی خوزستان شاهد بودیم اما برای رفع این نقاط ضعف تلاش مضاعف شده 
است. وی بیان کرد: از زائران حسینی خواستاریم که نهایت همکاری را با متولیان امر داشته 

باشند چرا که توصیه های آنها در جهت برقرای نظم و ایجاد آرامش در بین زائران است.
وزیر کشور گفت: امید است با مجموعه اقداماتی که در حد توان و به صورت اعتقادی 
از سوی مسئولان در جهت ایجاد شرایط رفاهی و خدماتی بهتر به زائران صورت گرفته، 

تا روز اربعین شرایط مناسبی را برای زیارت خوب توام با معنویت برای مردم ایجاد کنیم.
وزیر کشور صبح سه شنبه برای بازدید از روند اجرایی مرزهای شلمچه و چذابه، که 2 
گذرگاه مهم مرزی برای تردد زائران و نیز صدور کالا بین ایران و عراق است، وارد خوزستان 
شد. رحمانی فضلی در این سفر یک روزه ابتدا از پایانه مرزی شلمچه و پس از آن از پایانه 
چذابه دیدن کرد. مرز چذابه در 110 کیلومتری غرب اهواز یکی از مسیرهای اصلی تردد 
زائران کربلای معلی است که در ایام اربعین مورد توجه زائران است و به همین دلیل در 
سه سال گذشته اقدامات اساسی برای تعریض جاده دسترسی به این مرز و نیز احداث 

زیرساخت ها مثل ایجاد توقفگاه های روباز برای زائران در نظر گرفته شده است.

رئیس فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی اقتصاد و انضباط مالی:

احمدی نژاد 12 هزار میلیارد تومان محکومیت 
مالی قطعی در دیوان محاسبات دارد

رئیس فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی اقتصاد و انضباط مالی گفت: طبق اعلام 
دادستان دیوان محاسبات در جلسه هیات رئیسه این فراکسیون دولت گذشته 48 هزار 
میلیارد تومان محکومیت مالی قطعی در دیوان محاسبات دارد که 12 هزار میلیارد تومان 

آن مربوط به شخص رئیس دولت سابق است.
محمود صادقی در تذکری شفاهی در پایان جلسه علنی دیروز )سه شنبه( مجلس  با 
اشاره به بیانات مقام معظم رهبری در درس خارج از فقه درباره ی انتخابات گفت:  مقام 
معظم رهبری روز گذشته در درس خارج از فقه فرمودند درباره ی شخصی که با ایشان 
برای کاندیداتوری ریاست جمهوری مشورت کرده گفته اند که صلاح نمی دانند در انتخابات 

حضور پیدا کنند چون این فرد باعث دو دستگی و ایجاد فضای دو قطبی می شود.
وی افزود:  آن شخص در دوره ی ریاست جمهوری هشت ساله با ایجاد تشتت و 
دودستگی و ایجاد فضای دو قطبی در کشور  کارش را پیش برد و علاوه بر آن هرج و 
مرجی در نظام مالی و اداری کشور به وجود آورد؛ به طوری که بیش از 700 میلیارد دلار 

درآمد نفتی را به باد داد.
این عضو فراکسیون امید در ادامه گفت: بنابراعلام دادستان دیوان محاسبات در جلسه 
فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی اقتصاد و انضباط مالی دولت گذشته 48  هزار میلیارد 
تومان تخلف و محکومیت مالی قطعی دارد که 12 هزار میلیارد تومان آن مربوط به شخص 
رئیس دولت سابق است. از رئیس مجلس و رئیس دیوان محاسبات درخواست اجرای احکام 
صادره را دارم. صادقی همچنین در تذکر دیگری به وزرای دادگستری و اطلاعات گفت: 
در روزها و ماه های اخیر تعداد قابل توجهی از روزنامه نگاران و اصحاب رسانه به اتهام های 
مبهمی مانند پروژه ی نفوذ بازداشت شده و بدون پاسخگویی به فرد و وکیل او وبر خلاف 

ضوابط قانونی با آنها رفتار می شود.
وی افزود: فردی که در سایت معمارنیوز اسناد افشاء شده سازمان بازرسی را قرار داده 
است بازداشت شده و برای او قرار وثیقه 200 میلیون تومانی صادر شده که قابل اجرا 
نیست. این در حالی است برای فردی که به ارتش جمهوری اسلامی اهانت کرده قرار 
سبک 50 میلیون تومانی صادر می شود. سوال این است که چرا دستگاه قضایی تبعیض 

آمیز برخورد می کند؟ 
این نماینده اصلاح طلب مجلس در پایان از وزیر دادگستری خواستار پیگیری این 

موضوع و پاسخ به افکار عمومی شد.

قائم مقام وزیر کشور

منافع ملی کشور 
قابل تفکیک و جداسازی نیست

قائم مقام وزیر کشور گفت: منافع ملی در نظام جمهوری اسلامی ایران با منافع مردمی 
پیوند خورده است و منافع ملی کشور به هیچ وجه قابل تفکیک و جداسازی نیست.

محمدحسین مقیمی روز سه شنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه وظیفه دولت 
تقسیم و توزیع عادلانه منافع در تمام مناطق کشور است، افزود: منافع ملی را تحت هیچ 
شرایطی فدای منافع محلی و منطقه ای نمی کنیم. وی اظهار داشت: همه مردم و مسئولان 

نظرشان بر این اصل مهم است که منافع ملی باید در رأس همه امور باشد.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به سیاست دولت تدبیر و امید 
برای بهره مندی از نیروهای معتدل و شایسته، گفت: برنا مه های دولت همان برنامه های 
نظام بوده که در چارچوب سند چشم انداز کشور، برنامه پنج ساله، قوانین مصوب مجلس 
شورای اسلامی و آئین نامه و سیاست های مشخص شده است. مقیمی در این نشست در 
خصوص برگزاری الکترونیکی انتخابات، بیان داشت: امور برگزاری الکترونیکی انتخابات تا 

حدود زیادی طراحی و پیش برده شده و ماشین های لازم در مراحل آزمایش قرار دارند.
معاون سیاسی وزیر کشور خاطرنشان کرد: انتخابات اخیر مجلس شورای اسلامی یکی 
از آرامترین و بهترین انتخابات از حیث برگزاری بود که البته در غرب استان هرمزگان نیز 
مسایلی پیش آمد که در عین اجرای مطلوب و قانونی، تایید نشد و سال آینده نیز بی شک 

این حوزه دارای نماینده ای در مجلس با طی فرآیندی قانونی می شود.
وی در خصوص حوزه اختیاراتی استانداران در استان نیز گفت: استانداران تا آنجا که 
قانون می گوید دارای اختیاراتی هستند که از طرفی نیز در بسیاری از بخش ها تفویض 
اختیاراتی به آنها واگذار شده و یا می شود. مقیمی ابراز داشت: استانداری هرمزگان از 
استانداری های فعال در حوزه عمرانی و سایر بخش ها به شمار می رود که این رویه همسو 
با توسعه مدنظر است. قائم مقام وزیر کشور با اشاره به اهمیت استان هرمزگان و نقش آن در 
توسعه اقتصاد کشور با توجه به ظرفیت های موجود در آن، بیان داشت: کارهای بزرگی برای 
توسعه هرچه بیشتر این استان در دست برنامه ریزی و انجام است که استاندار و فرمانداران 
باید با کمک دستگاه های اجرایی زمینه لازم را با ایجاد زیرساخت های مناسب به منظور 

توسعه استان فراهم آورند.

محمد رضا عارف: 

همه جریانات سیاسی درون نظام 
باید از رهبری اطاعت و تبعیت کنند

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به سخنان روز گذشته رهبر 
معظم انقلاب گفت: همه جریانات سیاسی درون نظام باید از سخنان ایشان تبعیت و اطاعت 

کرده و آن را عملی کنند.
محمد رضا عارف درباره سخنان رهبر معظم انقلاب برای عدم حضور رئیس دولت دهم 

در انتخابات آینده گفت: دوستانی که مخاطب فرمایش ایشان بودند، توجه کنند.
وی با بیان این که ما به دنبال یک انتخابات جدی با حضور حداکثری و مشارکت بالای 
مردم هستیم، افزود: این راهبرد نظام و راهبرد جریان اصلاحات در همه انتخابات بوده که 
اصرار به حضور همه مردم داریم. رییس فراکسیون امید مجلس اضافه کرد: طبیعتا وقتی 
همه مردم بیایند و حرف آخر را بزنند و گروه های مختلف هم نامزدهایشان را مطرح کنند، 
شایسته ترین ها برای شوراها و ریاست جمهوری رای می آورند. عارف در پاسخ به این 
سوال که برخی از دلواپسان ابراز کردند که اصلاح طلبان از سخنان روز گذشته رهبر انقلاب 
خوشحال شده اند و اگر چنین اتفاقی نیز برای آنها رخ داد نباید ناراحت شوند، اظهار داشت: 
هر کسی حق دارد نظر خود را ابراز کند اما همانطور که اشاره کردم آقا وقتی در این مسائل 
حرف می زنند باید همه جریانات سیاسی درون نظام در این مورد اطاعت و عمل کنند. 
وی همچنین در پاسخ به سوال دیگری درباره وظیفه سیاستمداران در فضای منتهی به 
انتخابات و مدیریت این فضا گفت: اصلاحات سعی کرده که این فضا را مدیریت کند. در 
دهه 90 نیز به دنبال جلوگیری از تندروی و حرکت به سمت عقلانیت بوده و موفق شدیم 

و ان شاءالله همه جریانات سیاسی نیز این مسیر را ادامه دهند.
به گزارش ایرنا، رهبر معظم انقلاب اسلامی روز)دوشنبه( در بیانات پیش از درس خارج 
فقه گفتند: »یک نفر، یک آقایی آمده پیش من، من هم به ملاحظه صلاح حال خود آن 

شخص و صلاح حال کشور به ایشان گفتم که شما در فلان قضیه شرکت نکنید.«
ایشان افزودند: »با ملاحظه ی حال مخاطب و اوضاع کشور به یک آقایی انسان توصیه 
می کند که آقا شما اگر توی این مقوله وارد شدید این دو قطبی در کشور ایجاد می شود. 

دو قطبی در کشور مضرّ است به حال کشور.«

در نامه ای به رهبر معظم انقلاب اعلام شد:

انصراف احمدی نژاد از حضور در انتخابات
محمود احمدی نژاد با ارسال نامه ای خطاب به رهبر معظم انقلاب اسلامی اعلام کرد 
که در عمل به منویات معظم له، برنامه ای برای حضور در عرصه رقابت های انتخاباتی 

سال آینده ندارم.
متن کامل این نامه به شرح زیر است:

»بسم الله الرحمن الرحیم
حضرت آیت الله خامنه ای )مدظله العالی(

رهبر معظم انقلاب اسلامی
سلام علیکم

همان گونه که مستحضر هستید در دیدار مورخ نهم شهریورماه سال جاری ، اینجانب 
برنامه های تبیین انقلاب در سراسر کشور را تشریح نمودم، پس از آن حضرت عالی توصیه 
فرمودید که در این دوره مصلحت نیست بنده در انتخابات شرکت نمایم و اینجانب نیز 

تبعیت خود را اعلام نمودم.
ضمن تشکر از بیانات مهم حضرت عالی در جلسه درس خارج فقه مورخ پنجم مهرماه 
جاری، به استحضار می رسانم که در عمل به منویات رهبر بزرگوار انقلاب، برنامه ای برای 

حضور در عرصه رقابت های انتخاباتی سال آینده ندارم.
به لطف خداوند متعال و با افتخار همواره به عنوان سرباز کوچک انقلاب و خادم مردم 

باقی خواهم ماند.
از خداوند منان برای حضرت عالی سلامتی و موفقیت بیشتر و برای ملت بزرگوار ایران 

عزت و سربلندی روزافزون ، در سایه عنایات حضرت ولی عصر )عج( مسالت دارم.
محمود احمدی نژاد«

عضو هیات رئیسه مجلس دهم:

ریشه کنی فساد با بازداشت از بین نمی رود
عضو هیات رئیسه مجلس دهم به ارائه گزارش های متعدد مالی مبارزه با فساد توسط 

دولت اشاره کرد و گفت: در این زمینه دولت روحانی عملکرد خوبی داشته است.
محمدقسیم عثمانی، با تاکید بر اینکه یکی از نقاط قوت دولت یازدهم این بود که در 
زمینه ارائه گزارش به مردم خوب عمل کرده، تصریح کرد: دولت در زمینه افشای فسادهای 
گذشته عملکرد قابل تقدیری داشته است؛ هر چند می توانست این مسائل را لاپوشانی کند.

او افزود: اگر بخواهیم فساد در کشور نباشد، باید مجاری فساد را با اصول علمی و 
کارشناسی ببندیم که اگر کسی خواست فساد کند نتواند، اما متاسفانه ساختار  اقتصادی 
کشور به شکلی شده که حتی افراد سالم هم با دیدن این ساختار مریض تحریک به 
سوءاستفاده می شود. عضو هیات رئیسه مجلس افزود: با بازداشت، مصادیق ریشه فساد از 
بین نمی رود و برای ریشه کنی فساد باید ساختار مالی و اداری کشور را به شکلی طراحی 
کنیم که کسی نتواند مرتکب فساد شود. در سیستم درست، افراد نمی توانند فساد کنند و 

در مقابل در سیستم نادرست افراد امکان رفتار صحیح را پیدا نمی کنند.
عثمانی ابراز داشت: البته کسی که مرتکب فساد شده، باید تاوان خطای خود را پرداخت 
کند اما مبارزه با ریشه های فساد همکاری سه قوه را می خواهد و هیچ کدام از سه قوه به 

تنهایی نمی توانند ساختار اداری کشور را تغییر دهند.

نایب رئیس جبهه پیروان عنوان کرد:

تعیین 60 شاخص برای انتخاب 
نامزد نهایی اصولگرایان

انتخابات  در  اصولگرایان  نامزد  معرفی  برای  ما  گفت:  پیروان  جبهه  رئیس  نایب 
ریاست جمهوری حدودا ۶0 شاخص را از مفاد قانون اساسی، سوگند رئیس جمهور و 

رهنمودهای امام و رهبری انتخاب کرده ایم.
اسدالله بادامچیان با اشاره به شاخصه های مدنظر اصولگرایان برای انتخاب گزینه نهایی 
در انتخابات ریاست جمهوری، اظهار کرد: ما برای معرفی نامزد اصولگرایان در انتخابات 

ریاست جمهوری از میان 70 تا 80 شاخصه، حدودا ۶0 شاخص را انتخاب کرده ایم.
وی افزود: این شاخصه ها از مفاد قانون اساسی، سوگند رئیس جمهور، رهنمودهای امام 

خمینی)ره( و مقام معظم رهبری و شرایط عمومی کشور استخراج شده است.  
بادامچیان گفت: ما گزینه ها و افراد مورد نظر را در جدول شاخصه ها قرار می دهیم و 
فرد برتر را مشخص کرده، سپس در شورای مرکزی جبهه پیروان تصویب می کنیم و به 
سایر تشکل ها و افراد اصولگرا ارائه می دهیم. نایب رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری 
تصریح کرد: در بررسی کاندیداها، شاخص قانون اساسی و رهنمودهای امام)ره( و مقام 
معظم رهبری نسبت به دیگر شاخصه ها اولویت دارد. وی در ادامه با اشاره به توصیه رهبر 
معظم انقلاب به احمدی نژاد مبنی بر عدم کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری 9۶، 
تصریح کرد: اگر قرار بود احمدی نژاد به صحنه انتخابات بیاید، در مساله رقابت های انتخاباتی 
یک حالت دوقطبی بین طرفداران احمدی نژاد و روحانی ایجاد می شد و رقابت انتخابات را از 
حالت سالم بیرون می آورد. بادامچیان خاطرنشان کرد: تکلیف سایرین هم در این مصلحت 
که احمدی نژاد کاندیدای انتخابات نشود روشن شده و بعید است دو قطبی که به ضرر یک 

رقابت سالم باشد شکل بگیرد.

سرمقاله

اخبــار

رئیس جمهور با اشاره به اینکه مردم باید احساس کنند 
که اطلاعات ضرورت کشور بوده و به نفع همه مردم است 
گفت: مردم احساس نکنند که کسی می خواهد از آمار و 

سرشماری سوء استفاده کند.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح دیروز در 
دیدار مسئولان ستاد سرشماری سراسر کشور اظهار کرد: من 
از مردم تقاضا می کنم که همه همکاری لازم را با ماموران 
سرشماری داشته باشند، زیرا اطلاعات بدست آمده از این 

سرشماری پایه ای برای برنامه ریزی کشور است.
وی در ادامه با بیان اینکه دولت به دنبال برنامه ریزی 
براساس همین اطلاعات و آمار است، افزود: ما سازمان برنامه 
و بودجه را احیا کردیم تا از متخصصان برای برنامه ریزی و 
بودجه ریزی کشور استفاده کنیم تا کشور شاهد پیشرفت 

قابل قبولی در همه زمینه ها باشد.
روحانی ادامه داد: امسال، سال رونق اقتصادی است و آثار 
آن را در بخش های مختلف اقتصادی می بینیم البته ما باید 
واقعیت ها  را به مردم بگوییم یعنی اگر رشد اقتصادی خوب 
است آن را به مردم بگوییم و اگر یک سال هم رشد اقتصادی 
متوقف است باید آن را هم به مردم بگوییم و دلایل آن را 
تشریح کنیم زیرا مردم باید از شرایط کشور مطلع باشند تا 
براساس آن اطلاعات برنامه ریزی کنند. بدون کمک مردم 

هیچ کاری پیش نمی رود.
روحانی در ادامه با اشاره به اهمیت سرشماری در کشور 
گفت: باید بتوانیم با حوصله کافی و احساس مسئولیت ملی 
و شرعی سرشماری را به پایان برسانیم. این سرشماری یک 
امانت است و اشتباه در ثبت اطلاعات یا اعلام آمار می تواند 
برای برنامه ریزان کشور مشکل ایجاد کند، زیرا همه تصمیم 
سازی ها در مسائل مهم و کلان کشور بر مبنای داده هایی 
است که در اختیار مسئولان قرار می گیرد. اگر این داده 

ها دقیق نباشد ما در انتخاب مسیر دچار اشتباه می شویم.
رئیس دولت تدبیر و امید با اشاره به اینکه آرزوی ما دست 
یافتن به توسعه و پیشرفت است و خداوند هم منابع خوبی در 
اختیار ما قرار داده است تشریح کرد: چیزی که باقی می ماند 
تلاش و کوشش و هماهنگی و ملی فکر کردن و صحیح عمل 
کردن است. وی همچنین خاطر نشان کرد: همه کشورها 
متکی به آمار هستند؛ اما نحوه سرشماری مهم است. پر 
کردن پرسشنامه به شکل ابتدایی کار پر زحمتی است که 
انرژی و سرمایه زیادی را می برد. در حالی که ما باید به نقطه 
ای برسیم که اعلام نکنیم بعد از5  سال سرشماری انجام می 
شود، زیرا اکنون آمار اطلاعات در دنیا به لحظه است یعنی 

همه اطلاعات در مراتب داده ها جمع شده و اطلاعات به 
ثانیه و لحظه است. ما هم باید در مسیری حرکت کنیم که 
آمار را در لحظه داشته باشیم. در گذشته یک سال یا بیشتر 
طول می کشید تا اطلاعات سرشماری ها در اختیار مسئولان 
قرار بگیرد اکنون این زمان به سه ماه رسیده است، بنابراین 

پیشرفت خوبی در این زمینه داشته ایم.
روحانی همچنین گفت: آمار و اطلاعات در کشور باید 
دقیق و شفاف بوده و در اختیار مردم باشد، ما باید صادقانه 
آمار را به مردم اعلام کنیم چون علاوه بر بخش دولتی بخش 
خصوصی هم می خواهد برنامه ریزی کند. بنابراین باید بدانیم 
رشد جمعیت چگونه است؟ چقدر مسکن داریم و چقدر نیاز 
داریم؟ چه تعداد مدرسه نیاز داریم؟ بنابراین همه افراد اعم از 
بخش خصوصی و عمومی به یک آمار دقیق نیاز دارند تا برای 
آینده خود برنامه ریزی کنند. دانشگاه ها  و مراکز تحقیقاتی 

به آمار نیاز دارند.
وی با بیان اینکه آمارها در گذشته مشکلات امروز را 
هشدار داده بود، گفت: آمارها در گذشته پیک جمعیت و 
شرایط نسل جوان، میزان نیاز به اشتغال یا مسائل زیست 
محیطی مثل آلودگی شهرها یا کمبود آب را هشدار داده بود 
که باید براساس این آمار برنامه ریزی درستی انجام می شد 
و به طور مثال متناسب با میزان بیکاری باید شغل درست 
می شد، البته بیکاری در همه کشورها تا حدی قابل قبول 
است اما بیکاری دو رقمی یا 9/9 درصدی اصلا قابل قبول 
نیست. ما ابتدا باید آمار دقیق بدست آوریم و ثانیا براساس آن 

اطلاعات برنامه ریزی داشته باشیم.
روحانی تاکید کرد: بنای دولت حرکت بر مبنای عقلانیت، 
تدبیر و خرد جمعی است. خرد جمعی به ما می گوید برای 
برنامه ریزی اطلاعات اولیه را در اختیار داشت. مرکز آمار، 
اطلاعات خود را معمولا روز آخر هر ماه یا اولین روز از هر ماه 
اعلام می کند که سرعت و البته اعلام آمار بسیار مهم است و 
اطلاعات باید به گونه ای اعلام شود که مسئولان اول هر ماه 

منتظر دریافت آمار باشند.
رئیس جمهور با اشاره به این که »به لحاظ فرهنگی خیلی 
مهم است که عادت کنیم که با آمار صحبت کنیم« گفت: 
مسئولان به خود اجازه می دهند که راجع به آمار حرف بزنند 
در حالی که باید آمار و اطلاعات توسط مسئولان آمار کشور 
اعلام شود، البته اگر سایر مسئولان می خواهند آمار را اعلام 

کنند باید آمار خود را مستند به مرکز آمار ایران کنند.
رئیس دولت تدبیر و امید همچنین با اشاره به تاکید 
رهبری بر جمع آوری اطلاعات دقیق در سرشماری ها اظهار 

کرد: در مسائل اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی برنامه ریزی ها 
بر مبنای آمار دقیق انجام می شود. مهم هم هست که ما با 
آمار صحبت کنیم، اما بخش هایی هستند که آمار سرخود 
درست می کنند. بیان نظر شخصی اشکالی ندارد اما آمار را 

باید مراکز مسئول اعلام کند.
روحانی افزود: در این دوره از سرشماری از مردم خواسته 
شده است که از طریق اینترنتی در سرشماری شرکت کنند 
این راه بسیار خوب و درست است البته در این دوره در 
سرشماری و به منازل هم مراجعه می شود که در آینده حتما 
می شود راه حل های دیگر را در نظر گرفت تا سرشماری 

راحت تر انجام شود.
وی در پایان با تشکر از مسئولان مرکز آمار، ستادهای 
سرشماری، وزارت ارتباطات و شبکه ملی اطلاعات اظهار 
کرد: ان شاالله با امانت دقیق سرشماری انجام گیرد و اطلاعات 
درستی در اختیار مردم و مسئولان قرار بگیرد. از مردم هم 
تقاضا می کنیم همکاری های لازم با ماموران سرشماری 

داشته باشند.

تداوم کمک ایران به سوریه برای مبارزه با تروریسم
رئیس جمهوری همچنین مهمترین اولویت در سوریه را 
رساندن کمک های انسان دوستانه به مردم دانست و گفت: 
جمهوری اسلامی ایران کمک به سوریه را در راستای مبارزه 

با تروریسم و استقرار امنیت در منطقه ادامه خواهد داد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز سه شنبه 
در دیدار »هدیه خلف عباس« رییس مجلس نمایندگان 
سوریه، این مطلب را بیان کرد و روابط دوستانه و برادرانه دو 

ملت را دارای سابقه طولانی دانست.
وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران حفظ تمامیت 
ارضی، وحدت و یکپارچگی همه کشورهای منطقه از جمله 
سوریه را به عنوان یک اصل اساسی و کمک در راستای 
مبارزه با تروریسم و استقرار امنیت را وظیفه خود دانسته و 

معتقد است تغییر مرزها هرگز به صلاح منطقه نخواهد بود.
رئیس جمهوری همچنین توسعه و حمایت از روابط 
دوستانه و نزدیک پارلمانی میان مجالس دو کشور را حائز 
اهمیت برشمرد و با بیان اینکه مردم سوریه دوران سختی را 
تجربه می کنند، گفت: هر ملتی ممکن است در تاریخ خود 
سختی هایی را تجربه کند، اما آنچه در تاریخ خواهد ماند، 
نحوه ایستادگی یک ملت در برابر مشکلات و جدیت آنها 

برای خاتمه دادن به معضلات با تدبیر و اتحاد است.
رئیس جمهوری اظهار داشت: امروز یک جنگ ظالمانه 
از سوی گروههای تروریستی که هیچ تعهدی نسبت به 
اصول اخلاقی و انسانی ندارند به مردم سوریه تحمیل شده و 
ایستادگی و مقاومت آنان در شرایط سخت 5 سال اخیر در 

برابر تروریسم تحسین برانگیز بوده است.
روحانی با بیان اینکه متاسفانه امروز بسیاری از کشورهای 
اسلامی در منطقه گرفتار توطئه دشمنان شده اند و مردم 
در مناطق مختلف از جمله یمن ، عراق، سوریه یا لیبی و 
افغانستان شرایط سخت و مشکلات بزرگی را تحمل می 
کنند، افزود: جمهوری اسلامی ایران پای اصول خود ایستاده 
و بر مبنای اینکه تروریسم معضلی بزرگ برای منطقه و جهان 
به شمار می رود، معتقد است باید به مردم سوریه کمک 
شود تا بتوانند تروریسم را از کشور خود بیرون کنند و دیگر 
کشورها هم برای مبارزه با تروریسم، راهی جز این مسیر 
ندارند. رئیس جمهوری افزود: اطمینان داریم که پیروزی 
نهایی متعلق به ملت سوریه است و امیدواریم مذاکرات میان 
دولت سوریه و معارضانی که به استقلال و اراده ملت سوریه 
متعهد هستند، برای دستیابی به راه حل سیاسی و توافقی 
جامع که اراده ملت و مشارکت همه اقوام، طوایف و مذاهب 

را دربرگیرد، هرچه زودتر به نتیجه برسد.

 اظهارات صریح مقام معظم رهبری درباره پرهیز از ایجاد دوقطبی در کشور؛ 

از اطلاعات سرشماری سوء استفاده نمی شود
اخبــار

علی قاسمی ورجانی *

نمایندگان  بار  این  مجلس،  معمول  روال  برخلاف 
مجلس یک وزیر را به پارلمان فرا نخواندند بلکه وزیر اقتصاد 
با درخواست خود به مجلس آمد تا نمایندگان را در رابطه با 

ابهامات FATF قانع کند.
علی طیب نیا از نخستین دقایق جلسه علنی دیروز 
مجلس در بهارستان حاضر بود تا نخستین و تنها دستور 

دیروز نمایندگان را با صحبت های خود آغاز کند.
طیب نیا در ابتدا از رئیس مجلس تشکر کرد که با 

درخواست او برای حضور در مجلس موافقت کرده است.
جایگاه  در  مدارک  و  اسناد  از  قطوری  پوشه  با  او 
سخنرانان حاضر شد و سعی کرد بر اساس مستنداتی که به 
همراه دارد، نمایندگان را قانع و نگرانی های آنها را برطرف 
کند. محور سخنان طیب نیا، الزام آور نبودن FATF بود. 
او تلاش کرد به نمایندگان اطمینان دهد که عضویت در 
FATF به نفع مصالح ملی است و روند آن نه از دولت فعلی 
بلکه در دولت قبل پیگیری شده و در ژوئن سال گذشته به 
نتیجه رسیده است. طیب نیا حتی از بهمنی، نماینده فعلی 
مجلس و رئیس بانک مرکزی در دولت محمود احمدی 

نژاد هم نقل قول کرد که اظهارات او را تایید کرده بود.
او همچنین تاکید کرد: ایران به ناحق در لیست سیاه و 
در کنار کره شمالی قرار گرفته که این مساله، محدودیت 
های مالی برای بانک ها و موسسات مالی ایجاد کرده است. 
وزیر اقتصاد از لزوم شفافیت مالی و اجرای قوانین مبارزه با 
پولشویی و فرار مالیاتی و تاثیر مثبت آن در فضای اقتصاد 
کشور نیز صحبت کرد. طیب نیا بارها در طول سخنرانی اش، 
مدارک قطوری را که به همراه داشت بالای سر گرفت و به 
نمایندگان نشان داد تا ثابت کند مطالبی که مطرح می کند 
با استنادهای محکمی همراه است. پس از صحبت های 
ابتدایی وزیر اقتصاد، 8 نماینده به قید قرعه انتخاب شدند 
تا در موافقت و مخالفت با گزارش ارائه شده صحبت کنند.

فلاحتی،  ذوالقدر،  وکیلی،  فرهنگی،  پیشه،  فلاحت 
بنیادی، انصاری و سالک نمایندگانی بودند که به ترتیب در 

جایگاه سخنرانان قرار گرفتند.
در این بین نمایندگان مخالف بر این مساله تاکید 
داشتند که FATF استقلال کشور را زیر سوال می برد 
و از سوی دیگر، امکان کمک به  گروه های جهادی سلب 
خواهد شد. مخالفین همچنین از این مساله انتقاد کردند 
که چرا مجلس باید آخرین نهادی باشد که FATF را 
بررسی می کند. احمد سالک، نماینده اصفهان هم از وزیر 

پرسید نقش FATF در سفره مردم چه خواهد بود؟ 
از سوی دیگر آنچه بیشتر در سخنان موافقان وزیر دیده 
می شد، لزوم خارج شدن از لیست سیاه، برقراری امنیت در 
کشور، جلوگیری از نفوذ تروریسم به داخل و رفع معضلات 
اقتصادی از طریق عمل به تعهدات بین المللی و مبارزه با 

پولشویی و فرار مالیاتی بود.
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
جایگاه  پشت  که  بود  ای  نماینده  آخرین  هم  مجلس 
سخنرانان قرار گرفت؛ سخنان او که بیشتر رنگ و بوی 
مخالفت با گزارش ارائه شده توسط وزیر را داشت، بیش از 
سایر نمایندگان طول کشید و پورابراهیمی از رئیس مجلس 
خواست اجازه دهد یک ساعت صحبت کند اما این تقاضا با 
مخالفت لاریجانی مواجه شد و پورابراهیمی سخنان خود را 

مختصر و مفید مطرح کرد.
نکته جالب توجه در اظهارات نمایندگان، صحبت های 
بنیادی نماینده کاشمر بود که از خانه تکانی مردم در 

بهارستان صحبت کرده بود.
اشاره او به تغییرات زیاد ترکیب پارلمان در انتخابات 
اخیر بود که با واکنش بسیاری از نمایندگان از جمله 

لاریجانی، رئیس مجلس مواجه شد.
قاضی پور، نماینده ارومیه در تذکری خطاب به بنیادی 
گفت اگر مجلس نهم نبود این آقایان مجلس را دو دستی 
تقدیم غرب می کردند. شهباز حسن پور نماینده سیرجان 
هم گفت تغییرات در ترکیب مجلس طبیعی است و 
تعدادی از نمایندگان در هر دوره، از دوره بعد جا می مانند.

لاریجانی هم از نمایندگان خواست این بحث را تمام 
کنند و تاکید کرد که صحبت از مجالس قبل اخلاقی 

نیست و باید به نهادهای قانونی احترام گذاشت.
پس از این جدال لفظی بین نمایندگان که با دخالت 
بار دیگر در جایگاه  تمام شد، طیب نیا  رئیس مجلس 
 FATF سخنرانان حاضر شد تا این بار به اظهارات مخالفان
پاسخ دهد. او تاکید کرد که دغدغه های نمایندگان، دغدغه 
های شورای مبارزه با پولشویی است و با دیگر به نمایندگان 
اطمینان داد که اگر قرار بر پذیرفتن تعهدی باشد، این کار 

از مجرای مجلس انجام خواهد شد.
او تاریخ دقیق ارسال درخواست عضویت در FATF را 
هم قرائت کرد تا مشخص شود این درخواست در سال 91 

و در دولت قبل مطرح شده است.
طیب نیا نمایندگان را هم مورد انتقاد قرار داد که چرا 
نام گروه های جهادی و آزادی بخش را در بین گروه های 
تروریستی نام می برند در حالی که قطعنامه شورای امنیت 
تنها داعش، القاعده، طالبان و افراد ذی ربط آن ها را در 
لیست تروریسم قرار داده است. در ادامه، لاریجانی هم با 
طیب نیا اتمام حجت کرد و یادآور شد هر تعهدی خارج 
از قوانینی که مجلس وضع کرده باید به مجلس بیاید تا 
نمایندگان در مورد آن اظهارنظر کنند. او از کمیسیون 
اقتصاد مجلس هم خواست این مساله را بررسی کند و 
وزارت اقتصاد نیز از طریق کمیسیون اقتصادی، مجلس را 

در جریان اقدامات خود در این رابطه قرار دهد.
پس از سخنان لاریجانی، طیب نیا مجلس را ترک کرد و 
مجلس وارد نطق های میان دستور و تذکرات شفاهی شد 
اما FATF همچنان مهم ترین موضوع مجلس باقی ماند 
و تعدادی از نمایندگان، تذکرات شفاهی و اخطارهای خود 
را به این موضوع اختصاص دادند؛ از جمله فلاحت پیشه 
که معتقد بود طیب نیا به سوالات نمایندگان پاسخ نداده 
و کواکبیان که در مساله FATF از شورای عالی امنیت 

ملی دفاع کرد.

گزارشی از جلسه دیروز بهارستان؛

دستانِ پرِ آقای وزیر؛ مخالفان همچنان ناراضی

معاون اول رئیس جمهور با انتقاد از حجم 
بزرگ دولت گفت: در سال جاری میزان 
نقدی درآمدهای دولت از میزان هزینه های 
جاری کشور مبلغ خیلی بالاتری نیست به 
همین دلیل اینکه تصور کنیم از محل بودجه 
دولت می توانیم عمران را توسعه دهیم و 
به توسعه دست یابیم خیلی نقطه روشنی 

وجود ندارد.
اسحاق جهانگیری  در یازدهمین دوره 
بزرگداشت روز خانواده و تکریم بازنشستگان 
که در تالار وحدت برگزار شد، با اشاره به 
امور  حضور دولت در بخش های مختلف 
اقتصادی اظهار کرد: تقریبا امروز دولت در 
همه ابعاد کشور حضور دارد، همچنین در 
امور اقتصادی نیز نقش بسیار پر رنگی دارد. 
در همین راستا اعمال تحریم ها و فشارهای 
اقتصادی دولت را با مشکلات جدیدی روبرو 
که  زمانی  کرد:  نشان  ساخت. وی خاطر 
در پایان سال گذشته قصد داشتیم بودجه 
سال 95 را بنویسیم تصورمان بر این بود که 
برجام اجرایی شده و میزان فروش نفت مان 
افزایش و در نهایت بودجه سال 95 بودجه 
خوبی خواهد بود. در همین راستا مبنای 
بودجه 95 را بیش از 2 میلیون بشکه نفت 
قرار دادیم. برنامه ریزی کردیم که دولت نیز 
از خود هنر نشان دهد و خود را مجهز نماید 

و همچنین تولید نفت را به بالاترین سقف 
برساند و مشتریانی پیدا کند تا 2 میلیون 

بشکه نفت خود را بفروشد.
وی با بیان این که »پیش بینی ما این بود 
که حدود 2۶5 هزار میلیارد تومان در سال 
95 درآمد خواهیم داشت« خاطرنشان کرد: 
ما در دولت این میزان بودجه را به تصویب 
رساندیم و لایحه را تقدیم مجلس کردیم 
مجلس محترم نیز 30 هزار میلیارد تومان 
رقم درآمدهای بودجه 95 را افزایش و در 
نهایت 295 هزار میلیارد تومان تصویب کرد.

بر  تاکید  با  اول رئیس جمهور  معاون 
این که »رقم بودجه مصوب سال 95 بطور 
کامل تحقق پیدا نمی کند« ادامه داد: در 
روزهای ابتدایی سال 95 زمانی که در دولت 
درباره بودجه بحث و بررسی می کردیم به 
این نتیجه رسیدیم که با توجه به کاهش 
شدید قیمت نفت و با توجه به درآمدهای 
مالیاتی و سایر درآمدهای دولت، دولت قادر 
است 210 میلیارد تومان درآمد داشته باشد 
که در نهایت با در نظر گرفتن رقمی برای 
اوراق مشارکت، به این نتیجه رسیدیم که 
برای سال جاری دولت قادر نیست بیش از 

240 میلیارد تومان بودجه داشته باشند.
وی با انتقاد از حجم بزرگ دولت اظهار 
کرد: در سال جاری در شرایطی که بیش 

از 2میلیون بشکه نفت صادر شده است و 
همچنین درآمدهای مالیاتی نیز به نسبت 
میزان  است،  یافته  افزایش  گذشته  سال 
نقدی درآمدهای دولت از میزان هزینه های 
جاری کشور مبلغ خیلی بالاتری نیست به 
همین دلیل اینکه تصور کنیم از محل بودجه 
دولت می توانیم عمران را توسعه دهیم و 
به توسعه دست یابیم خیلی نقطه روشنی 
وجود ندارد. بزرگی دولت به قدری رسیده 
است که هر چه درآمد کسب می کنیم باید 
صرف هزینه های جاری نماییم. وی در ادامه 
به وضعیت صندوق های بازنشستگی کشور 
اشاره و اظهار کرد: همواره یکی از مباحث 
مطرح در بودجه دولت، کمک به صندوق 

های بازنشستگی بوده است.
جهانگیری با انتقاد از وابستگی کامل 
برخی صندوق های بازنشستگی به بودجه 
دولت ادامه داد: ورودی و خروجی برخی از 
صندوق های بازنشستگی بسیار نامتعادل 
پرداختی  صد  در  صد  همچنین  است 
صندوق بازنشستگی نیروهای مسلح و نیز 
75 درصد پرداختی صندوق بازنشستگی 

کشوری از بودجه دولت پرداخت می شود.
وی تاکید کرد: با وجود همه محدودیت 
های دولت، دولت متعهد است که به هیچ 
وجه نگذارد در هیچ کدام از صندوق های 

بازنشستگی کشوری بازنشسته ای در انتظار 
پرداخت پول از صندوق خود بماند.

وی با اعلام اینکه قانون دائمی خدمات 
تا هفته  و  است  کشوری در حال اصلاح 
ارائه  به مجلس  آتی جهت تصویب  های 
می شود اظهار کرد: در حال حاضر قانون 
خدمات کشوری در مرحله اصلاح قرار دارد 
و ما مصمم هستیم که طی هفته های آتی 
لایحه دائمی قانون خدمات کشوری ر ا به 

مجلس بفرستیم.
وی همچنین با تاکید بر لزوم استمرار 
ارتباط بازنشستگان با سیستم اداری کشور 
این  که  بیاریم  راهکارهایی  باید  گفت: 
ارتباطات حداقل از جنبه عاطفی حفظ شود. 
این  به  این موضوع و پیشنهادات مربوط 
موضوع حتما در کمیسیون اجتماعی دولت 

مطرح و مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
وی ادامه داد: در این رابطه حتما به گونه 
ای عمل خواهد شد که برای رئسای صندوق 
های بازنشستگی در استان داری ها دفاتری 
تخصیص پیدا کرده و ارتباط تشکیلاتی 

منظم تری با بازنشستگان برقرار شود.
جهانگیری تصریح کرد:  در برنامه ششم 
توسعه نیز سر فصل مربوط به صندوق های 
بازنشستگی از جمله سرفصل های اصلی 

مورد توجه است.

میزان نقدی درآمدهای دولت از میزان هزینه های جاری کشور مبلغ خیلی بالاتری نیست

انتقاد جهانگیری از بزرگی حجم دولت



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,948,000یکمثقالطلا

1,142,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,190,000سکهبهارآزادی

11,205,000سکهامامی

5,670,000نیمسکه

2,970,000ربعسکه

1,880,000سکهیکگرمی



قیمتنمایندگینامخودرو

300z57,000,000زوتی

EX15116,800,000سایپا

 21,300,000 سایپاSE111)سفید(

SE13221,000,000 سایپا 

SE 141 19,200,000 سایپا 

SE13122,800,000 سایپا 

SX 27,200,000ساینا 

V5 - 82,000,000 برلیانس 

بانکهاهمدانهدرشتشدهاند
گرچه بانک ها بابت معوقات حدود90 هزار میلیاردی خود از دانه درشت ها، طلبکاران 
بزرگ به شمار می روند؛ اما در سویی دیگر خود تا همین اندازه به بانک مرکزی بدهکارند.

وضع بدهی ها در شبکه بانکی پیچیده است به گونه ای که همه طرف ها از یکدیگر 
طلبکارند، دولت تا 130 هزار میلیارد تومان به بانک ها و موسسات اعتباری بدهکار است، 
تا ۶2 هزار میلیارد تومان هم به بانک مرکزی، از سویی دیگر بانک ها حدود 90 هزار 
میلیارد بابت تسهیلات پرداختی از مشتریان طلب دارند و 90 هزار میلیارد هم به بانک 

مرکزی بدهکارند.
تازه ترین گزارش بانک مرکزی از تغییرات دارایی و بدهی های بانک مرکزی از ادامه روند 

تکراری رو به رشد بدهی های بانکها به آن خبر می دهد.
این در حالی است که رقم بدهی آنها از تیرماه 1393 تا همین دوره در سال جاری از 
حدود 70 هزار میلیارد به 90 هزار میلیارد تومان افزایش دارد. این بدهی از پایان سال 

گذشته با رشد حدود 9 درصدی نزدیک به 7000 میلیارد تومان رشد داشته است.
روند صعودی بدهی بانک ها و موسسات اعتباری به بانک مرکزی در شرایطی ثبت 
می شود که اضافه برداشت های بانک ها خود عاملی برای افزایش پایه پولی و به دنبال آن 

نقدینگی و تحریک تورم به شمار می رود.
در بالا رفتن بدهی بانک ها به بانک مرکزی و افزایش اضافه برداشت آنها، حجم بیش از 
تصور وام دهی بانک ها بی تاثیر نمی تواند باشد، این در حالی است که پیش تر با افزایش 
حجم تسهیلات دهی بانکی در ارقامی فراتر از میزان پیش بینی شده، بانک مرکزی نسبت 
به این موضوع هشدار داده و گفته بود که این اقدام موجب بالارفتن اضافه برداشت بانک ها 
شده است، موضوعی که البته در کنار عواملی دیگر بانکها را به بدهکارانی بزرگ تبدیل 

کرده است.

چهار شنبه -هفتم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4110

وزیر راه وشهرسازی:

دراستفادهازهمهظرفیتهایدریا
غفلتشدهاست

وزیر راه وشهرسازی گفت: با وجود ناوگان بزرگ کشتیرانی، »ایجاد مرکز تعمیرات، 
نگهداری و اورهال کشتی در بنادر ایران ضروری است« تا بتوانیم یک برند مهم را در سطح 

بین المللی برای کشورمان معرفی کنیم.
»عباس آخوندی« روز)سه شنبه( در بیست و چهارمین همایش »هماهنگی ارگان های 
دریایی« افزود: تربیت نیروی انسانی برای توسعه صنعت دریانوردی در دانشگاه ها از دیگر 
مسایل مهم این عرصه است تا بتوانیم سهم خود را درصنعت دریانوردی جهان با اصل 

رقابت پذیری افزایش دهیم.
وی افزود: در صورتی که بخواهیم سهم خود در بخش دریایی جهان افزایش دهیم باید 
به همه مسایل این بخش بویژه در استفاده از فناوری های جدید توجه کنیم تا با استفاده از 

شبکه های بندری، تولید ثروت را در حوزه دریایی بیش از پیش ارتقا دهیم.
وزیر راه وشهرسازی تاکید کرد: توسعه شهرهای بندری برای ما اهمیت زیادی دارد در 
حالی که وضعیت مناسبی در حاشیه 5800 کیلومتر ساحل خود نداریم؛ بنابراین با ارتقا 

کیفیت زندگی در سواحل باید تولید ثروت در این مناطق نیز افزایش یابد.
آخوندی با بیان اینکه زیان تحریم های ظالمانه، محدود شدن بازارهای بین المللی برای 
کشورمان بود، گفت: با رفع تحریم ها باید با قدرت رقابت پذیری، بار دیگر سهم خود را در 
این بخش به دست آوریم و برای رسیدن به این جایگاه باید کسب و کار را در این حوزه 
تسهیل کنیم. وی تاکید کرد: در بخش دریایی در جهان اصل بر رقابت پذیری جهانی 
است در حالی که ما در ایران همواره به دنبال حمایت دولت هستیم و دولت نیز در داخل 
سرزمین می تواند از بنگاه های ایرانی حمایت کند؛ این یک مساله بین المللی با قواعد نرم 
و سخت افزاری خاص خود است. وزیر راه و شهرسازی افزود: خلق بنگاه های مقتدر برای 
حضور در صحنه های بین المللی برای جمهوری اسلامی یاران بسیار ضروری است و باید 
همه قواعد این بخش را در عرصه های جهانی رعایت کنیم تا بتوانیم شاهد حضور بنگاه های 

قوی در این عرصه باشیم.
** غفلت از ظرفیت های مختلف »دریا«

وی با بیان اینکه دریا فقط حمل ونقل نیست، گفت: هنوز نتوانسته ایم از ظرفیت های 
دیگر از جمله گردشگری، تفریحی، شهرسازی و یا شیلاتی به خوبی استفاده کنیم؛ باید 
علاوه بر استفاده از این ظرفیت ها در دریا به توسعه حمل ونقل ترکیبی و چند وجی در 
این بخش در بنادر نیز توجه جدی داشته باشیم. ویزر راه و شهرسازی گفت:همه بنادر 
بزرگ ما باید به امکانات هوایی، ریلی و جاده ای مجهز شوند تا با استفاده از مفهوم اقتصاد 
درون زا و برون نگر بتوانیم میزان صادرات خود را در بخش های مختلف افزایش دهیم. به 
گزارش ایرنا، بیست و چهارمین همایش »هماهنگی ارگان های دریایی« با موضوع »دریا و 
کشتیرانی، ضرورت اجتناب ناپذیر توسعه کشور« از دیروز با حضور همه ارگان های دریایی 
کشور در محل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران آغاز به کار کرده و امروز به پایان می رسد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات؛

ترکسلدرصورترعایتمقررات
مشکلیبرایحضوردرایرانندارد

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات حاشیه سازی برای حضور ترکسل در ایران را بی اساس 
دانست و گفت: ترکسل با توجه به زمینه های مختلف همکاری ما با ترکیه و با رعایت 

قوانین می تواند در کشور فعالیت داشته باشد.
 برخی سامانه های خبری در روزهای اخیر با یادآوری کنار گذاشته شدن ترکسل از 
مزایده اپراتور دوم ارتباطی ایران در سال 84 از تلاش این شرکت برای حضور مجدد در 

بازار مخابرات کشور خبر داده اند.
بر اساس گزارش این رسانه ها، ترزی اوغلو مدیر عامل شرکت ترکسل چند هفته پیش 
به بهانه شرکت در همایش ایران کانکت 201۶ به تهران سفر کرده و در جریان این سفر با 
برخی مسئولان از جمله وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، شرکت ارتباطات زیر ساخت و 

همچنین مدیرعامل شرکت ارتباطات سیار دیدار داشته است.
در همین ارتباط محمود واعظی روز دوشنبه در پاسخ به ایرنا ادامه داد: ترکسل با توجه 
به نزدیکی دو کشور ایران و ترکیه به یکدیگر و همکاری در زمینه های مختلف، بهتر است 
در ایران فعالیت داشته باشد. عضو کابیه دولت یازدهم عنوان کرد: ترکسل نیز مانند دیگر 
شرکت هایی که اکنون در فضای جدید برای مذاکره با بخش خصوصی اقدام می کنند، باید 

چارچوب های مذاکره با طرف های ایرانی و نیز قوانین ایران را رعایت کند.
واعظی با یادآوری روابط نزدیک ایران با ترکیه نسبت به دیگر کشورها خاطر نشان کرد: 
حجم روابط ما با ترکیه اکنون بیش از 12 میلیارد دلار در سال برآورد می شود و همه 

بخش ها با ترکیه همکاری و روابط گسترده دارند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: از نظر من ترکسل نیز مانند شرکت های دیگر 

است و چرا نباید با آن کار کرد.
ترکسل یک شرکت مخابرات ترکیه ای است که نخستین ارائه دهنده سرویس تلفن 
همراه در این کشور به شمار می رود؛ این شرکت در سال 84 به عنوان اپراتور دوم تلفن 
همراه در ایران انتخاب شده بود اما به دلیل مخالفت برخی نهادها از جمله مجلس شورای 

اسلامی )دوره هفتم( کنار گذاشته شد.

باامدادخودروهایمتفرقهچهکنیم؟

تقلب۹۷درصدیدرنمایندگیهایبرندهایخارجیپوشاک!

تلفن همراه زنگ می خورد و صدایی خوب و خوش برخورد 
که نام و نام خانوادگی و اطلاعاتی کامل در مورد نوع و مدل 
خودروی شخصی شما دارد، با شما وارد مکالمه می شود! این 
وسط ممکن است کمی هم از رُند یا جالب بودن شماره تلفن 

شما تعریف کنند.
 بعد هم خود را از امداد خودرو مرکزی یا سراسری کل کشور 
یا ایران یا ... معرفی می کنند و می گویند: »کارت امداد خودروی 
شما به آدرس پستی شما ارسال شده و همکار ما الان پشت در 
ایستاده! زنگ نزدن چون خواستن تو مصرف برق صرفه جوئی 
بشه! در رو باز کنید و کارت خودتون رو تحویل بگیرید و از هزار 
و یک مزایای اون استفاده کنید! یه کم پول هم بدید همکارمون 
بیاره برای ما« بعد هم چنان از مزایای داشتن این کارت تعریف 
می کنه که شما وسوسه می شوید که پاک کردن سبزی برای 

منزل را هم می شود به این امدادهای عزیز سپرد.
چند روز یا هفته بعد...

شما اواخر شب در خیابان یا جاده دچار مشکل می شوید 
داشبورد خودروی  در  رویائی  کارت  آن  نیستید،  نگران  اما 
شماست. با شماره های اعلام شده تماس می گیرید اما کسی 
پاسخگو نیست! حتی ممکن است صدایی ضبط شده از شما 
بخواهد در ساعات اداری با این شماره ها تماس بگیرید و الان 
کسی در شرکت نیست تا با شما صحبت کند. گاهی هم یا در 
زمان اداری هم ممکن است کسی تلفن شما را پاسخ بدهد 
اما محدوده جغرافیائی، نوع مشکل خودرو شما، یا حتی همان 
شماره رُند تلفن شما باعث شود در شمول خدمات امدادی آن 
شرکت قرار نگیرید، البته آنها می توانند به شما کمک کنند اما 

برای این کمک پولی جداگانه دریافت خواهند کرد.
حالا دیگر نه از آن صدای خوب و خوش برخورد خبری 
هست نه از همکاری که پشت در ایستاده و نه از فهرست عریض 

و طویل خدماتی که در روز نخست وعده داده شده است.
رشد روز افزون خودرو و سفرهای درون و برون شهری، نیاز 
به ارائه خدمات مطابق با استانداردهای جهانی به ویژه در حوزه 
تعمیرات، راه اندازی و یا حمل وسیله نقلیه امداد خواهان به 
محل مورد نظر را بیش از پیش ضروری کرده است، اما از طرف 
دیگر نبود نظارت مناسب و کارا بر عملکرد امداد های متفرقه 
در کشور، بسیاری از هموطنان را در تشخیص امدادهای معتبر  
دچار مشکل کرده و منجر به نارضایتی و اتلاف هزینه و زمان 

آنها شده است.
حال پرسش این است که اصالت و اصلی بودن شرکت 
امدادی چگونه  با شرکت های متفرقه  امدادی در مقایسه 
تشخیص داده شود؟ امداد خودرو ایران سالها پیش با هدف 
امدادرسانی شبانه روزی در سراسر کشور به هموطنان ایجاد 

برای  توانند  می  ایران خودرو  دارندگان خودروهای  و  شده 
سراسری  شماره  با  صرفا  امدادی  خدمات  هرگونه  دریافت 
09۶440 - که برچسب آن روی شیشه عقب خودروها نصب 
و یا روی کارت اشتراک مشتریان درج شده - تماس بگیرند تا 
پس از دریافت مشخصات خودرو و محل امدادخواه، توسط 
مرکز تماس، هماهنگی های لازم برای اعزام امدادگر صورت 
گیرد. تماس احتمالی شما با امداد خودرو ایران یکی از 4500 
تماس ورودی جهت دریافت امداد از این شرکت است. پس 
از تماس امدادخواه و دریافت کد پیگیری، از طریق شماره 
 -V457 300030 پیامکی با عنوان "امدادگر با کد -برای مثال
اعزام شده است" برای شما ارسال خواهد شد تا در زمان تقریبی 

اعلام شده توسط مرکزتماس، امداد در محل حاضر شود.
بعد از ثبت و اعزام امداد به سوی امداد خواه،  امدادگر دوره 
دیده با لباس و مشخصات به همراه کارت شناسایی معتبر با 
کد قید شده و دورنویسی امداد خودرو ایران بر روی خودرو 
در محل مورد نظر حاضر می شود. تمامی این امدادگران دوره 
های فنی  عیب یابی امداد سیار و ضوابط و مقررات امداد و کارت 
طلایی و گارانتی را گذرانده و اشراف کامل به خودروی معیوب 
و در راه مانده دارند که قبل از ورود ایشان به ناوگان امدادی 

توسط اداره آموزش امداد خودرو ایران انجام می پذیرد.
تلاش و اولویت امدادگران این شرکت بر آن است تا در 
صورت امکان خودرو در محل راه اندازی و حل عیب شود 

اما در صورت وجود ایرادهایی که حل آنها احتیاج به زمان و 
ابزارآلات تخصصی تر داشته باشد، خودرو به محل مورد نظر 
مشتری حمل می شود. در صورت نیاز به حمل خودرو طی 
هماهنگی امدادگر با مرکز تماس و ثبت "امداد حمل" جهت 
هماهنگی خودروبر و در صورت تقاضای مشتری، تخصیص 
وقت نمایندگی برای امدادخواه انجام می شود. حمل خودرو نیز 

طبق تعرفه اعلام شده از سوی مرکزتماس انجام خواهد شد.
از دیگر نکات حائز اهمیت، ارائه فاکتور رسمی امداد خودرو 
ایران به مشتری است. پس از اتمام امداد؛ امدادگر موظف به 
ارائه یک نسخه از فاکتور خدمات انجام شده به همراه هزینه 
انجام کار و قطعات تعویضی به مشتری است. مشتری پس 
از دریافت فاکتور، در صورت نارضایتی از امداد انجام شده 
می تواند با شماره سراسری 09۶440 تماس و نارضایتی خود 
را اعلام تا توسط همکاران ثبت و کد پیگیری دریافت کنند. به 
لطف فرآیندهای مدون امداد خودروایران در حوزه بازرسی و 
رسیدگی به شکایات، کلیه شکایات طی 2 روز کاری بررسی 

شده و راه حل مناسب در اختیار مشتری قرار خواهد گرفت.
جهت اطمینان از اجرای کامل فرایندهای امدادی، کلیه 
امدادگر،  قبیل  از  این سازمان  نیروهای  و عملکرد  فعالیت 
کارشناس و غیره توسط بازرسان پایش شده تا قبل از بروز 
هرگونه آسیب و یا مشکل احتمالی برای مشتریان گرامی، 

موضوع مرتفع شده و بهترین خدمات به هموطنان ارائه شود.

عضو اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک از شرایط جدید برای فعالیت فروشگاه های 
نمایندگی برندهای پوشاک جهانی خبر داد و گفت که در حال حاضر تنها سه درصد از پوشاک 

موجود در این فروشگاه ها، اصل است.
سعید حسین زاده با اشاره به برگزاری جلسات مختلف و کارهای کارشناسی برای جلوگیری 
از فعالیت برندهای فاقد مجوز و برخورد با قاچاق پوشاک در سطح عرضه، اظهار کرد: پس از 
برگزاری این جلسات، دستوالعمل اجرایی آن توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت با همکاری 

تشکل ها تدوین شده اما هنوز به اجرا درنیامده است.
وی با بیان اینکه قرار بود این طرح از ابتدای مهرماه اجرا شود، ادامه داد: امیدواریم به زودی 
این طرح به مرحله اجرا برسد، چراکه اگر به موقع اجرا، پیگیری و نظارت شود، تاثیر بسیار 

خوبی خواهد گذاشت.
این عضو اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک با بیان اینکه هنوز که هنوز است، 
نمایندگی های فاقد مجوز اقدام به فروش محصولات خود را حالت قبل می کنند، گفت: البته 
همین که دستورالعمل صادرشده است، تاثیر اندکی بر بازار گذاشته و وضعیت تا حدودی بهتر 

شده است.
حسین زاده درباره فعالیت نمایندگی برندهای جهانی پوشاک از طریق قرارداد رسمی با 
برند اصلی یا با یک واسطه به دلیل وجود تحریم ها، اظهارکرد: ما از ابتدا با این موضوع مخالف 
بودیم، چراکه به هر حال فروشنده ای که می خواست محصول خود را از دوبی بیاورد، یک 
نامه به عنوان فاکتور از فروشنده دریافت می کرد و عملا با گرفتن یک کاغذ بر اصل قضیه 

سرپوش می گذاشت.
وی افزود: برای فروشنده خارجی هم که می خواهد جنسش را بفروشد کاری ندارد که یک 

فاکتور تحت عنوان فروش پوشاک یک برند به خریدار بدهد.
به گفته این عضو اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک، با شرایط جدید واسطه از این 
بخش حذف شده و نمایندگی ها یا باید نمایندگی رسمی از شرکت اصلی تولیدکننده باشند، 
یا اینکه تاییدیه نمایندگی های منطقه ای آن برند را که مورد تایید برند اصلی است، داشته 
باشند و جنس خود را از این طریق وارد کنند تا مردم بدانند که جنسی را که میخرند حتما 

مربوط به همان برند است.
حسین زاده با بیان اینکه در حال حاضر تنها سه درصد از اجناس موجود در این نمایندگی 
ها، کالاهای اصلی برند مربوطه هستند، اظهارکرد: کشور چین به وفور همه برندها را تولید می 
کند و با سفارش یک کفش یا لباس، آن را با برند مربوطه و در قیمت های مختلف می تواند 
برای سفارش دهنده تهیه کند. وی با بیان اینکه اکنون برندها مشکلی برای گرفتن نمایندگی 
ندارند، ادامه داد: در حال حاضر هیچ کدام از برندها نگفته اند که ما نمی توانیم نمایندگی بگیریم 

و برای این کار ثبت نام کرده اند که قرار است این کار انجام شود.
این عضو اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک با بیان اینکه صنعت نساجی و پوشاک، 
صنعت نیمه دوم سال است، تصریح کرد: اگر زودتر این طرح اجرایی نشود، تولیدکننده ما که 
اکنون درگیر رکود است به مشکل می خورد و امیدواریم با این طرح آن هایی که واقعا برند 
اصلی هستند، نمایندگی خودشان را داشته باشند و آن هایی که نیستند هم فضا را در اختیار 

تولیدکنندگان داخلی قرار دهند.

 رشد 70 درصدی صادرات فولاد در چهارماه نخست
 همسو با اقتصاد مقاومتی

سیاست اقتصاد مقاومتی بر پایه اتکا به توانمندی 
داخلی و درونزایی و برونگرایی است که صنعت فولاد 
کشور با ثبت رشد 70 درصدی صدور در چهار ماهه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال نگرش 
بهره گیری از ذخایر کشور و صادرات محوری در همین 

مسیر گام برمی دارد.
 آنگونه که رهبر معظم انقلاب تاکید کرده اند »اقتصاد 
مقاومتی، اقتصادی درونزاست که از دل ظرفیت های 
کشور و مردم می جوشد، رشد این نهال به امکانات 
کشور متکی است اما اقتصاد مقاومتی درونگرا نیست. 
یعنی اقتصاد کشور، محدود و محصور داخل کشور نمی 
شود. این اقتصاد با اقتصاد جهانی تعامل دارد و با قدرت 
با آنها روبرو می شود. پس اقتصاد مقاومتی درونزاست 

ولی درونگرا نیست«.
بنابراین دولتمردان جمهوری اسلامی سیاست های 
اقتصادی دستگاه های اجرایی مربوط به خود را باید 
به گونه ای برنامه ریزی کنند که حاصل عملکرد آنها با 

شرایط روز دنیا تطبیق داشته باشد.
در همین پیوند، مسئولان و فعالان صنعت فولاد 
مانند مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران بر این باورند 
که مهمترین دغدغه های این بخش از اقتصاد کشور، 

ایجاد توازن در زنجیره فولاد است.
اکنون دستیابی به این امر در دولت یازدهم روی میز 
سیاستگذاران قرار گرفته است و به طور ویژه در طرح 

جامع فولاد تجلی دارد.
مسئولان جمهوری اسلامی و دست اندرکاران بخش 
های اقتصادی بر این نکته تاکید می کنند که اجرای 
توافق برجام از اواخر دی ماه 1394 زمینه گسترش 
ارتباطات بین المللی را فراهم ساخت که یکی از مزیت 
های آن، گشایش راه برای استفاده از فناوری های روز، 

تامین مالی و همکاری با همتایان خارجی بوده است.
 ** آمارهای جهانی فولاد و سهم ایران

انجمن  از  نقل  به  میلادی  سال 2015  آمارهای 
جهانی فولاد نشان داد، مجموع تولید فولادسازان جهان 
به یک میلیارد و ۶23 میلیون تن رسید که چین با 
803 میلیون و 800 هزار تن فولاد خام همچنان یکه 
تاز این عرصه محسوب می شوند و 50 درصد تولید بازار 

را در اختیار دارند.
جمهوری اسلامی پارسال با تولید 1۶ میلیون و 700 
هزار تن فولاد خام سهم یک درصدی از تولید جهانی 
داشت، گرچه برای نخستین بار در تاریخ صنعت فولاد 
صادرات چهار میلیون و 100 هزار تنی را در این بخش 

رقم زد و رکوردهای پیشین را شکست. 
** صادرات چهارماهه امسال و ظرفیت گندله 

و کنسانتره
مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران بتازگی صادرات 
چهارماهه نخست امسال را به میزان دو میلیون تن 
اعلام کرد و گفت: این میزان نسبت به مدت مشابه 

پارسال رشد 70 درصدی را نشان می دهد.
عبدالمجید شریفی افزود: اینک ظرفیت نصب شده 

فولاد خام کشور به 2۶ میلیون تن رسیده که 22 
میلیون و 400 هزار تن از آن سهم کوره قوس الکتریکی 

و القایی است.
وی ظرفیت تولید گندله و کنسانتره سنگ آهن 
کشور را به ترتیب 22 میلیون و 700 هزار و 43 میلیون 

و ۶00 هزار تن ذکر کرد.
 ** افت قیمت فولاد و تشدید رقابت در بازار

کارشناسان صنعت فولاد درباره قیمت هر تن فولاد 
صادراتی می گویند در 2.5 سال گذشته هر تن فولاد 
صادراتی بیش از 500 دلار ارزش داشت و نرخ هر تن 
سنگ آهن با عیار ۶2.5 درصدی نیز 120 دلار بود. 
همچنین قیمت هر بشکه نفت افزون بر یکصد دلار 

رقم خورد.
کاهش بهای نفت سبب شد به طور طبیعی هزینه 
تولید نیز در دنیا کاهش یابد و این امر بر همه بخش 
های اقتصادی مانند فولاد اثر گذاشت؛ به گونه ای که 
سبب کاهش قیمت فولاد و تشدید رقابت ها برای 

عرضه محصولات شد.
 ** ایران با جایگاه چهاردهم کنونی در اندیشه 

کسب رتبه هفتمی فولادسازی است
مهمترین هدف اجرای طرح جامع فولاد، پیاده سازی 
توازن در زنجیره فولاد است که این امر در چارچوب 

نقشه راه سند چشم انداز 1404 به چشم می خورد.
به گفته مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران، بر اساس 
طرح جامع فولاد، ظرفیت تولید تا سال 1404 باید به 
55 میلیون تن برسد و در واقع با تحقق این امر، جایگاه 

جمهوری اسلامی ایران بین فولاد سازان جهان از رتبه 
چهاردهم کنونی به هفتم ارتقا می یابد.

 ** وضعیت شاگردان اول تا ششم فولاد؛ 
جایگاه هفتم در دسترس ایران

بر اساس اطلاعات انجمن جهانی فولاد، پس از چین 
که تولید خود را از مرز 800 میلیون تن فراتر برده 
و جایگاه نخست را از آن خود ساخته است، ژاپن با 
اختلاف 110 میلیون تنی رتبه دوم را دارد و سپس 
آمریکا، کره جنوبی، روسیه و هند با تولید کمتر از 100 

میلیون تن قرار دارند.
بنابراین دست اندرکاران صنعت فولاد بر این باورند که 
فولادسازان ایران توانایی لازم را برای دستیابی به جایگاه 
هفتم جهان دارند، زیرا کشورهای توسعه یافته، دیگر به 

افزایش ظرفیت های فولادی خود نمی اندیشند.
 ** استعدادهای ایران؛ ذخایر غنی معدنی

امروز فعالان بخش معدن و صنایع معدنی کشور بر 
این باورند که جمهوری اسلامی ایران قابلیت ها و مزیت 
های زیادی برای سرمایه گذاری در این بخش دارد که 

ذخایر گسترده از جمله آنهاست.
به گفته مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران، کشور ما 
اکنون سه میلیارد تن ذخیره سنگ آهن دارد و سازمان 
ایمیدرو نیز در دولت یازدهم به ذخایر جدیدی دست 

یافته است.
بر اساس تفاهمنامه امضا شده میان سازمان های 
ایمیدرو، زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور و 
معاون امور معادن وصنایع معدنی وزارت صنعت، معدن 

و تجارت که از دیماه 1393 به اجرا درآمد، اکتشاف 
250 هزار کیلومتر از مساحت کشور در سه مرحله در 
دستور کار قرار گرفت که از نتایج مقدماتی آن کشف 

400 میلیون ذخیره جدید سنگ آهن بود.
از سوی دیگر، ایران از منابع غنی گاز برخوردار است 
که انرژی مورد نیاز تولید فولاد را تامین می کند و در 
منطقه نیز نقشی ممتاز دارد که قادر است در بازسازی 
کشورهایی مانند عراق، افغانستان و... به ایفای نقش 

بپردازد.
 ** ایجاد واحدهای جدید فولادسازی با 

رویکرد نوین استقرار کنار آب
شرایط برجام جمهوری اسلامی را در کانون توجه 

شرکت های مختلف صنعتی و معدنی قرار داد.
همچنین در یک سال گذشته با پیگیری های شرکت 
ملی فولاد ایران، شماری از سرمایه گذاران شاخص این 
صنعت در استان هرمزگان، برنامه ایجاد شرکت های 
بزرگ را دنبال کرده اند و با توجه به مشکل کم آبی، 
رویکرد ساخت واحدهای جدید کنار آب به عنوان یک 

گزینه نوین مطرح است.
به گفته مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران، باید 
کارخانه های جدید فولادسازی در مناطق ساحلی 
جنوب تاسیس شود تا با بهره گیری از آب های آزاد، 

ظرفیت های جدید راه اندازی شود.
امروزه تعریف ظرفیت های اقتصادی اروپایی برای 
واحدهای جدید فولادسازی حدود پنج میلیون تن و 

در چین 10 میلیون تن است.

 ** اجرای هفت طرح فولاد استانی؛ آمادگی 
سپیددشت در بخش احیا

اینک هفت طرح فولاد استانی به عنوان مهمترین 
گام دولت یازدهم برای فعال سازی این بخش در حال 
اجراست که بر پایه اعلام مدیرعامل شرکت ملی فولاد 
ایران، طرح سپیددشت در استان چهارمحال و بختیاری 
در بخش احیای مستقیم پیشرفت بیش از 9۶ درصدی 
دارد و مشکل آب آن منطقه نیز با همکاری مقام های 
کشوری و استانی برطرف شده است و آب در مسیر 

انتقال قرار دارد.
به گفته وی، این طرح به سرعت روند تست گرم را 

آغاز کرده و آماده بهره برداری است.
پس از طرح سپیددشت، واحد احیای مستقیم فولاد 
شادگان در خوزستان در نوبت بعدی راه اندازی قرار 
دارد که این طرح نیز از پیشرفت 95 درصدی برخوردار 

است.
کارخانه آهن اسفنجی فولاد میانه در نیمه دوم امسال 
وارد مدار تولید می شود. فولاد بافت نیز با توجه به 
موقعیت منطقه ای و کمبود آب، به طرح گندله سازی 
تغییر پیدا کرده است که این واحد، دارای بخش تولید 

کنسانتره نیز خواهد شد. 
** طرح جامع فولاد و وضعیت زیربناها

به گفته مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران و بر اساس 
طرح جامع فولاد )سند چشم انداز افق 1404( باید 
بیش از 15 میلیون تن صادرات صورت گیرد، بنابراین 

موضوع نوع محصول صادراتی باید مشخص شود.
آنگونه که شریفی می گوید بر اساس افق 1404 به 
یک هزار و 500 کیلومتر خط ریلی جدید نیاز است و 
باید ظرفیت را برای جابجایی نزدیک به 170 میلیون 
تن مواد در افق چشم انداز آماده ساخت. البته دستیابی 
به تولید 55 میلیون تن فولاد، به سه برابر این میزان 

جابجایی مواد نیاز دارد.
نکته دیگر، راه اندازی هر دو بخش احیای مستقیم و 
فولادسازی طرح های فولاد استانی است و پس از راه 

اندازی، واگذاری و نظارت بر آنها اهمیت دارد.
شامل  استانی  فولاد  طرح  هفت  ایرنا،  گزارش  به 
فولاد سپیددشت )چهارمحال و بختیاری(، شادگان 
)خوزستان(، نی ریز )فارس(، قائنات )خراسان جنوبی(، 
سبزوار  و  )کرمان(  بافت  شرقی(،  )آذربایجان  میانه 
)خراسان رضوی( می شود. براساس تازه ترین گزارش 
انجمن جهانی فولاد که مربوط به دوره هشت ماهه 
201۶ میلادی ) دوازدهم دی 1394 تا دهم شهریورماه 
امسال( است، با وجود کاهش 0.9 درصدی فولاد خام 
تولید شده در ۶۶کشور جهان، تولید جمهوری اسلامی 

ایران در این بخش به رشد 5.1 درصدی دست یافت.
اروپا و  اتحادیه  این مدت کشورهای فولادساز  در 
خاورمیانه به ترتیب با تولید 107 میلیون و 931 هزار 
تن و 18 میلیون تن فولاد خام نسبت به مدت مشابه 
در سال 2015 به ترتیب 5.2 و 2.۶ درصد کاهش را 

تجربه کردند. 



ورزشی چهار شنبه -هفتم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 444110

مچ گیری از نوع فیفا؛

مصاحبهتندکیروشعلیهویلیامز
کاردستفدراسیونداد

به نظر می رسد صحبت های تند کی روش علیه ویلیامز و کفاشیان فدراسیون فوتبال را 
وارد چالش جدیدی کرده است.

 بعد از بازگشت کاروان تیم فوتبال از چین کارلوس کی روش در فرودگاه امام خمینی )ره( 
مقابل خبرنگاران قرار گرفت و یکی از مصاحبه های تند و جنجالی خود را انجام داد. 
سرمربی تیم ایران در این مصاحبه به شدت علیه بنجامین ویلیامز داور استرالیایی که از 
سوی مقامات برگزار کننده بازی های مقدماتی جام جهانی به عنوان داور ایران و ازبکستان 
در بازی سوم این رقابت ها انتخاب شده موضع گیری کرد و به شدت به AFC بابت انتخاب 
این داور خرده گرفت.  کی روش از زمان جام ملت های آسیا که این داور قضاوت بازی ایران 
و عراق را انجام داد از این داور شاکی بود و به همین دلیل بعد از اینکه متوجه می شود 
داور بازی ایران با ازبکستان ویلیامز استرالیایی است با عصبانیت از این انتخاب صحبت 
کرد. صحبت های کی روش فقط به انتقاد از ویلیامز و مسئولان انتخاب کننده منتهی نشد 
و سرمربی تیم ملی به شدت علیه علی کفاشیان که در AFC نائب رئیس کنفدراسیون 
فوتبال آسیاست موضع گیری کرد و به او خرده گرفت چرا در حالی که نماینده ایران 
در AFC  است کاری برای ایران انجام نداده است.   در شرایطی که برخی در ایران 
صحبت های کارلوس کی روش را مورد حمایت قرار دادند و حتی فدراسیون فوتبال این 
صحبت های سرمربی پرتغالی را نشان از حساسیت بازی ها و دقت نظر کی روش نسبت 
به شرایط ایران اعلام کرد اکنون طبق اخباری که از رسانه های استرالیایی واصل شده 
فیفا فدراسیون فوتبال ایران را به پاسخگویی در خصوص چرایی صحبت های کی روش 
ملزم کرده است. فیفا در نامه ای که به AFC ارسال کرده و همچنین این نامه در اختیار 
فدراسیون فوتبال ایران قرار داده خطاب به مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال اعلام کرده 
چرا کارلوس کی روش به عنوان سرمربی ایران به انتخاب ویلیامز ایراد گرفته و همچنین 
چرا علیه علی کفاشیان که نایب رئیس AFC و عضو کمیته فوتسال فیفا هم هست، موضع 
گیری کرده است. فیفا در این نامه از فدراسیون ایران خواسته است پاسخ شفافی در قبال 
این اعتراض ها اعلام کند.  رسانه های استرالیایی با توجه به انتخاب یک داور از این کشور 
برای بازی ایران و ازبکستان صحبت های کارلوس کی روش را بازتاب دادند و این بازتاب در 
اختیار فیفا قرار گرفته است. رسانه های استرالیایی همچنین نامه فیفا به فدراسیون فوتبال 
ایران را پوشش دادند و در گزارش های خود به این اشاره کرده اند که فیفا خواستار توضیح 
از فدراسیون فوتبال ایران است که چرا کی روش نسبت به ویلیامز واکنش منفی نشان داده 
است. حالا مهدی تاج باید بابت موضع گیری کی روش پاسخ شفافی به فیفا ارائه دهد.  
تیم ملی ایران تاریخ 15 مهر باید سومین بازی خود در راه مقدماتی جام جهانی را مقابل 

ازبکستان در این کشور برگزار کند.

آمار بدون منصورخان منفی است؛

یکیپیداکنیدمثلپورحیدری
مسئولان باشگاه استقلال که آشفتگی روزهای اخیر آرامش را از آنها گرفته است باید 
برای سروسامان دادن به وضعیت خود یکی مثل منصور پورحیدری را به مجموعه شان 

اضافه کنند.
 منصور پورحیدری که به خاطر شرایط جسمانی اش قادر به ادامه همراهی آبی ها نیست 
مهمترین پازل استقلال در سال های اخیر بود. شاید بامطالعه روی تاثیر حضور استقلال 
باید گفت بعد از فتح الله زاده که ساخت و ساز و لژیونریسم و قهرمانی های مختلف برای 
استقلال آورده، منصور پورحیدری مهمترین حلقه استقلال طی سال های اخیر بوده است. 
در بعد مدیریت فنی، استقلال شاید درست از روزی از کورس رقابت خارج شد که منصور 
پورحیدری به زمین خورد و به بیمارستان رفت. او در سرمای تبریز با بیماری قند خود 
جنگید و در بازگشت دچار مشکل شد. البته وی این روزها از دور به استقلال نگاه می کند 
و این تیم را زیر نظر دارد اما وقتی او نزدیک تیم بود خود مدیران استقلال هم نمی توانستند 
بی تفاوت نسبت به برخی امور حرکت کنند. به عنوان مثال اگر منصور پورحیدری در نیم 
فصل پارسال کنار استقلال بود و ریوالدو و کرار به دلیل مشکلات مالی از استقلال رفته بودند 
مدیران استقلال امکان نداشت بتوانند به لیست درخواست شش نفره پرویز مظلومی پشت 
کنند و حتی یک نفر را هم برای مظلومی که علاوه بر این دو بازیکن چشمی را هم از دست 
داد نگیرند. منصور پورحیدری آن روزها کنار استقلال نبود و استقلال در بعد مدیریتی برای 
انجام کار درست با هیچ فشاری از سوی مظلومی  که ذاتا این کار را بلد نیست مواجه نشد و 
نتیجه اش هم برای مدیران و هم برای مربیان این تیم شکست در هر دو جام بود که البته 
به یک قدمی هر دو رسیده بود. پس از پورحیدری استقلال تاکنون نتوانسته اقتدار دوران با 
پورحیدری را نشان بدهد. این مربی که هم با استقلال و هم با تیم ملی ایران قهرمان آسیا 
هم شده درست از روزی که از سرپرستی برای مداوای خودش کنار رفت تاثیرش به وضوح 
دیده شد. پورحیدری جمله معروفی داشت که در جلسات خصوصی بارها آن را تکرار می 
کرد: » من که با کسی شوخی ندارم«. این چند خط را نوشتیم تا تاکید کنیم استقلال علاوه 
بر همه کارهای دیگری که دارد باید گزینه ای به استحکام پورحیدری را بیابد و به عنوان مدیر 
فنی و سرپرست از وی استفاده کند. به تاریخ استقلال هم که نگاه می کنیم متوجه می شویم 
که شکست ها و اختلالات مدیریتی و مربیگری در این تیم بعد از کناره گیری پورحیدری 
به چند برابر خود رسیده تا جایی که اعضای هیات مدیره و مدیر عامل و حتی وزیر بر سر 

استقلال درگیر شده اند.

گلایه آسمانخراش والیبال نشسته ایران: 

چرابایدنصفبقیهپاداشبگیریم

ملی پوش  والیبال نشسته و قدبلندترین ورزشکار پارالمپیک ریو گفت: اصلًا تصور 
نمی کردم روزی به تیم ملی دعوت شوم و یا حتی به پارالمپیک بروم و طلا بگیرم.

مرتضی مهرزاد در گفت وگو با ایسنا، درباره اولین تجربه حضورش در بازی های پارالمپیک 
ریو، اظهار کرد: از سال 1393 در مسابقات والیبال نشسته دسته یک در مشهد توسط 
هادی رضایی شناسایی و یکسال بعد به تیم   ملی "ب" و سپس "الف" دعوت شدم. البته 
بدون هیچ گونه تجربه  و یا حضور در میادین بین المللی، به مدت یک سال و نیم در 
اردوهای تیم   ملی حضور داشتم تا عازم بازیهای پارالمپیک ریو شدم. تنها تجربه تدارکاتی 
من برای شرکت در این رویداد بزرگ، رقابت های جام بین قاره ای  و سپس دو اردوی 

تدارکاتی در آلمان و هلند بود.
وی افزود: چون اولین تجربه حضورم در بازی های پارالمپیک بود و همه انتظار کسب 
مدال طلا از تیم   ملی والیبال نشسته داشتند، واقعا استرس زیادی داشتم و تحت تاثیر 
فضای مسابقات و جو تماشاگران قرار گرفته بودم، اما به هر صورت خدا کمک کرد تا با 
شکست تیم بوسنی بتوانیم به ششمین عنوان قهرمانی بازی های پارالمپیک دست پیدا 

کنیم.
وی در پاسخ به این پرسش که چقدر از عملکردتان در ریو راضی بودید، تصریح کرد: در 
پارالمپیک ریو من دو بازی با بوسنی و یک بازی در برابر برزیل به میدان رفتم که با توجه به 
تجربه کم من در میادین پارالمپیک، تصور می کنم تقریبا عملکرد راضی کننده ای داشتم. 
البته فضای پارالمپیک فضای کاملا متفاوتی است و با توجه به توقع بالای مسئولان از تیم  
 ملی والیبال نشسته، برای قهرمانی در این دوره از بازی ها خود من شخصا استرس زیادی 

داشتم تا تیم حتما با مدال طلا میدان پارالمپیک را ترک کند.
بازیکن قد بلند تیم   ملی والیبال نشسته با بیان این که کم فروشی نکردم و با تمام توان 
برای موفقیت تیم جنگیدم، خاطر نشان کرد: چون تجربه کافی نداشتم، تلاش کردم به 
عنوان یکی از اعضای تیم   ملی والیبال نشسته گوشه ای از کار را بگیرم تا تیم را به موفقیت 
برسانم. البته به هیچ عنوان بلندی قد خود را دلیلی بر برتری ام نسبت به سایر بازیکنان 

در ریو نمی دانستم و تمام هدفم کمک به تیم   ملی والیبال نشسته بود تا قهرمان شود.
مهرزاد راجع  به برنامه آینده خود گفت : هنوز برنامه خاصی ندارم و در استراحت به سر 
می برم. البته تا جایی که خبر دارم چون مسابقه ای وجود ندارد، تیم   ملی نیز تا یک سال 
تعطیل و اردویی ندارد و مسابقات لیگ برتر والیبال نشسته نیز تقریبا بعد از سه ماه برگزار 

می شود که در طی این مدت سعی می کنم استراحت کنم تا وارد لیگ شوم.
وی با انتقاد نسبت به پخش یکسری تصاویر و مطالب از او در اینستاگرام به نام "مرتضی 
مهرزاد" اظهار کرد: من صفحه اینستاگرام شخصی ندارم. واقعا به گروه خونی من می خورد 
که اینستاگرام داشته باشم،  نمی دانم چه کسی با نام من اقدام به باز کردن چنین صفحه 
ای کرده که مطالبش ارتباطی به من ندارد. حتی عنوان کرده بودند علی کریمی ، بازیکن 
فوتبال من را با هزینه شخصی خود مرداد ماه به اردوی تدارکاتی آلمان فرستاده و به من 

مبلغی پول داده است، همه اینها شایعه ای بیش نیست و من تکذیب می کنم.
ملی پوش والیبال نشسته هم چنین با انتقاد نسبت به پایین بودن پاداش قهرمانی تیم   ملی 
والیبال نشسته نسبت به رشته های انفرادی، خاطر نشان کرد: با وجود این که در پارالمپیک 
ریو موفق به کسب مدال طلا شدیم، اما چون رشته تیمی هستیم هر ورزشکار تنها 150 
سکه دریافت می کند. واقعا چه فرقی می کند بین ما که برای رسیدن به مدال طلا گروهی 
تلاش کردیم، با کسی که به صورت انفرادی برای دستیابی به عنوان قهرمانی زحمت می 
کشد و 300 سکه پاداش می گیرد. همچنین به تمام ورزشکارانی که در جریان بازی های 
پارالمپیک  ریو موفق به کسب مدال طلا می شدند فردای مسابقات، کمیته  ملی پارالمپیک 
با پرداخت 10 هزار دلار از زحمات ورزشکار تقدیر و تشکر می کرد، اما از تیم   ملی والیبال 
نشسته هنوز تقدیری صورت نگرفته  است. البته شنیدم قرار است این تقدیر و تشکر 
صورت بگیرد که هنوز خبری نیست. مهرزاد  اضافه کرد: تیم   ملی والیبال نشسته همیشه 
یک پای فینال است و با کسب شش عنوان قهرمانی و دو عنوان نایب قهرمانی باید بیشتر 
مورد توجه مسئولان قرار بگیرد. من امیدوارم  مسئولان به این مساله  اهمیت بیشتری 
قائل شوند و به این باور برسند که کسب طلای تیمی واقعا سخت تر از طلای انفرادی است 
و همان طور که توقع قهرمانی از والیبال نشسته وجود دارد، به نیاز والیبالیست ها نیز باید 
پاسخ مثبت بدهند. وی در پایان خاطر نشان کرد: تحت هیچ شرایطی تصور نمی کردم 
روزی به تیم   ملی دعوت شوم و در بازی های پارالمپیک شرکت کنم اما لطف خدا و زحمات 

خودم سبب شد تا امروز به این جایگاه برسم.

 ورود بیس بال به المپیک 2020

تدارکوسیعبیسبالیستهایقمبرایقهرمانیایران
رقابت ورزشکاران یکی از رشته های موفق ورزشی استان قم 
یعنی بیس بال از امروز برای کسب عنوان قهرمانی لیگ کشور 

در مصاف با حریفان آغاز می شود.
فدراسیون  مجموعه  زیر  رشته های  از  یکی  بیس بال 
انجمن های ورزشی در کشور و هیأت انجمن های ورزشی در 
استان ها است و هم در قم ورزشکاران مستعد و آماده ای دارد 
و هم اینکه قم از استان های موفق و همیشه مدعی بیس بال 
ایران به شمار می رود و هر ساله در تیم های ملی نمایندگان 

زیادی دارد.
رقابت های  چارچوب  در  و  کشور  در  تنها  نه  بیس بال 
لیگ و قهرمانی بیس بال ایران بلکه در سطح برون مرزی و 
در میادین بین المللی و آسیایی چند سال اخیر همواره با 
حضور ملی پوش قمی در ترکیب تیم کشور برای ورزش قم 

افتخا آفرین بوده است.
*رقابت مردان قم در لیگ بیس بال/ بانوان 

سافت بالیست اعزام نشدند
این در شرایطی است که    امسال نیز همانند سال های قبل 
تیم هایی متشکل از ورزشکاران پرتوان عضو هیأت انجمن های 
ورزشی قم به مسابقات لیگ های کشور در رشته های زیر 
مجموعه فدراسیون و این هیأت نظیر راگبی، سافت بال، 

سپک تاکرا و بیس بال اعزام می شوند.
رئیس هیأت انجمن های ورزشی استان قم به خبرنگار 
تیم های همه رشته های فعال در هیأت  فارس می گوید: 
انجمن های ورزشی استان قم کادر فنی مشخصی دارند و 
تمرینات و برنامه های آماده سازی خود را برگزار می کنند تا 
طبق تقویم انجمن های زیرمجموعه فدراسیون در مسابقات 
لیگ و پیکارهای قهرمانی کشور به مصاف حریفان خود بروند.

سعید توکلی اضافه کرد: رقابت های لیگ های بیس بال 
و سافت بال در دو بخش مردان و بانوان در حالی به انجام 
می رسد که نمایندگان قم از تیم های با سابقه این پیکارها 
به شمار می روند و همواره نتایج خوبی گرفته اند و امسال نیز 
از مدعیان کسب عناوین برتر کشور محسوب می شوند، هر 
چند تیم سافت بال بانوان قم اعزام نشد اما تیم بیس بال مردان 
قم در آمادگی مطلوب برای درخشش در این رقابت ها به 

سر می برد.
*قوچان میزبان رقابت بیس بالیست های قم با 

حریفان
رئیس هیأت انجمن های ورزشی استان قم تصریح کرد: در 
اکثر مسابقات چند سال اخیر لیگ های بیس بال، سافت بال 
و همچنین دیگر رشته ها نظیر سپک تاکرا شاهد درخشش 
نمایندگان قم بوده ایم و تیم های اعزامی این هیأت بارها 
موفق به کسب عناوین برتر کشور شده اند و امسال نیز قطعاً 
همین گونه خواهد بود. توکلی در ادامه با اشاره به اعلام برنامه  
بازی های دوره جدید لیگ بیس بال مردان باشگاه های کشور 
اضافه کرد: با برنامه ریزی انجمن سافت بال و بیس بال ایران، 
بازی های دور رفت مسابقات لیگ بیس بال منطقه شمال 
با حضور چهار تیم از روز هفتم مهرماه به میزبانی هیأت 

انجمن های ورزشی خراسان رضوی برگزار می شود.
سال گذشته تیم بیس بال هیأت انجمن های ورزشی قم در 
منطقه شمال با تیم های دهیاری فولاد محله، هیأت خراسان 
رضوی، هیأت انجمن های ورزشی البرز و شهرداری رشت 
همگروه بود و امسال با تیم های هیأت خراسان رضوی، هیأت 

گیلان و نماینده تهران در منطقه شمال رقابت می کند.
*سابقه دعوت بیس بالیست های قم به تیم  ملی ایران

برنامه کامل دیدارهای دور رفت لیگ بیس بال کشور در 
سال 1395 در حالی از سوی انجمن بیس بال و سافت بال 
ایران مشخص شده که تیم مردان هیأت انجمن های ورزشی 
قم در این مرحله سه مسابقه برابر حریفان خود برگزار می کند 
تا در مجموع دیدارهای رفت و برگشت، یکی از تیم های 

صعود کننده از این گروه به مرحله نهایی باشد.
نماینده هیأت انجمن های ورزشی استان قم در شرایطی 
برابر حریفان خود قرار می گیرد که قم همواره در رشته 
بیس بال یکی از تیم های مدعی قهرمانی بوده و بازیکنان 
زیادی از بیس بال قم در سال های اخیر به اردوی تیم ملی 
بیس بال ایران برای همراهی تیم کشورمان در مسابقات 

برون مرزی دعوت شده اند.
در واقع تیمی که به نمایندگی از هیأت انجمن های ورزشی 
قم راهی رقابت های منطقه شمال لیگ بیس بال ایران شده 

است هم کادر فنی و بازیکنان خوبی دارد که اکثر آنها سابقه 
عضویت در تیم ملی اعزامی به میادین برون مرزی را دارند و 

قطعاً یکی از مدعیان قهرمانی ایران خواهد بود.
*ورود بیس بال به بازی های المپیک 2020

مشخص  از  قم  استان  ورزشی  انجمن های  هیأت  دبیر 
شدن ترکیب تیم قم در مسابقات فصل جدید لیگ بیس بال 
براساس  کرد:  اظهار  و  داد  خبر  کشور  مردان  قهرمانی 
برنامه ریزی انجام شده از سوی انجمن بیس بال و سافت بال 
فدراسیون انجمن های ورزشی کشور، دوره جدید رقابت های 
لیگ بیس بال مردان ایران روزهای پایانی هفته جاری یعنی 
روزهای هفتم و هشتم مهرماه در شهر قوچان برگزار خواهد 
شد. علیرضا ساری ادامه داد: بیس بال از جمله رشته های 
موفق زیر مجموعه فدراسیون انجمن های ورزشی کشور به 
شمار می رود که هر ساله در میادین برون مرزی موفق است، 
ضمن اینکه با تصمیم کمیته جهانی المپیک این رشته از 

سال 2020 یکی از رشته های المپیکی خواهد بود.
*برگزاری مرحله مقدماتی لیگ بیس بال ایران در 2 

منطقه شمال و جنوب
به  اشاره  با  قم  استان  ورزشی  انجمن های  هیأت  دبیر 
مسابقات فصل 1395 لیگ بیس بال مردان ایران اضافه کرد: 
امسال نیز مسابقات مرحله مقدماتی لیگ بیس بال کشور در 
دو گروه شمال و جنوب برگزار می شود و در پایان دو تیم برتر 

هر گروه به مرحله نهایی راه خواهند یافت.
وی با بیان اینکه میزبان و زمان برگزاری دیدارهای منطقه 
شمال مشخص شده است،تصریح کرد: تیم بیس بال هیأت 
انجمن های ورزشی استان قم در گروه یا منطقه شمال با 
حریفان خود به رقابت می پردازد و هیأت انجمن های ورزشی 
از بازی های مرحله رفت این گروه  استان خراسان رضوی 

میزبانی می کند. 
ساری خاطرنشان کرد: شهر قوچان از سوی خراسانی ها 
به عنوان میزبان دور رفت لیگ بیس بال منطقه شمال ایران 
معرفی شده است و این بازی ها با حضور آماده و با انگیزه 
بیس بالیست های قم از صبح روز چهارشنبه هفتم مهرماه آغاز 

می شود و تیم ها به مدت دو روز با یکدیگر رقابت می کنند.
 *همگروهی بیس بالیست های قم با تهران، گیلان و 

خراسان رضوی 
وی با بیان اینکه حریفان تیم هیأت انجمن های ورزشی قم 
نیز مشخص شده اند، اضافه کرد: با قرعه کشی انجام شده در 
انجمن بیس بال و سافت بال فدراسیون انجمن های ورزشی، 
این مسابقات در روزهای هفتم و هشتم مهرماه با حضور 
تیم های هیأت خراسان رضوی، قم، گیلان و تهران برگزار 

خواهد شد.
دبیر هیأت انجمن های ورزشی استان قم با بیان اینکه به 
شیوه سال های اخیر برگزاری لیگ  بیس بال امسال نیز اجرا 
می شود، اظهار کرد: دو تیم برتر مجموع مراحل رفت و 

برگشت در هر دو منطقه شمال و جنوب، جواز حضور در 
مرحله نهایی لیگ بیس بال کشور را برای تعیین قهرمان این 

رقابت ها به دست خواهند آورد.
وی تصریح کرد: بیس بالیست های قم هر هفته برای کسب 
آمادگی لازم به منظور حضور موفق در مسابقات فصل 1395 
لیگ بیس بال قهرمانی کشور تمرین کرده اند و با توجه به 
تدابیری که کادر فنی این تیم داشته اکنون بازیکنان تیم 
بیس بال هیأت انجمن های ورزشی قم در اوج آمادگی هستند.

*8 مسابقه تدارکاتی بیس بالیست های قم برای 
قهرمانی ایران

آماده سازی  برنامه های  و  تمرینات  کرد:  بیان  ساری 
بیس بالیست های قم در راه حضور موفق در لیگ بیس بال 
امسال در زمین چمن مصنوعی مجموعه ورزشی جواد الائمه 
منطقه نیروگاه قم برگزار شد و این تیم حتی در ماه مبارک 
رمضان نیز بعد از ساعت افطار به کار آماده سازی مشغول بود.

انجمن های  هیأت  بیس بال  تیم  کرد:  خاطرنشان  وی 
ورزشی استان قم در راه کسب آمادگی لازم برای رویارویی 
با حریفان خود در هشت دیدار تدارکاتی سال جاری نیز به 
میدان رفت و در جدال با تیم های تهران  اصفهان و گیلان 
مجموعاً پنج پیروزی و سه باخت کسب کرد تا آمادگی 
بالایی به دست بیاورد. دبیر هیأت انجمن های ورزشی استان 
قم افزود: بیس بالیست های هیأت انجمن های ورزشی قم دو 
دیدار تدارکاتی را در زمین چمن مصنوعی مجموعه ورزشی 
شهید حیدریان قم در مقابل حریفان خود میزبانی کردند و 
برای انجام سه مسابقه دیگر نیز به شهرهای مختلف رفتند 
و در نهایت کادر فنی این تیم ترکیب نهایی تیم اعزامی به 
رقابت های لیگ بیس بال باشگاه های ایران در سال 1395 را 

شناخت.
*حضور 17 بازیکن شاخص در ترکیب بیس بال قم 

در لیگ ایران
دبیر هیأت انجمن های ورزشی استان قم با اشاره به نفرات 
با  حاضر در تیم بیس بال قم خاطرنشان کرد: در نهایت 
صلاح دید کادر فنی تیم بیس بال قم مصطفی شاکر، ابوالفضل 
امجد، محمدحسین صفدری، محمد جندقی، محمدحسین 
صبایی، فخرالدین حسینی، مجید محمدی، مجید پاشوی، 
علیرضا صبایی، وحید زارعی، عزیز نجفی، وحید باطنی، 
سعید باطنی، جلال چنگیزی، جلیل چنگیزی و حسین 
رحیم آبادی برای همراهی این تیم در مسابقات لیگ بیس بال 

باشگاه های کشور انتخاب شدند.
 ساری یادآور شد: تیم بیس بال هیأت انجمن های ورزشی 
استان قم در راه کسب یکی از عناوین برتر مسابقات امسال 
لیگ ایران با سرمربیگری فرید فرهادی و مربیگری هادی 
محمدی و مجید صبایی به مصاف حریفان خود می رود تا 
همچون سال های گذشته حضوری موفق را در این رقابت ها 

تجربه کند.

حضور تکواندو قم در مسابقات جهانی بعد از 10 سال 

 پومسه تکواندو قم را جهانی کرد
گزارش از رضا جعفری

علی نادعلی به عنوان ورزشکاری مطرح و افتخار آفرین در پومسه 
برای نخستین بار استان قم را در رقابت های پومسه قهرمانی 201۶ 

مردان جهان صاحب یک نماینده کرد.
از آخرین حضور تکواندو قم در مسابقات جهانی چیزی نزدیک به 
یک دهه می گذرد زیرا در سال 200۶ بود که سیدمحمد رفیعی در 
بخش مبارزه نماینده قم در مسابقات جهانی نوجوانان بود و از قضا 
مدال طلای جهان را به ارمغان آورد اما بعد از آن هیچ ورزشکاری 
در مبارزه، پومسه، پاراتکواندو و دیگر رشته های زیر مجموعه تکواندو 
نتوانست برای قم سهمیه جهانی بگیرد و امسال که تکواندو قم از 
بخش مبارزه یا کیوروگی نتوانست فرصتی برای حضور در مسابقات 
برون مرزی نظیر میادین بین المللی، آسیایی، جهانی و المپیک به 
دست بیاورد، در بخش پومسه هم سهمیه آسیا و هم سهمیه جهانی 

نصیب ورزش قم شد.
علی نادعلی مطرح ترین ورزشکار پومسه قم در سطح ایران، آسیا 
و جهان است که بعد از درخشش در میادین مختلف امسال نماینده 
قم در مسابقات قهرمانی آسیا بود و به واسطه تداوم درخشش خود 
توانسته سهمیه همراهی تیم ملی کشورمان در مسابقات قهرمانی 
جهان را نیز به دست بیاورد. درخششی که نادعلی در مسابقات 
201۶ پومسه قهرمانی مردان آسیا در کشور فیلیپین داشت، در واقع 
نخستین مدال میادین برون مرزی سال جاری را نصیب تکواندو قم 
کرد و بر این اساس پومسه با درخشش این ورزشکار مطرح خود در 
قاره آسیا برای ورزش قم افتخار آفرینی کرد و اکنون مترصد کسب 

مدال از مسابقات جهانی است.
*دومین اعزام برون مرزی ستاره پومسه قم در سال 1395

رئیس هیأت تکواندو استان قم راجع به این اعزام به خبرنگار فارس 
گفت: تیم ملی پومسه کشورمان در حالی راهی رقابت های قهرمانی 
جهان شد که جمعی از بهترین های حال حاضر پومسه ایران را در 
ترکیب خود دارد و یکی از مدعیان کسب عناوین برتر مسابقات 

جهانی 201۶ به شمار می رود.
محمد جمشیدی با بیان اینکه تیم ملی پومسه کشورمان امروز 
راهی رقابت های قهرمانی جهان شد، ابراز کرد: علی نادعلی پومسه رو 
مطرح و پرافتخار قم به عنوان تنها نماینده ما در این رشته در کنار 
از حضور در  بعد  تا  به رقابت های جهانی رفت  دیگر ملی پوشان 
مسابقات آسیایی، در پیکارهای جهانی سال جاری نیز به میدان برود.

رئیس هیأت تکواندو استان قم با بیان اینکه این دومین اعزام 
برون مرزی ستاره پومسه قم در سال جاری بعد از رقابت های آسیایی 
است، در ادامه ابراز کرد: اعزام علی نادعلی پومسه رو شایسته قم 
به مسابقات قهرمانی جهان در حالی صورت گرفت که بر اساس 
برنامه ریزی فدراسیون جهانی تکواندو، این دوره از رقابت ها با حضور 
تیم ها و چهره های شاخص پومسه جهان در کشور پرو به انجام 
می رسد. این در حالی است که علی نادعلی در ترکیب تیم ملی 
تکواندو کشورمان بهار امسال در مسابقات پومسه قهرمانی آسیا نیز 
حضور داشت و تداوم موفقیت های این ورزشکار با تجربه، امسال هیأت 
تکواندو قم را هم صاحب سهمیه آسیا کرد و هم به سهمیه رقابت های 

جهانی رساند.
*ستاره های جام ستارگان و چهره های شاخص پومسه در 

ترکیب تیم ملی
اکنون نوبت به برگزاری دهمین دوره مسابقات پومسه قهرمانی 

201۶ جهان در قاره آمریکای جنوبی رسیده است و تیم ملی 
کشورمان در حالی امروز از تهران راهی پایتخت پرو شد که این 
پیکارها با حضور برترین های جهان در هر دو بخش مردان و بانوان 

به انجام می رسد.
با توجه به سابقه بسیار خوب علی نادعلی در پیکارها و میادین 
مختلف بین المللی، قهرمانی آسیا و قهرمانی دانشجویان جهان، وی 
مطرح ترین عضو تیم ملی پومسه و یکی از شانس های کسب مدال 
طلا برای تیم ملی کشورمان در رقابت های قهرمانی جهان محسوب 

می شود.
نایب رئیس هیأت تکواندو استان قم راجع به ملی پوشان اعزامی 
ایران به این رقابت ها به خبرنگار فارس می گوید: تیم ملی پومسه 
با ترکیبی از بهترین های حال حاضر این رشته به عنوان چهره های 
شاخص مسابقات لیگ  برتر پومسه جام ستارگان و پیکارهای پومسه 
قهرمانی کشور آماده حضور پر قدرت در مسابقات قهرمانی جهان 

شده است.
*پرو میزبان پیکارهای پومسه قهرمانی جهان

سیدعلی خیر خواه علوی یاد آور شد: دهمین دوره مسابقات پومسه 
قهرمانی جهان به میزبانی شهر لیما کشور پرو برگزار می شود و جامعه 
بزرگ تکواندو استان قم امیدوار است که نخستین مدال جهانی خود 
در سال جاری را با درخشش علی نادعلی در این دوره از رقابت ها 
کسب کند. وی با اشاره به آماده سازی ملی پوشان نیز عنوان کرد: تیم 
ملی پومسه کشورمان در هر دو بخش مردان و بانوان در حالی راهی 
دهمین دوره مسابقات قهرمانی جهان شد که ملی پوشان اردویی دو 
ماهه را به منظور حضور موفق و پرقدرت در این رقابت ها سپری کرده 

و در رده های سنی مختلف به دنبال کسب مدال است.
نگاهی به نفرات اعزامی کشورمان در بخش مردان این دوره از 
مسابقات پومسه قهرمانی جهان، نشان می دهد که در بخش انفرادی 

این پیکارهای جهانی و در رده  سنی کمتر از 14 سال سپهر عبدی، در 
رده  سنی 15 تا 17 سال حمیدرضا حاتمی به نمایندگی از کشورمان 

به میدان می روند.
این در حالی است که علی نادعلی نماینده مطرح و پر افتخار 
تکواندو استان قم بعد از کسب مدال برنز تیمی رقابت های قهرمانی 
201۶ مردان آسیا در کشور فیلیپین، در مسابقات قهرمانی جهان به 
میزبانی پرو به عنوان پومسه رو رده  سنی 18 تا 30 سال کشورمان با 

حریفان رقابت می کند.
*نادعلی نماینده قم در بخش تیمی رده سنی 31 تا 40 

سال
در رده سنی 31 تا 40 سال علی سلمانی، در رده  سنی 41 تا 50 
سال محمدتقی حاتمی، در رده  سنی 51 تا ۶0 سال حسین علی 
نظری، در رده  سنی ۶1 تا ۶5 سال قربان دلشاد و در رده  سنی بالای 
۶5 سال هدایت آریان فر به عنوان اعضای تیم ملی کشورمان با رقبای 

خارجی مسابقه می دهند.
در بخش تیمی پیکارهای پومسه قهرمانی جهان در قاره آمریکای 
جنوبی، در رده  سنی 15 تا 17 سال تیم سه نفره ایران با ترکیب 
حمیدرضا حاتمی، امیررضا مهربان و علی سهرابی با حریفان پیکار 
می کند و در رده  سنی 18 تا 30 سال محمدجواد خیری، علی نادعلی، 

کوروش بختیار و مهدی جمالی به مصاف حریفان خواهند رفت.
در رده  سنی بالای 31 سال محمدتقی حاتمی، علی سلمانی، 
مهدی صمدیان تبار و سیدحسین موسی نیا به دنبال مدال جهانی 
هستند و این در حالی است که هدایت تیم ملی پومسه مردان 
کشورمان را محمدتقی حاتمی به عنوان سرمربی و حمید نظری به 

عنوان مربی بر عهده دارند.
در بخش بانوان مسابقات جهانی پومسه نیز در پومسه استاندارد، 
رده  سنی 15 تا 17 سال ریحانه عمرانی، در رده  سنی 18 تا 30 سال 

مرجان سلحشوری، مهسا صادقی و فاطمه قاسمی و در رده  سنی 31 
تا 40 سال آتوسا فرهمند، سونا رزاقی و فریبا نظم ده به سرمربیگری 
فاطمه اسدپور و مربیگری نگار ملامددخانی با حریفان پیکار می کنند.

این در حالی است که امتیاز این دوره از مسابقات G8 است و به 
دارندگان مدال های طلا، نقره و برنز به ترتیب 80، 48 و 28.80 امتیاز 
تعلق می گیرد و علی نادعلی نماینده پومسه استان قم بعد از درخشش 
در پیکارهای مختلف برون مرزی، به دنبال کسب مدال جهانی است.

*درخشش نادعلی در راه کسب مقام سوم مسابقات 
آسیایی 2016

پومسه رو مطرح استان قم در حالی راهی رقابت های قهرمانی جهان 
در پرو می شود که اوایل اردیبهشت ماه سال جاری در ترکیب تیم 
ملی بزرگسالان کشورمان راهی رقابت های 201۶ پومسه قهرمانی 
مردان آسیا شد و با درخشش در این پیکارها همراه با تیم ملی عنوان 

سوم و نشان برنز را کسب کرد.
این در حالی است که رقابت های پومسه سال 201۶ قهرمانی آسیا 
با حضور مدعیانی از کشورهای مختلف قاره کهن به میزبانی شرق 
آسیا در کشور فیلیپین برگزار شد و در پایان تیم ملی کشورمان با 

حضور یک نماینده از قم مقام سوم این پیکارها را به ارمغان آورد.
به میزبانی کشور  مسابقات سال جاری پومسه قهرمانی آسیا 
فیلیپین یکی از مهمترین ادوار برگزاری این رقابت ها بود و تیم ملی 
پومسه زنان و مردان ایران در رقابت با حریفان شرکت کننده در این 
دوره از پیکارها در نهایت بر سکوی سوم آسیا ایستاد و مدال برنز را 

از آن خود کرد.
در شرایطی که تیم ملی پومسه کشورمان به تعداد 12 مدال این 
رقابت ها دست یافتند، ایران در مجموع هر دو بخش زنان و مردان بر 
سکوی سوم آسیا ایستاد و در این بین علی نادعلی تنها ملی پوش 
پومسه استان قم در ترکیب تیم اعزامی ایران به این رقابت ها بود و 

نقش تاثیرگذاری در موفقیت تیم کشورمان داشت.
*نادعلی به دنبال نخستین مدال جهانی پومسه

پایان رقابت نمانیدگان پومسه ایران در چهارمین دوره پیکارهای 
پومسه قهرمانی آسیا در بهار سال 1395، با موفقیت مردان و بانوان 
پومسه رو کشورمان در کسب دو مدال طلا، پنج نشان نقره و پنج 
مدال برنز همراه بود و ایران در رده بندی تیمی رتبه سوم آسیا را به 

دست آورد.
این موفقیت بعد از تیم های ملی پومسه کره جنوبی و فیلیپین در 
حالی به تیم ایران اختصاص یافت که در ترکیب تیم بانوان ایران در 
این دوره از رقابت ها مهسا صادقی، فاطمه حسام، نرگس مینا خانی، 
بهاره قادریان، نگین گیل سمایی، آتوسا فرهمند پارسا، سونا رزاقی و 

فریبا نظم ده با هدایت فاطمه اسدپور حضور داشتند.
در حالی که علی نادعلی تنها ملی پوش پومسه هیأت تکواندو 
استان قم در رقابت های 201۶ قهرمانی آسیا به شمار می رفت، 
مهدی جمالی، حسین بهشتی، محمد جواد خیری، علی سلمانی، اکبر 
فروزان، مهدی صمدیان تبار و سیدحسین موسی نیا نیز دیگر اعضای 

تیم ایران در این مسابقات بودند.
 تیم ملی پومسه در حالی موفق به کسب مقام سوم مسابقات 
آسیایی امسال شد که علی نادعلی از اعضای کلیدی و تاثیرگذار 
تیم ایران بود، تکواندوکاری که در کارنامه موفقیت های خود عناوین 
ارزندة ای مانند قهرمانی آسیا و مدال مسابقات دانشجویان جهان را 
کسب کرده و در چندین میدان بین المللی نیز به مدال رسیده اما به 

دنبال نخستین مدال جهانی خود در این رشته است.
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ابداعروشنوینپرورشسویهمخمرهاباصفاتدلخواه

دانشگاه  از  دانشمندانی  همکاری  با  ایرانی  محقق 
برش های  ایجاد  برای  ابداعی  تکنیک  ژاپن  اوساکای 
همزمان در کروموزوم ارائه کردند که با استفاده از این 
روش می توان سویه های جدید مخمر با صفات دلخواه 

برای صنایع دارویی و غذایی تولید کرد.
"ساکارو  مخمر  طرح  مجری  کابلی،  سعید  دکتر 
بیماری زا  غیر  میکروارگانیسم  را  سرویزیه"  میسس 
دانست و گفت: این میکروارگانیسم به دلیل تحمل بالا 
نسبت به استرس های متعدد محیطی و دست کاری های 
در  اخیر  در سال های  است  توانسته  انسان،  ژنتیکی 
تولید متابولیت های با ارزش بالا مانند انواع داروهای 
ضد سرطان، در تولید سوخت های مهم زیستی و در 

تحقیقات پایه ژنتیکی نقش مهمی را ایفاء کند.
میکروارگانیسم  این  ویژه  اهمیت  بر  تاکید  با  وی 
اظهار  فناوری،  زیست  عرصه  دانشمندان  برای 
طریق  از  مواد  سنتز  در  اخیر  پیشرفت های  با  کرد: 
میکروارگانیسم ها، مقرون به صرفه کردن فعالیت های 
تحقیقاتی همچون آنالیز مسیرهای متابولیک، انجام 
دستکاری ژنتیکی و ایجاد تعادل بین فرایندها برای 
امر  یک  دلخواه  مورد  فناوری  محصول  به  رسیدن 

ضروری است.
کابلی، یکی از راهکارهای اخیر برای اقتصادی کردن 
و مقرون به صرفه کردن تولید مواد را توانایی ادغام و 
سازماندهی سریع و آسان چندین مسیر متابولیک و 
چندین قطعه از DNA در ژنوم ذکر کرد و یادآور شد: 

توانایی انجام این کار به ویژه زمانی که میکروارگانیسم 
هدف یکی از یوکاریوت ها مانند مخمر باشد که دارای 
صفات چند ژنی از قبیل مقاومت به استرس است،  
می تواند محققان را در رسیدن به این هدف یاری کند.

وی از اجرای تحقیقاتی در این زمینه خبر داد و 
گفت: با همکاری پژوهشگران دپارتمان بیوتکنولوژی 
دانشگاه اوساکا- ژاپن پروژه تحقیقاتی با هدف پرورش 
سویه و بررسی عملکرد ژنوم آن بر روی مخمرها را 
اجرایی کردیم. این محقق، اساس این مطالعه را قابلیت 
دستکاری سریع، برنامه ریزی شده و در مقیاس بزرگ 
ژنوم دانست و یادآور شد: از آنجایی که توانایی ایجاد 
چندین برش کروموزومی همزمان به ما این اجازه را 
می دهد که کروموزوم دست نخورده با سایز بزرگ را 
به چندین کروموزوم کوچک عملکردی تبدیل کنیم؛ از 
این رو قادر خواهیم بود سویه مخمری با قابلیت دلخواه 

تولید کنیم.  
کابلی  به روش های ویرایش کروموزوم اشاره کرد و 
ادامه داد: با قرار دادن سویه های حامل این قطعات 
کوچک کروموزومی در شرایط محیطی تنش زا مانند 
دما و PH بالا، از آنجایی که هر کدام از شرایط تنش زا 
باعث تغییر در محتوی ژنومی سویه ها می شود، بهترین 
سویه سازگار یافته به محیط تنش زا در پایان کشت جدا 
می شود. به گفته وی، مهندسی در مقیاس کروموزوم 
به جای مهندسی ژنتیکی از روش های نوین مهندسی 
دستکاری  قابلیت  طریق  از  می تواند  که  است  ژنوم 

قطعات DNA نه تنها در راستای پرورش سویه های 
جدید زیست فناوری مفید باشد، بلکه به منظور کشف 

عملکرد جدید ژنوم بسیار موثر عمل کند.
این که  بر  تاکید  با  حال  عین  در  محقق  این   
قادر  کروموزوم  مهندسی  دسترس  در  تکنیک های 
به ویرایش چندین کروموزوم بطور همزمان نیستند، 
اضافه کرد: در این مطالعه به همراه دانشمندان دانشگاه 
اوساکای ژاپن روش نوین و خلاقانه ای به نام »کریسپر-

پی سی اس« ابداع کردیم که از طریق آن قادر هستیم 
چند برش کروموزومی همزمان در مخمر ایجاد کنیم.

وی روش کریسپر-پی سی اس را ادغام تکنیکی به 
نام PCS با  روش نوین ویرایش ژنوم یعنی »سیستم 
گفت: PCSتکنیک  و  کرد  توصیف   »Cas9/کریسپر
کلیدی ایجاد برش در کروموزوم و مبتنی بر نوترکیب 
همولوگ )همتا( است؛ ولی این تکنیک بدلیل راندمان 
پایین نوترکیب همولوگ در PCS از نظر کارایی در 

ایجاد برش با محدودیت هایی مواجه است.
کابلی خاطرنشان کرد: ایجاد و تایید آزمایشگاهی 
فقط یک برش توسط تکنیک PCS به حداقل 11 روز 
زمان نیاز دارد؛ ولی با استفاده از روش ابداعی ما قادر 
هستیم در مدت زمان یکسان چهار برش کروموزومی 
همزمان را ایجاد و تایید کنیم. افزایش راندمان در روش 
ابداعی بدلیل افزایش میزان فعالیت نوترکیب همولوگ 

در اثر شکاف دو رشته ای القاء شده است.
ایرانی  پسادکتری  محقق  و  دانش آموخته  این 
دپارتمان بیوتکنولوژی دانشگاه اوساکا- ژاپن با تاکید 
بر این که این تحقیقات بر روی مخمر ساکارو میسس 
سرویزیه اجرایی شده است، اظهار کرد: اخیرا چندین 
تکنیک بر پایه  »سیستم کریسپر/Cas9« در مخمر 
گزارش شده اند؛ ولی این تکنیک ها برای حذف و یا 
تغییر ژنتیکی در حد ژن طراحی شده اند. در حالی 
که روش ابداعی ما یک تکنولوژی مهندسی کروموزوم 

است و برای اولین بار گزارش می شود.
تکنولوژی  که  می کنند  پیش بینی  محققان  این 
خلاقانه »کریسپر-پی سی اس« نه فقط برای پرورش 
سویه های زیست فناوری پزشکی و صنعتی با صفات 
بلکه  داشت،  خواهد  فراوانی  کاربرد  دلخواه  مورد 
سایر  در  ژنوم  از  عملکرد جدیدی  منظور کشف  به 
ارگانیسم ها نظیر پستانداران نیز ابزار بسیار قدرتمندی 

خواهد بود.
به گزارش ایسنا، این تحقیق در یکی از مجلات معتبر 
از گروه مجلات نیچر به نام Scientific Reports به 

چاپ رسیده است.

میوهایکهفشارخونراکموقندخونرا
زیادمیکند!

مصرف این میوه برای افرادی که دچارکم خونی هستند نیز بسیار مفید است ، انبه رسیده 
از نظر طب قدیم ایران گرم و خشک ، و نارس آن سرد و خشک است. انبه خوب ، پوست 
یکنواختی داشته و معمولا نرم است و اگر لکه های سبز تیره روی آن باشد، هنوز نرسیده 
است. انبه به عنوان یک میوه با ارزش تغذیه ای فراوان است و به عنوان منبع ویتامین سی، 

بتاکاروتن و پتاسیم به حساب می آید.
انبه دارای مزایای بی شماری است و بسیار مقوی بوده و تقویت کننده بدن است . البته 
در تقویت قوای جنسی نیز نقش داشته است. این میوه دهان و بدن را خوشبو می کند، انبه 
ادرار آور بوده و برای افرادی که دچار یبوست هستند بسیار موثر می باشد و همچنین این 
میوه تمیز کننده خون بوده و حرارت بدن را کاهش داده بدین ترتیب تب را پایین می آورد. 
خوردن انبه سردرد، تنگی نفس و سرفه را از بین می برد و برای درمان بواسیر مفید است.

انبه از لحاظ داشتن خواص آنتی اکسیدانی امتیاز پایینی دارد، اما باید آن را جزء غذاهای 
عالی قرار داد. انبه تاثیرات کمی بر روی سرطان های ریه، خون و پروستات داشته و اما بر 
روی سرطان های سینه و روده بزرگ که شایع ترین سرطانها هستند، بیشترین تاثیر را 
دارند. مصرف انبه در این فصل که هوا بسیار گرم است مناسب بوده زیرا باعث رفع عطش 
می شود. البته باید گفت: نه تنها انبه دارای خواص متعددی است مغز هسته آن نیز 
دارای خواص بسیاری است. خوردن مغز هسته انبه اسهال را برطرف کرده و برای معالجه 
سرماخوردگی بسیار مناسب بوده و برای معالجه سرما خوردگی می توان از مغز هسته انبه 
استفاده کرد و حتی این میوه سرفه های خیلی سخت را درمان می کند و برای تسکین 
آسم و تنگی نفس مفید است. میوه انبه کاهنده فشار خون بوده و از منابع بسیار خوب 
پتاسیم به حساب می آید به طوری که مصرف آن به افراد مبتلا به فشار خون توصیه می 
شود. هر انبه کامل تقریبا تامین کننده 30 درصد از نیاز افراد بزرگسال به پتاسیم است و 
مصرف هر روز این میوه به کاهش فشار خون افراد مبتلا به فشار خون بالا بسیار کمک 
می کند. دریافت روزانه 2300 تا 3100 میلی گرم از این ماده مغذی در یک روز توانسته 
است فشار خون افراد را به میزان 25 درصد کاهش دهد. این میوه زمانی که استفاده می 
شود قند خون را به یکباره افزایش می دهد و موجب ترشح هورمون انسولین می شود. 
این میوه را افراد دیابتی باید با احتیاط مصرف کنند زیرا نیاز به انسولین با خوردن این میوه 
افزایش پیدا می کند، هر 10 گرم این میوه دارای 57 کالری انرژی است و باید این میزان 
کالری را در برنامه غذایی روزانه محاسبه کرد. تحقیقات نشان داده مصرف انبه برای افرادی 
که دچارکم خونیهستند بسیار مفید است. انبه از دسته میوه هایی که می توان آن را به 
همراه منابع گیاهی آهن دار مورد استفاده قرار داد. مصرف مرتب این میوه سبب شده تا از 
بروز سرطان رحم پیشگیری شود زیرا این میوه دارای ترکیبی با خاصیت آنتی اکسیدانی 
است. این میوه از بروز عفونت های ویروسی و رشد تومورهای بدخیم در بدن جلوگیری 
می کند. متخصصان تغذیه ، انبه را به گروه های سنی با سیستم ایمنی ضعیف تر مانند 
سالمندان، بچه ها و زنان باردار توصیه می کنند. کارشناسان معتقدند: این میوه به دلیل 
ترکیبات اسیدی که دارد می تواند به هضم پروتئین کمک کند به این دلیل در وعده 
های غذایی سنگین اگر مقدار کمی از این میوه به مصرف برسد به هضم غذا در سیستم 

گوارشی کمک می کند.

عللشایعیکهسببریزشمومیشود
تقریبا تمامی افراد با افزایش سن مبتلا به نوعی ریزش مو می شوند ،،اما ریزش مو 
میتواند به دلایل مختلف از جمله تغییرات هورمونی ،وراثتی،مصرف داورها و یا برخی 

شرایط اساسی باشد.
 ریزش 100 تار مو در روز طبیعی است اما وقتی از این اندازه تجاوزکند، احتمال دارد 
نشانه بیماری جدی باشد که نیاز به بررسی پزشک و درمان دارد؛ با این حال برخی از شایع 

ترین دلایل ریزش مو به شرح زیر است:
استرس

استرس روانی و جسمی می تواند سبب ریزش مو شود، استرس شدید جسمی مانند 
زایمان یا جراحی می تواند تا چند ماه به ریزش مو منجر شود. همچنین فشارهای روانی 

شدید و اضطراب می تواند ریزش مو را در پی داشته باشد.
تغییرات هورمونی

تغییرات هورمونی هنگامی که به دلیل شرایط مختلف همچون بارداری، زایمان یا شروع 
یائسگی اتفاق می افتد، سبب ریزش موقت مو در زنان می شود؛ به علاوه ترکیبات هورمونی 

با افزایش سن نیز تغییر می کند که همین امر مردان را نیز دچار ریزش مو می کند.
اختلالات تیروئید

ریزش مو می تواند یک عارضه جانبی شایع اختلالات تیروئیدی باشد؛ کم کاری 
تیروئید)کمبود بیش از حد هورمون تیروئید ( و پرکاری تیروئید ) هورمون بیش از حد( 

می تواند منجر به ریزش مو شود.
لوپوس

نازک شدن مو اولین نشانه بیماری لوپوس است که یک بیماری خود ایمنی است؛ این 
بیماری عمدتا موی سر را نازک می کند، اما احتمال دارد در برخی افراد به نازک شدن 

موی ریش، ابروها و یا مژه ها منجر شود.
شرایط پزشکی

بیماری های طولانی مدت همچون سرطان، بیماری کبد، یا بیماری التهابی روده می 
تواند موجب نازک شدن مو شود و نیز بیماری پوستی همچون پسوریازیس و اماس پوست 

یا درماتیت هم می تواند اختلال در رشد مو را در پی داشته باشد.
مصرف داروها

داروهایی که برای درمان سرطان، ورم مفاصل، افسردگی، مشکلات قلبی، فشار خون بالا 
و کنترل بارداری مصرف می شود، می تواند سبب ریزش مو شود.

ژنتیکی
طاسی موروثی که یک وضعیت طبیعی ناشی از ترکیب ژنتیک، سطح هورمون و روند 
پیری است، شایع ترین علت ریزش مو می باشد. گرچه این وضعیت ارثی معمولا در هر دو 
جنس مذکر و مونث اتفاق می افتد، اما ریزش مو اغلب در مردان شایع تر است و می تواند 

ابتدای سن بلوغ شروع شود.

درفصلپاییزاین3خوراکیرانخورید
متخصص طب سنتی تدابیر تندرستی در فصل پاییز را تشریح کرد و گفت: در فصل 

پاییز توصیه شده از مصرف خوراکی هایی همچون هندوانه، خیار و کاهو خودداری شود.
در فصل پاییز این 3 خوراکی را نخورید

ناصر رضایی پور متخصص طب سنتی، در ارتباط با تدابیر تندرستی در فصل پاییز اظهار 
داشت: در این فصل باید تا جایی که ممکن است تری یا رطوبت بدن را افزایش دهیم و از 
رفتارهایی که موجب خشک تر و سردتر شدن بدن می شود، پرهیز کنیم. توصیه شده است 
که در این فصل با دقت و وسواس بیشتری از غذاهایی همچون غذاهای مانده، گوشت 
گوساله، گاو، کنسروجات، کمپوت، سوسیس و کالباس، فست فود، ادویه های تند و تیز، 
بادمجان، قارچ، دوغ ترش و چای پررنگ پرهیز کنیم. در فصل پاییز باید از زیاده روی در 
مصرف میوه های سرد و تر تابستانی، لبنیات، قهوه، نسکافه، کاکائو، سیر و پیاز نیز پرهیز 
کرد و این مسئله در حالی بوده که متأسفانه امروزه در همه روزهای سرد سال هندوانه در 
میوه فروشی ها به فروش می رسد و مصرف خوراکی هایی همچون خیار و کاهو نیز ذره ای 
کم نمی شود. آبگوشت با گوشت بره، آش های ساده، مرغ های درشت، تخم مرغ عسلی، 
شیرینی های طبیعی از شکر و بادام و پسته )مانند جوز قند(، مصرف آن برای فصل پاییز 
توصیه شده است، البته سفارش شده که افراد با رعایت تعادل و بر حسب مزاج فردی و 
شرایط جسمی، سنی، گوارشی و اقلیمی از خوردنی های مناسب فصل پاییز بهره مند شوند. 
دستیار دکترای تخصصی طب سنتی ایران در دانشگاه شاهد، ادامه داد: در فصل پاییز باید از 
نوشیدن آب بسیار سرد پرهیز کرد و قوانین نوشیدن آب را به خوبی مورد توجه قرار داد. مثلًا 
پرهیز از نوشیدن آب در میانه خواب و صبح ناشتا، از یک ساعت پیش تا یک ساعت پس از 
غذا و همراه با آن، در داخل و بلافاصله پس از حمام و استخر و سونا، با فاصله کوتاه از ورزش 

سنگین از جمله مواردی است که در نوشیدن آب هنگام پاییز باید مورد توجه قرار گرفت.

یکنکتهسادهبرایخوشرنگشدنپوست
یک متخصص طب سنتی دستور ساده و خوشمزه برای خوش رنگ شدن پوست را 

تشریح می شود.
مهراد کریمی متخصص طب سنتی درباره نوشیدنی برای خوشرنگ شدن پوست اظهار 
داشت: یک دستور ساده و خوشمزه برای خوش رنگ شدن پوست در مخزن الادویه عقیلی 

خراسانی آمده است.
به گفته وی یک خیار بوته ای بزرگ را برداشته و آبش گرفته شود, سپس ۶ عدد میخک 
را پودر کرده و داخل آب خیار ریخته و 24 ساعت خیسانده شود و بعد از 24 ساعت داخل 
لیوان ماءالعسل بریزند و مصرف کنند. لازم به ذکر است که این دستور برای مداومت نیست 
و بیش از 5 روز آن را انجام داده نشود. این متخصص طب سنتی اضافه کرد: برای روش 
تهیه ماءالعسل باید نصف لیوان عسل را داخل یک لیوان آب بریزند و روی شعله ملایم گاز 

بگذارند و کف آن را بگیرند تا دو سوم آب آن باقی بماند.
نکات قابل توجه در تهیه این نوشیدنی

کریمی ادامه داد: البته روش بهتر این است که ۶ شیار کوچک داخل خیار بوته ای بزرگ 
ایجاد کنید و بعد داخل هر شیار یک عدد میخک بگذارید و بعد از 24 ساعت میخک ها را 

خارج کنید و آب خیار را بگیرید و با ماءالعسل مصرف کنید.
خواص این نوشیدنی

وی اضافه کرد: این نوشیدنی موجب خوش رنگ شدن پوست, باز شدن انسدادهای 
کبدی,کاهش نفخ,کاهش گرگرفتگی و بهبود بعضی از انواع از تپش قلب می شود.

رادارهای مداری می توانند تغییر شکل زمین در اثر ورود فاضلاب را که یکی از عوامل زلزله 
است، پیگیری کنند.

تیمی از ژئوفیزیکدانان آمریکایی به رهبر پرفسور منوچهر شیرزایی، استاد دانشگاه آریزونا، با 
بررسی بیش از سه سال داده های آماری ماهواره ژاپنی رصدگر پیشرفته زمین)ALOS( از مه 
2007 تا نوامبر 2010 دریافتند که می توانند تغییر شکل رو به بالای زمین اطراف چاه های 
دفع فاضلاب در تگزاس را ببینند. دو سال بعد در سال 2012 یک زلزله با قدرت 4.8 ریشتر 
این منطقه را لرزانده بود. این محققان دریافتند که ورود فاضلاب در دو چاه موجود در تگزاس 
باعث بالا آمدن سه  میلیمتری زمین بین دو چاه در هر سال شده بود. این نخستین مطالعه ای 
است که بطور مستقیم بالا آمدن زمین را بررسی کرده است. محققان این اطلاعات را در مدل 
فشار منفذی خود قرار دادند که میزان آب نفوذ کرده در شکاف ها را در زیر سطح سنگ ها 
می سنجد. هر چه میزان این آب بیشتر باشد، فشار بیشتری بر روی گسل های زیرزمینی 
وارد می شود که می تواند منجر به لغزش آن ها و در نهایت، زلزله شود. البته سوال هایی در 
مورد این یافته ها وجود دارد از جمله اینکه زمین لرزه های ناشی از فعالیت های بشری در 25 
کیلومتری محل چاههای مذکور و در نزدیکی چاههای دیگری رخ داده بودند که دارای عمق 
بیشتری بوده، اما میزان بالا آمدن زمین کمتر بود. از سوی دیگر، اکتشافات جالبی در این 
تحقیق صورت گرفت. برای مثال، این تحقیق نشان داد فعالیت زمین لرزه حتی پس از اینکه 
میزان فاصلاب تزریق شده به چاهها کاهش یافته بود، باز هم ادامه پیدا کرد.  پرفسور منوچهر 
شیرزایی اظهار کرد: اگر امروز کار تزریق فاضلاب را متوقف کنید، ممکن است فعالیت زمین 
لرزه تا یک دهه آینده ادامه یابد.  این یافته ها یک ابزار جدید را در مسیر ساخت یک مدل 
پیش بینی کامل به تجهیزات ژئوفیزیک افزوده است. محققان امیدوارند که تحلیل بیشتر 
داده ها بتواند دلیل اینکه ورود فاضلاب در برخی از چاهها باعث زلزله شده و در برخی دیگر 
نمی شود را توضیح دهد.  پرفسور منوچهر شیرزایی یکی از نخبه های نقشه برداری و استاد 
دانشگاه ایالت آریزونای آمریکا است که مدرک کارشناسی خود را در رشته مهندسی عمران 
نقشه برداری از دانشگاه امیر کبیر تهران و کارشناسی ارشد نقشه برداری را از دانشگاه تهران 
دریافت کرده است. وی سپس مدرک دکترا را از دانشگاه پوتسدام آلمان گرفت و فرصت 

مطالعاتی خود را در آمریکا پشت سر گذاشت.

پیشبینیماهوارهایزلزله
زیرنظردانشمندایرانی

محققان دانشگاه هرمزگان با استفاده از روش شبیه سازی امکان به کارگیری نانولوله های 
کربنی به  منظور تولید نانوسیالات با خواص حرارتی بهتر و بهره وری بالاتر را مورد بررسی 

قرار دادند.
به گزارش ایسنا، مساله  انتقال گرما یکی از مسائل مهم در بسیاری از صنایع و تجهیزات 
صنعتی است. مبدل های حرارتی و سیستم های خنک کننده نمونه هایی از تجهیزات انتقال 

گرما به شمار می روند.
معمولا در سیستم های انتقال حرارت از سیالات با فاز مایع استفاده می شود و استفاده 
از حجم وسیعی از سیالات موجب بزرگی ابعاد این سیستم های می شود. ازاین رو ابداع و 
به کارگیری سیالات اصلاح  شده می تواند راهی مؤثر به  منظور افزایش بهره وری و کاهش 

ابعاد سیستم های انتقال حرارت مورد استفاده در صنایع شود.
دکتر یونس بخشان عضو هیأت علمی دانشگاه هرمزگان با اشاره به لوله  حرارتی به  عنوان 

یکی از تجهیزات انتقال حرارت، از اجرای مطالعاتی در این زمینه خبر داد.
وی به بیان اهداف اجرای این مطالعات پرداخت و ادامه داد: لوله  حرارتی یا لوله  گرمایی 
وسیله ای برای انتقال حرارت است که بر مبنای اصول هدایت حرارتی و تغییرات فازی 
طراحی  شده و انتقال حرارت بین دو منطقه  سرد و گرم را به بهترین و مهندسی  شده ترین 

شکل و با بیشترین بهره وری ممکن می سازد. هدف از این مطالعه طراحی یک نانوسیال 
با بهره گیری از نانولوله های کربنی بوده است، به  نحوی  که عملکرد حرارتی لوله  گرمایی 

بیش از پیش افزایش یابد.
وی کاهش هزینه  مربوط به تولید سیستم های با ابعاد بزرگتر و کاهش آلودگی 
زیست محیطی ناشی از مصرف سوخت های فسیلی را از مزایای عمده  استفاده از نتایج 

این طرح دانست.
بخشان اضافه کرد: بر اساس محاسبات انجام شده، حضور نانولوله های کربنی در سیال 
پایه موجب می شود که مقاومت حرارتی سیال کمتر شده و هدایت حرارتی افزایش پیدا 
کند. این موضوع افزایش عملکرد حرارتی سیال مورد نظر در حضور نانولوله های کربنی را 

در پی خواهد داشت.
عضو هیات علمی دانشگاه هرمزگان با تاکید بر این که در این پژوهش عملکرد حرارتی 
لوله گرمایی استوانه ای در حضور سه نوع نانوسیال مورد بررسی قرار گرفت، یادآور 
شد: نانوسیالات استفاده شده شامل نانوذرات آلومینا در آب، نانوذرات الماس در آب و 

نانولوله های کربنی در آب بوده است.
به گفته وی، این تحقیقات به صورت تئوری و شبیه سازی رایانه ای صورت گرفته است.

بررسیامکانتولیدنانوسیالاتدربهرهوریانتقالحرارت

حتما باید    والد   ین به این نکته توجه د   اشته باشند   که د   ر ارتباط 
با کود   کان بیش فعال وکود   کانی که د   ارای د   یابت و اضافه وزن 
هستند    د   رمورد    مصرف پاستیل و اینگونه خوراکی ها با پزشک 

مربوطه مشورت لازم را د   اشته باشند   .
نکات مهم درباره مصرف پاستیل د  ر کود  کان

امروزه د   ر کنار انواع و اقسام تنقلات و خوراکی هایی که 
د   ر فروشگاه ها و مغازه ها به چشم می خورد   ، پاستیل یکی از 
جذاب ترین آنها محسوب می شود   . این خوراکی نرم و چسبند   ه 
که د   ر اشکال مختلف و با رنگ های گوناگون تهیه می شود    
برای بچه ها بسیار د   لچسب و پر طرفد   ار است. البته طبق باور 
عموم، خوراکی های ژله ای باعث ترمیم مواد    از د   ست رفته 
مفاصل شد   ه و از پوکی استخوان جلوگیری می کند   . د   ر حالی 
که بر اساس نظر متخصصان تغذیه، فقط ژلاتین به تنهایی 
می تواند    د   ر تحکیم استخوان و غضروف سازی و ویتامین های 
برای سلامت پوست و مو و سایر  و  بد   ن موثر  نیاز  مورد    
بافت های بد   ن مفید    باشد    اما این د   لیل قابل قبولی نیست که 
انواع و اقسام ژله ها و پاستیل ها را به صرف اینکه خاصیت 
ژلاتینی د   ارند   ، جایگزین مواد    مورد    نیاز بد   ن کود   کان کنیم. چرا 
که نوع پروتئینی که د   ر ژله و پاستیل ها وجود    د   ارد    بسیار کمتر 
از پروتئین گوشت، شیر و تخم مرغ بود   ه و فاقد    بسیاری از مواد    
ضروری برای بد   ن است. همچنین این نوع خوراکی ها نسبت 
به سایر پروتئین ها از ارزش غذایی پائینی برخورد   ار بود   ه، و 
منبع کافی و کاملی برای تامین کلسیم و سایر ریز مغذی های 
مورد    نیاز بد   ن نیست بنابراین طبق نظر متخصصان تغذیه؛ نه 
تنها انواع پاستیل ها و ژله ها را نمی توان جایگزین د   یگر مواد    
غذایی کرد    بلکه باید    د   ر مصرف آنها توسط کود   کانمان حد    

اعتد   ال را رعایت نمود   .
آنچه که لازم است از این خوراکی خوش آب و رنگ 

بد   انید   
پاستیل را هرگز د   ر جای گرم نگهد   اری نکنید    و د   ر هنگام 
خرید    حتما د   قت د   اشته باشید    که د   ر قفسه های د   ور از تابش 
از  پاستیل  از خارج کرد   ن  بعد     باشد   .  آفتاب  نور  مستقیم 
بسته بند   ی اش، آن را د   ر یک ظرف د   ر د   ار نگهد   اری کنید   . زیرا 
حالت چسبند   گی آن گرد    و غبار و آلود   گی محیط را به خود    
می گیرد   . هرگز پاستیل های باز و فله ای را خرید   اری نکنید   . 
نه تنها اینگونه پاستیل ها بهد   اشتی نبود   ه و مورد    تایید    وزارت 

بهد   اشت نیست.
به کود   کان زیر د   و سال پاستیل ند   هید   . زیرا این کود   کان 
د   ارای سیستم گوارشی و ایمنی ضعیف و حساسی هستند    
که خورد   ن این نوع خوراکی ها برایشان خطرناک است. ضمن 

آنکه شیر خواران تکه ای از پاستیل را با د   ند   ان جد   ا کرد   ه و با 
قورت د   اد   ن آن د   ر د   اخل نای، باعث خفگی آنان شود   .

به جای خرید   ن پاستیل هایی که رویشان را لایه ای از شکر 
پوشاند   ه، انواع ساد   ه و بد   ون شکر آن را خرید   اری کنید   . به 
فرزند   تان یاد   آوری کنید    که بعد    از خورد   ن پاستیل حتما 
د   ند   ان هایش را مسواک کند   . زیرا قند    موجود    د   ر پاستیل 
سبب پوسید   گی د   ند   ان ها می شود   . د   ر موقع د   اد   ن پاستیل 
به فرزند   تان، مصرف تنقلات شیرین و د   یگر مواد    قند   ی را 
کاهش د   هید   . حتما باید    والد   ین به این نکته توجه د   اشته 
باشند   که د   ر ارتباط با کود   کان بیش فعال وکود   کانی که د   ارای 
د   یابت و اضافه وزن هستند    د   رمورد    مصرف پاستیل و اینگونه 

خوراکی ها با پزشک مربوطه مشورت لازم را د   اشته باشند   .
پاستیل نباید    جایگزین وعد   ه های غذایی شود   

»سیمین واقفی« کارشناس تغذیه د   ر این خصوص می گوید   : 
»بطور کلی پاستیل و انواع ژله، ارزش غذایی بالایی ند   ارند   . 
بنابراین نباید    جایگزین وعد   ه های غذایی شوند   . چرا که معمولا 
این نوع خوراکی ها به عنوان د   سر و میان وعد   ه سرو می شوند    
و مصرف آنها اگر د   ر هفته یک تا د   و بار و یا مورد   ی باشد    
مشکلی نیست اما اگر مصرفشان هر روزه باشد    و به عاد   ت 
تبد   یل شود    منجر به کم اشتهایی شد   ه، و میل به غذا خورد   ن 
را د   ر کود   کان کاهش می د   هد   . حتی د   ر پاره ای مواقع، باعث 
بروز حساسیت می شود   . به شکلی که د   ر برخی کود   کان که 
زمینه آلرژی د   ارند    این حساسیت بصورت خس خس سینه 
و یا کهیر د   ید   ه شد   ه که لازم است د   ر این زمینه د   قت لازم 
به عمل آید   . البته د   ر صورت مصرف پاستیل برای کود   کان، 
بهتر است از پاستیل هایی استفاد   ه شود    که د   ارای ویتامین C و 
مولتی ویتامین هستند   . از طرفی نسبت به تنقلات د   یگر، وجود    
شیرینی کمتر د   ر این نوع پاستیل ها آن را تبد   یل به یکی از 
سالم ترین خوراکی ها برای کود   کان کرد   ه است که به مراتب 
از د   یگر خوراکی های پر نمک و یا بسیار شیرین، بهتر است.« 
این کارشناس تغذیه با اشاره به طعم د   هند   ه های مختلف د   ر 
پاستیل ها گفت: »هیچ فرقی بین پاستیل های نوشابه ای و 
میوه ای وجود    ند   ارد    و فقط اسانس استفاد   ه شد   ه د   ر آنها با هم 
تفاوت د   ارد   . همچنین رنگ، وضوح و شفافیت و نیز تست های 
میکروبی از معیار های قابل قبول د   ر ارزیابی یک پاستیل خوب 

محسوب می شود   .«
با خلاقیت ارزش تغذیه ای خوراکی های ژله ای را 

بالا ببرید   
اگر فرزند    بد    غذایی د   ارید    که فقط میل به خورد   ن اینگونه 
تنقلات د   ارد    هرگز خوراکی های ژله ای و پاستیل ها را جایگزین 

وعد   ه غذای اصلی او نکنید   . ولی برای بالا برد   ن ارزش تغذیه ای 
ژله هایی که فرزند   تان د   وست د   ارد   ، بهتر است انواع میوه های 
د   لخواه را قبل از بستن ژله به آن اضافه کنید   . اما کیوی، آناناس، 
انجیر و انبه را د   ر ژله به کار نبرید    زیرا باعث آب اند   اختن 
ژله می شود    و از بستن آن جلوگیری می کند   . مرکبات مثل 
پرتقال و نارنگی هم باید    با پوست نازک رویی شان به ژله ها 
اضافه شوند    تا آب نیند   ازند   . د   ر بعضی مواقع د   ید   ه می شود    که 
برای زیبایی ظرف ژله، انواعی از پاستیل ها را روی ژله های 
نیمه بسته قرار می د   هند    که این کار باعث آب شد   ن سطح 
زیرین پاستیل و شل شد   ن سطح رویی ژله شد   ه که کود   کان 
از خورد   ن آن امتناع می کنند    د   ر حالی که می توانید   یک لیوان 
بستنی وانیلی به پود   ر ژله ای که د   ر آب گرم حل شد   ه است 
اضافه کنید    که به این ترتیب کالری و ارزش تغذیه ای ژله تا 

حد    زیاد   ی بالا می رود   .
نظارت والد   ین مهم است

د   کتر »محمد    حسین عظیمی« متخصص صنایع غذایی د   ر 
این باره می گوید   : »مصرف ژلاتین خالص، به همه افراد    حتی 
آنهایی که د   ر رژیم غذایی به سر می برند    هم توصیه می شود    
چون این ماد   ه سرشار از پروتئین است و کالری زیاد   ی ند   ارد    
اما وقتی با انواع رنگ ها، اسانس های طبیعی و مصنوعی و شکر 
مخلوط می شود   ، باید    د   ر مصرف آن حد    اعتد   ال رعایت شود    
زیرا د   ر فرایند    تولید    پاستیل، مقد   اری شکر، رنگ و اسانس 
خوراکی استفاد   ه می شود    که مصرف آن برای افراد    چاق مفید    
نیست و کود   کان زیر2 سال، بد   لیل حساس بود   ن سیستم 
گوارشی شان نباید    خوراکی های د   ارای افزود   نی را میل کنند    و 
نیز مصرف هر روزه آن هم برای کود   کان بالای د   و سال، مجاز 
نمی باشد   .« این متخصص صنایع غذایی د   ر اد   امه می گوید   : 
»بهر حال نظارت والد   ین مهم ترین نقش را د   ر چگونگی 
مصرف این نوع خوراکی ها د   ارد   . چرا که با منع مصرف زیاد    این 
گونه تنقلات د   ر کود   کان، بویژه پیش از غذای اصلی می توان 
مانع بی اشتهایی کود   کان شد   .« د   ر بسیاری مواقع وقتی والد   ین 
اصرار فرزند    خود    را برای خورد   ن بعضی خوراکی ها می بینند   ، 
برای آنکه سر و صد   ای او را آرام کنند   ، بد   ون د   ر نظر گرفتن 
عواقب آن فورا به خواسته فرزند    خود    پاسخ مثبت می د   هند    
بطوری که بعضی از بچه ها هر روز عاد   ت به خورد   ن چیپس 

و یا پفک د   ارند   . 
برخی د   یگر انواعی از اسنک ها را د   وست د   ارند    و اما عد   ه ای 
د   یگر، شیرینی جات و مواد    قند   ی مورد    علاقه آنان است و نیز 
د   ر میهمانی ها فورا سراغ ژله ها و خوراکی هایی از این د   ست 

می روند   .

کودکان
 پاستیل بخورند یا نه؟

درمانگرفتگیبینیکودک
نوزادان و کودکان نوپا قبل از تکامل سیستم ایمنی بدن شان بارها دچار سرماخوردگی 
می شوند که با گرفتگی بینی همراه است. خوشبختانه، روش های زیادی برای درمان ایمن 

و موثر این عارضه وجود دارد که در این مطلب به معرفی آنها می پردازیم.
درمان گرفتگی بینی کودک

گرفتگی بینی در یک کودک 3 ساله یا کوچک تر می تواند چالش برانگیز باشد. در ابتدا، 
همیشه مشخص نیست که علت گرفتگی بینی چیست. نوزادان و کودکان نوپا قبل از 
تکامل سیستم ایمنی بدن شان بارها دچار سرماخوردگی می شوند که با گرفتگی بینی 
همراه است. اما گرفتگی بینی علل دیگری هم دارد. خوشبختانه، روش های زیادی برای 

درمان ایمن و موثر این عارضه وجود دارد که در این مطلب به معرفی آنها می پردازیم.
گام اول

قبل از اینکه یک برنامه درمانی برای رفع مشکل کودک تنظیم کنید، باید بهفمید چه 
عاملی باعث گرفتگی بینی شده است. احتقان بینی زمانی رخ می دهد که عروق خونی و 
بافت حفره بینی پر شود. این امر باعث مشکلات خواب شده و عفونت سینوس )سینوزیت( 

را به دنبال دارد. همچنین ممکن است کودک دچار مشکلات تغذیه شود.
خوشبختانه، نشانه های زیادی برای تشخیص عفونت های باکتریایی و ویروسی وجود 
دارد. به عنوان مثال، اگر کودک آبریزش بینی دارد، رنگ ترشحات یک نشانه بزرگ است. 
ترشحات شفاف و آبکی معمولا نشانه یک عفونت ویروسی هستند. مخاط بینی ممکن 

است سفید، سبز یا زرد باشد و پس از چند روز شفاف تر شود.
آلرژی نیز می تواند علت احتقان باشد. در این شرایط، حتما باید به پزشک مراجعه 
کنید و تست حساسیت بدهید. احتقان ناشی از آلرژی حتی می تواند زمانی رخ دهد که 
یک تکه غذا یا شیء که کودک به آن حساسیت دارد با بینی اش در تماس باشد. این 
وضعیت نیز باید نزد یک پزشک متخصص اطفال بررسی شود. هرگز چیزی جز مخاط 
را از بینی کودک خارج نکنید. گاهی اوقات، احتقان می تواند نشانه یک مشکل جدی تر 
باشد. گرفتگی بینی پس از سرما خوردن با استعمال قطره های نمکی و داروهای بدون 

نسخه قابل درمان است.
درمان ایمن و موثر

یکی از ایمن ترین و موثرترین راه های درمان گرفتگی بینی، استعمال اسپری سالین یا 
قطره بینی است. این محصولات به صورت بدون نسخه در دسترس هستند. قطره بینی 
کمک می کند که مخاط داخل بینی نرم تر شده و به راحتی از بینی خارج شود. برای 
ریختن قطره، باید سرتان را کمی رو به عقب بگیرید. همچنین می توانید یک حوله روی 

شانه هایتان بگذارید تا مطمئن شوید قطره روی لباس تان نمی ریزد.
مخاط را 15 دقیقه قبل از غذا دادن به کودک و قبل از خواب از بینی کودک خارج کنید. 
این کار کمک می کند که کودک بهتر نفس بکشد و راحت تر غذا بخورد یا بخوابد. برخی از 
محلول های نمکی نیز خاصیت دارویی دارند. از آنها اجتناب کنید. قطره بینی و اسپری های 

نمکی به اندازه کافی موثر هستند.
بخار درمانی

راه های دیگری نیز برای رفع احتقان بینی وجود دارد. بخور سرد یک روش موثر و 
بی خطر برای رفع احتقان است. البته باید آن را از دسترس کودک دور نگه دارید. بخور را 
نزدیک محل خواب کودک بگذارید تا رطوبت آن به او برسد و حین خواب از آن تنفس 
کند. برای جلوگیری از رشد کپک و باکتری، باید هر روز آب بخور را عوض کرده و دستگاه 

راه خشک و تمیز نگه دارید.
همچنین می توانید از محلول های معتبر استفاده کنید: کودک را به حمام ببرید. بگذارید 
بخار فضای حمام را پر کند. این کار کمک می کند که کودک قبل از خواب سبک تر شود 
و راحت تر به خواب برود. هرگز برای بخور از آب داغ استفاده نکنید، چون ممکن است 

باعث سوختگی شود.
3 نکته ی دیگر

برای کمک به گرفتگی بینی کودک تان می توانید برخی مراحل زیر را دنبال کنید:
1. یک بالش زیر تشک بگذارید تا سر کودک کمی زاویه دار باشد. این کار به تخلیه 
مخاط از طریق سینوس کمک می کند. اگر فرزند شما هنوز نوزاد است، این کار را نکنید. 
متخصصان اطفال توصیه می کنند این روش تنها برای کودکان 2 ساله و بزرگ تر انجام 

بگیرد.
2. فرزند خود را به نوشیدن آب بیشتر تشویق کنید. مایعات به نرم شدن مخاط کمک 

می کنند. حتی اگر کودک چند جرعه آب بیشتر در طول روز بنوشد، موثر خواهد بود.
3. اگر کودک به اندازه کافی بزرگ است، به او یاد دهید بینی اش را تخلیه کند. به او 
نشان دهید چگونه این کار را بکند. یک دستمال زیر سوراخ بینی تان بگذارید و عمل بازدم 

را انجام دهید. سپس از او بخواهید همین کار را تکرار کند.

محققان موفق به توسعه یک اتوی هوشمند و جدید شدند که با بلوتوث کار می کند.
این اتوی هوشمند که محصولی از گروه سوئیسی LAURASTAR است،  هفته گذشته 

در نمایشگاه تجاری IFA در برلین رونمایی شده و در حدود 1400 دلار قیمت دارد.
این اتوی جدید دارای یک مخزن آب و یک فیلتر و یک صفحه آهنی است که با بلوتوث 

کار می کند.
اتوی گروه LAURASTAR  دارای یک اپلیکیشن همراه است که از طریق بلوتوث به آن 
متصل شده و اطلاعات مربوط به اتو مانند سطح آب ، میزان باقی مانده از سطح اتو نشده و 

اطلاعاتی در مورد میزان وقت صرف شده برای اتوی لباس را به کاربر نشان می دهد.
این اتو دارای سیستم مکنده و دمنده است که از بروز چین و چروک های ناخواسته 

جلوگیری می کند و قیمت بالای آن نیز به دلیل وجود این امکانات است.
با این اتوی جدید می توان از اتو زدن لباس ها لذت برد و لباس ها را با کیفیت بالاتری اتو زد.

لباسهایخودراهوشمندانهاتوبزنید!



اجتماعی 6

پیشگیریازسقوطدرسالمندان

سالمندان جزء گروه های پرخطر هر جامعه محسوب می گردند .جمعیت سالمندان 
به سرعت رو به افزایش است به طوری که پیش بینی شده است که تا سال 1420حدود 15 
درصد جمعیت کشور را سالمندان تشکیل می دهند. با افزایش سن بروز اختلالات مزمن 
افزایش می یابد. در کنار چالش بیماری های مزمن، حادثه سقوط یک مشکل عمده بهداشتی 
در سالمندان است و از علل مهم مرگ ومیر در افراد بالای ۶5 سال است. سقوط)Fall(اتفاقی 
است که درنتیجه بی ملاحظگی ، فرد به زمین یا در سطح پایین تر می افتد. بر اساس سازمان 
جهانی بهداشت، مرگ ها یا مصدومیت های ناشی از سقوط شامل سقوط های به سبب حمله 
یا سقوط های عمدی نمی شود. سقوط از حیوانات مثل اسب، ساختمان آتش گرفته، وسایل 
نقلیه و سقوط در آتش ، آب یا  ماشین آلات نیز شامل سقوط نمی شود. هزینه مراقبت های 
مربوط به سقوط در سالمندان سه برابر بیش تر از سقوط در افراد جوان است که این مسئله 

ضرورت پیشگیری و آموزش صحیح در این زمینه را نشان می دهد.
آمارها چه می گویند؟

سقوط مسبب ۶ درصد از مرگ ومیرهای ناشی از سوانح و حوادث است و پس از سوانح 
ترافیکی، غرق شدگی و مسمومیت ها چهارمین عامل سوانح و حوادث را به خود اختصاص 
داده است.به طورکلی میزان بروز سقوط در سالمندان زن بیشتر از مردان است. میزان 
سقوط های غیر کشنده و آسیب زا  در زنان بیشتر ولیکن سقوط های منجر به مرگ در 
جمعیت مردان بیشتر است. آمارها نشان می دهد که حدود 40 درصد افراد بالای ۶5 سال 
در سال یک بار با سقوط مواجه می شوند و این میزان در گروه سنی بالای 80 سال 50 درصد 
است یعنی نصف افراد بالای 80 سال در سال  حداقل یک بار سقوط را تجربه می کنند. که 
این احتمال در سالمندانی که در مراکز نگهداری زندگی می کنند به مراتب بیش تر است. 
حدود 40 درصد از سقوط ها در افراد بالای 85 سال موجب مرگ می شود. بیشترین زمین 
خوردگی ها و سقوط در سالمندان، هنگام انجام فعالیت های روزمره رخ می دهد. بیشترین 
محل سقوط، پله ها، آشپزخانه ، اتاق ها ، حمام ،  حیاط و جلوی منزل  و در وهله بعدی 

کوچه و خیابان بوده است.
پیامد و عواقب سقوط

سقوط با عوارض مهم و جدی همراه است. بدترین وجدی ترین پیامد سقوط، شکستگی 
لگن است. علاوه بر این، پیامدهای ناشی از زمین خوردن بسیار متعدد است،انواع شکستگی ها، 
کبودی، تخریب بافت نرم، پارگی ها و تجمع خون در بافتهای مغزی از عوارض متداول سقوط 
در سالمندان هستند. از دست دادن اعتمادبه نفس، ترس از افتادن مجدد، عدم توانایی در 
انجام امور روزمره، طرد شدن توسط اجتماع و دیگران سایر دغدغه هایی است که فرد سالمند 

تجربه می کند و به نوبه خود به افسردگی، عزلت و گوشه گیری منجر می شود.
 تا 25  در صد  افراد بعد از زمین خوردن دچار صدمه می شوند . 35 درصد دچار ترس از 
زمین خوردن مجدد می شوند . 45 درصد افراد بعد از زمین خوردن قادر به برخاستن نیستند.  
در 15-10 در صد موارد سقوط منجر به شکستگی می شود و به طورکلی  87 درصد علت 

تمام شکستگی ها در سالمندان،  سقوط است .
شکستگی ها به طور شایع تر در قسمت های ران، لگن، مهره ها، ، سر، ساعد، پا و آرنج رخ 
می دهد و 87درصد تمامی موارد شکستگی ها و بیش از 95درصد شکستگی های لگن به 
دلیل سقوط است و نیز سقوط دومین علت حوادث منجر به صدمات طناب نخاعی و مغز 

است.
مهم تر آنکه شدت عوارض مربوط به سقوط با افزایش سن بیشتر می شود،عوارضی مانند 
شکستگی ها،ضربه به سر و اضطراب بعد از افتادن که این موارد، منجر به از دست دادن 
استقلال از طریق ناتوانی و ترس از سقوط می شود.کاهش در تحرک و وابستگی اغلب تا 
حدی شدید است که به پذیرش در بیمارستان و پرستاری در خانه و حتی مرگ زودرس 

منتهی می شود.
سقوط تهدیدکننده سلامتی در سالمندان و در تغییر کیفیت زندگی و بالا رفتن هزینه های 

نگهداری آنان مؤثر است و عوارض آن می تواند جسمانی، روانی، اجتماعی و اقتصادی باشد.
 سقوط نه تنها زندگی سالمندان را تحت تأثیر قرار داده و باعث از دست رفتن استقلال آن ها 
و بروز عوارض جسمانی، روانی، اجتماعی و اقتصادی می گردد،بلکه تأثیرات مهمی نیز روی 

سیستم های بهداشتی و درمانی جامعه به جا می گذارد.
سقوط با افزایش نیاز به خدمات تشخیصی، مراقبتی و درمانی و افزایش تعداد پذیرش و 

طول مدت اقامت بیمارستانی همراه است.  
در کشورهای پیشرفته، صدمات و جراحات ناشی از سقوط ۶درصد از کل هزینه های 

پزشکی را به خود اختصاص داده است.
 عوامل خطر سقوط

عوامل خطر سقوط عبارت اند شامل  عوامل داخلی )نظیر ضعف عضلانی، اختلال شناختی، 
کاهش حس ارتعاش، کاهش توانایی های ذهنی، کاهش بینایی، مصرف داروهای متعدد، 
ترس از سقوط، سابقه قبلی سقوط،  کمی حرکت  و...( و عوامل خارجی)نظیر ، روشنایی کم، 

ناهمواری سطوح، وسایل دست و پاگیر  مانند سیم برق و...(
پیشگیری از سقوط

 راهبردهای اختصاصی پیش گیری سقوط در سالمندان با توجه به علل و عوامل خطر 
می تواند متفاوت باشد. انجام تمرینات بدنی متناسب باسن و توانمندی فرد، انجام تمرینات 
حفظ تعادل، استفاده از تنها داروهای اساسی موردنیاز و کنترل مصرف آن ها، کنترل 
مخاطرات محیطی مانند  فضای ایمن داخل و بیرون منزل، تعبیه دستگیره های حفاظتی 
در دست شویی، حمام و سایر مکان هایی که امکان سقوط بالا باشد ازجمله اقدامات اساسی 

جهت پیشگیری از سقوط است.
شانس سقوط برای سالمندانی که در محیط های جدید یا ناآشنا  قرار می گیرند  بالاست. 
در محیط جدید بهتر است فضا کنترل شده، نور آنجا به ویژه در شب که سالمندان عادت 
دارند چند بار تا صبح از دست شویی استفاده کنند، بیش تر شود و تا حد امکان فضایی برای 
استراحت آنان تعیین شود تا نیاز به عبور از بین مبلمان وسایل منزل و یا بالا و پایین رفتن 

از پله ها نداشته باشند.
در طول یک ماه پس از ترخیص از بیمارستان نیز، خطر سقوط  بالاست، به خصوص در بین 
بیماران پیر که آن قدر ضعیف هستند که نیاز به مراقبت بهداشتی در خانه پیدا می کنند. سایر 
زمان های با خطر بالای سقوط عبارت اند از: مواقعی که دوره ای از بیماری حاد وجود دارد یا 

بیماری مزمن تشدید شده است.
مراجعه مداوم به بینایی و شنوایی سنج و استفاده از سمعك و عینك با صلاحدید افراد 
متخصص از مواردی است که به سالمندان کمك می کند تا از افتادن و شکستگی استخوان 

در امان باشند.
سالمندان در انتخاب کفش، کفش های کف لاستیکی و پاشنه کوتاه را انتخاب کنند و با 

دمپایی کف صاف یا درحالی که فقط جوراب به پادارند از پلکان بالا نروند.
پله ها، راهروها و مسیرهای درون منزل سالمندان دارای نور کافی  باشد، فرش ها کاملًا به 

هم چسبیده باشند و درشت بافت بوده و کلیدهای برق هم در ابتدا انتهای پله قرار بگیرند.
اتاق ها و راهروها را با چراغ های شب روشن نگه دارید. قالیچه ها و فرشینه ها را یا از روی زمین 

جمع آوری کرده و یا آن ها را محکم به زمین ثابت کنید.
به آن دسته از سالمندانی که موقع راه رفتن تعادل ندارند یا گاه دچار سرگیجه می شوند، 

توصیه می شود  برای حفظ تعادل خود از چوب دستی، عصا یا واکر استفاده کنند.
* کارشناس مرکز بهداشت استان قم)دانشجوی PHD سالمند شناسی(

 اقتصاد مقاومتی زمانی تحقق می یابد که 
بوی نفت ندهد؛ یعنی اقتصادی باشد متکی بر 
فناوری ها و خلاقیت های بومی و درون زا به دور 
از چارچوب های معمول و جریان های مصرف 
و  مؤلفه ها  این  همه  آماده،  و  و حاضر  کننده 
زمینه ها را صنعت توریسم و گردشگری دارد. 
گردشگری که در شهر فرهنگ و مذهبی استان 

رنگ و معنای دیگری دارد.
رویکردی که در گفتگو با یونس عالی پور، 
معاون امور هماهنگی زائرین استانداری قم در 
ابعاد فرهنگی و اقتصادی و مذهبی تبیین شده 

است. مشروح این گفت وگو بدین شرح است:
که  سؤال هایی  معمول ترین  از  یکی  شاید 
در ذهن خیلی ها مطرح شود این است که با 
وجود سازمان هایی مانند حج و زیارت و میراث 
در  دارد  دلیلی  چه  گردشگری  و  فرهنگی 
دستگاه مادری مانند استانداری معاونت امور 
زائرین شکل بگیرد؟ آیا موازی کاری و پراکنده 

کاری اتفاق نمی افتد؟
البته کار مجموعه استانداری نظارت است. اگر دقت 
کنید معاونتی که دو سه سال اخیر تنها در دو شهر 
مذهبی قم و مشهد شکل گرفته واژه هماهنگی امور 

زائرین را یدک می کشد.
وظیفه معاونت امور زائرین استانداری انجام کارهای 
جاری و عملیاتی نیست. حضور ما زمانی پررنگ تر 
می شود که در مناسبت های خاص که قم میزبان 
زائران بی شمار می شود برای انجام درست امور زائرین، 
هماهنگی میان متصدیان امور زائران و مسافران بر 

عهده معاونت استانداری است.
ظاهراً کمیته هایی هم دارید؟

11 کمیته تخصصی در قالب کمیته هایی مانند 
حمل و نقل و ترافیک، امنیتی، درمان و پزشکی، 
تنظیم بازار مأموریت حمایت از زائران و گردشگران 

را بر عهده گرفته اند.
قم  در  زائر  جایگاه  و  واژه  از  شما  تعریف 

چیست؟
هرکس که قبول کند، قم یک شهر زیارتی است 
عبادتگاه  و  بیت)ع(  اهل  کریمه  و مضجع شریف 
زائران امام زمان و امامزادگان و مأمن و محفل علمی 
و معنوی فقها و علمای برجسته اسلام است، زائر 
محسوب می شود. حتی اگر به قصد و نیت زیارت 

نیامده باشد.
اگر یک نفر تعریف شما را قبول نداشته باشد، 

تکلیفش چیست؟
متأسفانه محدود کردن گردشگران قم به عده ای 
زائر حول حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران، سبب 

عدم رشد و توسعه گردشگری در قم شده است.
ما باید یک زائر را یک گردشگر فرض کنیم تا بتوانیم 
در ابعاد مختلف فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی تغییر 
و تأثیر ایجاد کنیم. همین نگاه سطحی و دم دستی 
به مسافران سبب شده که مسافران قم همگی زائران 

گذری باشند و هیچ برآیند اقتصادی نباشد و کمترین 
انتقال فرهنگی شکل بگیرد.

مگر ما زیرساخت های استقرار پایدار زائران 
و به تعبیر شما گردشگران را فراهم کرده ایم؟

قبول دارم که زیرساخت ها فیزیکی و حتی فرهنگ 
سازی استقرار جایگاه مطلوبی ندارد اما خوشبختانه 
زمینه سازی خوبی شکل گرفته همین که می توانیم 
در سال های آینده تا 50 هتل بسازیم و همین که 
پای سرمایه گذاران خارجی به برنامه های گردشگری 
استان باز شده است، شروع خوبی محسوب می شود.

حرکاتی شده و در جلسات متعددی هم که به 
عناوین مختلف برگزار می شود شاهد اقدامات 
افتاده  هم  نقدی  به  اتفاق دست  اما  هستیم 

است؟
ببینید الآن میزان استقرار و بیتوته در قم طی دو 
سه سال اخیر از 4 ساعت به میانگین 3۶ ساعت 
رسیده است این آمار، نتیجه نسبتاً خوبی است. ضمن 
اینکه می توانم قول بدهم که تا سال 9۶ میانگین 

بیتوته در قم را تا 48 ساعت افزایش دهیم.
خوشبختانه در نظرسنجی هم که از مسافران و 
زائران ایام عید سال 95 و مسجد مقدس جمکران 
در نیمه شعبان انجام شد شاهد رضایتمندی 70 
درصدی از ارائه خدمات و مدیریت زوار بودیم که این 
میزان در نوع خود بی نظیر است. یا مثلًا در برنامه 
ششم توسعه قم به عنوان یک شهر گردشگری قلمداد 
شده که اتفاق مهم و امید بخشی است و می توانیم به 

آینده امیدوار باشیم

یکی از نگرانی هایی که در مورد گردشگری 
و  نگاه صنعتی  یک  نبود  دارد،  وجود  استان 
توسعه نگرانه به آن است. شما تا چه حد این 
دغدغه را قبول دارید و یا حتی درک کرده اید؟

بنده یک عنصر اقتصادی و از جنس مدیران صنعتی 
دولت هستم. چرا که قبلًا چند سال مدیریت سازمان 
صنعت، معدن و تجارت را بر عهده داشته ام و کاملًا 

صحت این سئوال را درک و قبول می کنم.
متأسفانه برخی در مقابل این موضوع که شهر قم 
یک شهر صنعتی باشد موضع گرفته اند و آن را سبب 
قداست زدایی شهر مذهبی می دانند. هرچند این تفکر 
با تلاش بسیاری از مدیران و شرایط مهاجرت پذیری 
و مشکلات اشتغال در قم به شدت کمرنگ شده است 

اما هنوز هم پایگاهی دارد.
صنعت گردشگری تنها به ورود و خروج خشک و 
خالی زائران ختم نشده و باید هر نوع ورود و خروجی 

هدف دار و پایدار باشد.
نبود نگاه صنعتی در حوزه گردشگری که معضلاتی 
زائر  به  نمی خواهند  برخی  چون  دارد.  دوچندان 
برچسب اقتصادی زده شود و ورود مؤلفه های صنعت 
به گردشگری را سبب افول معنویت در مسافران و 
زائران قم می دانند اما خوشبختانه با تبیین و توجیه 
استان جا  در  مناسب کم کم صنعت گردشگری 

بازکرده است.
به هر حال این مسئله واقعیت دارد که صنعت 
گردشگری تنها به ورود و خروج خشک و خالی زائران 
ختم نشده و باید هر نوع ورود و خروجی هدف دار و 

پایدار باشد.
به نظر شما قم تا چه زمانی می تواند به قطب 

گردشگری تبدیل شود؟
نمی توان زمان خاصی تعیین کرد اما همین که قم 
در برنامه ششم توسعه به عنوان یک شهر با توسعه 
گردشگری محسوب شده است می تواند به قطب 

شدن گردشگری استان کمک کند.
ضمن اینکه همه زمینه های پایگاه شدن قم در 
گردشگری فراهم است. آیا شهری که سالانه بالای 
15 میلیون نفر زائر دارد و از لحاظ موقعیت جغرافیایی 
و جایگاه علمی، فقهی و معنوی خاص و کم نظیر 

نمی تواند قطب و محور توسعه گردشگری باشد؟
آیا می توان پا را فراتر گذاشت و به فکر توسعه 

گردشگری مذهبی در قم بود؟
قم باید قطب و محور گردشگری مذهبی باشد. 
صنعت گردشگری می تواند موتور محرکه اقتصاد قم 
باشد. صنعت گردشگری مذهبی یکی از مؤثرترین 
و بهترین راه حل های ترویج فرهنگ و تمدن شیعی 

است.
در حال حاضر دو میلیون زائر و مسافر خارجی در 
قم تردد دارند، اگر بتوانیم به مسافران و زائرینی که 
به قم سفر می کنند کالای بومی عرضه کنیم تبلیغ 
گسترده و مناسبی از فرهنگ و اقتصاد بومی فراهم 
می آید. ضمن اینکه باید یک نکته را هم در نظر داشت 
با توجه به تعریفی که از زائر در قم ارائه دادم، توریسم 
و گردشگر طبیعی - تاریخی امکان و زمینه رشد دارد.
به نظر شما، چه راهکاری وجود دارد که استان 

بتواند  اینکه شهر مذهبی است،  به رغم  قم 
گردشگرهای خارجی جذب کند؟

برای این که بتوانیم صنعت توریسم را گسترش 
بدهیم و تبدیل به قطب گردشگری جامع شویم 
می توانیم دو رهیافت را دنبال کنیم. یکی گسترش 
توریسم طبیعی - تاریخی و ترویج و تقویت میراث 

فرهنگی و تاریخی و طبیعی استان است.
آیا قم نمی تواند قطب کویر نوردی باشد. آیا نمی توان 

شترگردی را در اطراف دریاچه نمک راه انداخت.
آیا نباید بتوانیم از ظرفیت های بهداشتی- طبیعی 
دریاچه نمک استفاده کنیم؟ آیا قم نمی تواند قطب 
کویر نوردی باشد. آیا نمی توان شترگردی را در اطراف 

دریاچه نمک راه انداخت.
حرفه ای  توسعه  به  می تواند  که  دومی  کار  راه 
گردشگری کمک کند، ترویج گردشگری معرفتی 
است. اگر این نوع گردشگری رواج یابد می توانیم 
کشورهای  فرهیختگان  و  دانشمندان  و  نخبگان 
مختلف را که رویکرد و برنامه پژوهشی و علمی دارند، 
جذب کرده و بستر رشد و توسعه گردشگری شهر علم 

و اندیشه قم را فراهم کنیم.
شما در جایی گفته بودید که باید شرایط تولید 
و توزیع کالاهای فرهنگی- بومی قم فراهم آید، 

می توانید بیشتر توضیح دهید؟
وقتی شهر قم به غیر شیرینی جاتی مانند سوهان، 
قطب فرش دستباف و صنایع فرهنگی - دستی است 
چرا باید 50 درصد سوغاتی که از قم خارج می شود 

چینی باشد.
اگر ورود زوار و مسافران را به استان از زاویه دید 
مبادلات فرهنگی بنگریم چرا باید کالایی که توسط 
گردشگران تهیه می شود از فرهنگ کشور دیگر آن 
هم از نوع بی کیفیتش تأمین شود. خرید و صدور 
کالای بومی باید به غیر از ایجاد رونق اقتصادی، زمینه 

توسعه و مبادله فرهنگی - مذهبی قم را فراهم آورد.
بدون شک مهم ترین نیاز گردشگران خارجی 
ایجاد امنیت و آرامش خاطر است در این زمینه 

اقداماتی هم شده است؟
این سؤال ارزش و اهمیت و ضرورت وجود معاونت 
امور زائرین استانداری را نشان می دهد. چرا که یکی از 
کمیته هایی که برنامه های مختلفی را طراحی و انجام 

داده کمیته امنیت گردشگران است.
ضمن اینکه ستاد هماهنگی حمایت از زائرین با 
راه اندازی یک پایانه استقبال از زوار عراقی در پایانه 
قم توانسته اند در جذب این عزیزان موفق عمل کنند.

مؤلفه های  به  کامل دست یابی  نماد  گردشگری 
اقتصاد مقاومتی است. حوزه گردشگری در قم باید 
به عنوان درآمد اول استان باشد. گردشگری مذهبی 
بهترین و ملموس ترین و ماندگارترین روش برای 
تقویت و ترویج فرهنگ و اندیشه  ام القرای عالم تشیع 
است. لذا نقش مهم حوزه علمیه و علمای برجسته در 
شکل گیری و توسعه گردشگری مذهبی بسیار مهم 

و حیاتی است.

 معاون امور هماهنگی زائرین استانداری قم

گردشگری مذهبی باید گزینه نخست اقتصاد قم باشد

چهار شنبه -هفتم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4110

فرماندهی انتظامی استان قم:

جانبازییکگامبلندبهسمتمعبوداست

فرمانده انتظامی استان گفت: جانبازی یک گام بلند به سمت معبود است.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، در آستانه هفته ناجا جمعی از جانبازان جنگ 

تحمیلی با حضور در ستاد فرماندهی انتظامی استان قم با سردار مجتبایی دیدار کردند.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: جانبازی یک مقام والاست که در اثر جانفشانی در راه خدا 
به دست آمده و شما جانبازان یک گام جلوتر از همه ی انسان هایی هستید که سیر الی الله 

دارند و جانبازی یک گام بلند به سمت معبود است.
وی افزود: ما باید سعی کنیم مشکلات را کم کنیم شما الان از نظر جسمی و روحی در 
شرایطی هستید که نیاز بیشتر به توجه همه مردم و مسئولان و نیروهای خدمتگزار از جمله 
نیروی انتظامی دارید و این حس می بایست به همه منتقل شود و روز به روز شان و منزلت 

شما بیشتر حفظ شود.
فرمانده انتظامی استان ادامه داد: هیچ وقت نمی توانیم بگوییم همه مشکلات را حل می 

کنیم ولی سعی می کنیم نهایت تلاش را برای آرامش شما بکار بندیم.
سردار مجتبایی با اشاره به ایثارگری های سردار " هاشمی " مدیرکل بنیاد شهید انقلاب 
اسلامی استان قم که خود از پیشکسوتان عرصه ایثار و شهادت و از جانبازان دفاع مقدس 
هستند،تصریح کرد: امروز روز بسیار عزیزی بود که توفیق زیارت جانبازان نصیبمان شد و 
اگر بخواهیم بدانیم در این دنیا چه چیزی برای ما می ماند خواهیم دید که همه توجهات 
و خدمتگزاری به شما عزیزان و این فرصتی که خداوند در اختیار ما قرار داده تا در خدمت 

شما باشیم و بقیه مسائل دنیوی فانی و زودگذر است.
در ادامه مدیر کل بنیاد شهید انقلاب اسلامی قم گفت: همه ما به نوعی مشعل داران نهضت 
هستیم، اگر آلام و دردی است تحمل می کنیم بخاطر اینکه مقام معظم رهبری )مدظله 
العالی( خود یک جانباز است و شاید دردهایی که ایشان متحمل می شود خیلی از جانبازان 
متحمل نشوند و یا کمتر باشد به هر حال دردهای عصبی خیلی سخت است و انتظاراتی که 
جانبازان دارند با همکاری و توجه حل می شود ما خوشحالیم که سردار مجتبایی خود نیز 

در این کسوت بوده و از یادگاران دفاع مقدس است.
سردار "هاشمی" خاطرنشان کرد: نظام زیر سایه ولایت و جانبازی و جانفشانی ایثارگران به 
حیات خود ادامه می دهد و حق همین است که شان و منزلت و جایگاه جانبازان حفظ شود.

مدیر کل بنیاد شهید انقلاب اسلامی قم در پایان ضمن گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
و هفته نیروی انتظامی افزود: استان قم بیش از 34 جانباز قطع نخاعی دارد که رسیدگی 
به آنان سخت است و می بایست اینها تکریم شوند و استان قم دومین استانی است که 

بیشترین جانباز قطع نخاع را به خود اختصاص داده است.
 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان خبرداد:

اعترافسارقمحتویاتداخلخودرو
به18فقرهسرقتدرقم

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری سارق حرفه ای محتویات داخل 
خودرو و اعتراف نامبرده به 18فقره سرقت در قم خبر داد.

  سرهنگ"احمد کرمی"در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: در 
پی وقوع چندین فقره سرقت لوازم و محتویات داخل خودرو در هسته مرکزی استان قم، 

شناسایی و دستگیری سارق در دستور کار کارآگاهان این پلیس قرار گرفت.
به گفته وی با تجمیع اخبار و اطلاعات سرقت ها و فعال نمودن واحدهای گشتی، سرنخ های 

به دست آمده منجر به شناسایی و دستگیری سارق حرفه ای و سابقه دار شد.
رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:متهم که اهل یکی از استان های غربی کشور است، پس 
از آزادی از زندان به دلیل داشتن اعتیاد اقدام به سرقت لوازم و محتویات خودروها می کرده 
است. سرهنگ کرمی گفت:در تحقیقات صورت گرفته ضمن اعتراف به 18 فقره سرقت 
قطعات و محتویات داخل خودرو دو نفر مالخر با راهنمایی وی شناسایی، دستگیر و نهایتاً 

متهمان تحویل مرجع قضائی استان شدند.

سخنگوی ناجا گفت: با توافق فرمانده ناجا از فردا به مدت 
10 روز کلیه وسیله های نقلیه توقیفی فارغ از خودروهایی 

که شکایت قضایی دارند ترخیص می شوند.
سردار منتظرالمهدی در دوازدهمین نشست خبری خود 
با حضور خبرنگاران ضمن تبریک هفته ناجا گفت: برقراری 

ارتباط و جلب اعتماد از جمله اهداف ناجا است.
وی گفت: هرساله برای هفته ناجا یک شعار در نظر گرفته 
می شود که شعار امسال »همه با هم برای امنیت و آرامش« 
نام گرفته است و همه برنامه های ناجا تا پایان سال بر اساس 

همین شعار برنامه ریزی می شود.
امنیت  بر دو قسم است  امنیت  منتظرالمهدی گفت: 
اول است که جنس آن وفاقی است و  اجتماعی بخش 
پاسداران آن مردم هستند و خرد جمعی تضمین کننده این 
نوع امنیت است. در تمام دنیا هنجارهایی پذیرفته شده که 
همه ملزم به رعایت آن هستند اما در بخش دوم و امنیت 
عمومی که انجام آن توافقی است و قانون گذار آن را تعیین 
می کند و سیستم های حاکمیتی آن را تبیین می کنند و 
مجری آن پلیس است و پلیس تلاش می کند استقرار نظم 

و امنیت را در جامعه برقرار کند.
منتظرالمهدی گفت: هر وقت این دو نظم در کنار هم قرار 

گرفتند نظم و امنیت پایدار در جامعه برقرار می شود.
وی گفت: هفته نیروی انتظامی از جمعه نهم مهر ماه در 
نماز جمعه و با خواندن دعای ندبه با سخنرانی سردار اشتری 
به عنوان سخنران پیش از خطبه های نماز جمعه تهران و با 

ارائه دستاوردهای پلیس آغاز می شود.
معاون اجتماعی ناجا با برشمردن برنامه های هفته ناجا 
ادامه داد: در طول این هفته همایش های مختلفی با رویکرد 
حضور پررنگ مردم در بخش های پلیس های راهور  پلیس 
پیشگیری و پلیس های مرزبانان با مرزنشینان برگزار می 
شود و تمام سعی ما بر این است که حضور شهروندان در 

بخش های مختلف پلیس نمایش داده شود.
سخنگوی ناجا به برگزاری نشست نخبگان و دانشگاهیان 
با فرمانده نیروی انتظامی خبر داد و گفت: در روز آخر هفته 
ناجا کارکنان ناجا با حضور در مرقد مطهر حضرت امام و 
مزار شهدا با آرمان های امام خمینی )ره( و انقلاب تجدید 

میثاق خواهد شد.
کاهش 3 درصدی جانباختگان حوادث رانندگی

سردار منتظرالمهدی با اشاره به اینکه 33 درصد در شماره 
گذاری خودروها افزایش داشته ایم، اظهار داشت: 948 هزار 
و 925 وسیله نقلیه به ناوگان حمل و نقل کشور اضافه شد و 
10 میلیون موتورسیکلت به ناوگان حمل و نقل اضافه شده 
با این حال شاهد کاهش 3 درصدی جان باختگان حوادث 

رانندگی در جاده های کشور بوده ایم.
وی ادامه داد: در ۶ ماه امسال 189 نفر کشته داشتیم 
که نسبت به سال گذشته کاهش تلفات داشته ایم، البته 
حتی یک کشته در جاده های کشور و حوادث رانندگی هم 

زیاد است.
وی همچنین گفت: عدم توجه به جلو و خستگی و خواب 
آلودگی نیز 39 درصد تصادفات و انحراف به چپ و عدم 
رعایت حق تقدم نیز 22 درصد حوادث را به خود اختصاص 

داده است.
از فردا به مدت 10 روز کلیه وسایل نقلیه توقیفی 

ترخیص می شوند
پلیس  برای  جهانی  سوم  رتبه  کسب  منتظرالمهدی 
راهنمای و رانندگی در بین 133 کشور بسیار حائز اهمیت 
برشمرد و ادامه داد: با توافق فرمانده ناجا از فردا به مدت 10 
روز کلیه وسیله های نقلیه توقیفی فارغ از خودروهایی که 

شکایت قضایی دارند ترخیص می شوند.
وی کاهش 4در صدی سرقت ها را مهم ارزیابی کرد و 
گفت: این کاهش در سایه تعامل پلیس پیشگیری به وقوع 
پیوسته و بیشترین تعامل با بانک های خصوصی بوده است.

سرقت پراید در صدر سرقت خودروها
وی گفت: پراید با کسب 71 درصد سرقت ها همچنان 

صدرنشین سرقت هاست.
همچنان  خانه  سرقت  اینکه  اعلام  با  منتظرالمهدی 
بیشترین فراوانی را دارد، گفت: بخش اعظمی از سرقت های 

خورد به خاطر معتادان است.
کاهش 24 درصدی نزاع و درگیری در سال جاری

وی از کاهش درگیری و نزاع با فراوانی 24 درصد در 
جامعه خبر داد و گفت: این کاهش بیشترین موفقیت است.
هر3ساعت 1نفر به دلیل سوء مصرف مواد می میرد

وی به افزایش 34 درصدی ریالی کشف کالاهای قاچاق 
اشاره کرد و گفت: در حوزه مواد مخدر به ازای هر سه ساعت 
یک نفر جان خود را به سبب سوء مصرف مواد از دست می 

دهد که این عدد در سال به دو هزار 880 نفر می رسد.
منتظرالمهدی با اشاره به افزایش 13 درصدی کشف مواد 
مخدر گفت: مرفین با افزایش 124 درصدی در صدر جدول 
کشفیات قرار دارد و افزایش 10 درصدی دستگیر شدگان 
را هم شاهد بودیم. همچنین از 215 هزار پرونده ای که در 
کلانتری ها تشکیل شد 72 درصد منجر به صلح شده است.

وی در حوزه پلیس فتا نیز با اشاره به افزایش 48 درصدی 
جرایم یارانه ای گفت: کلاهبرداری با 81 درصد در صدر 

جرایم حوزه های فضای مجازی است.
29 میلیون کاربر اینترنت کودک و نوجوان هستند

وی یادآور شد: 4۶ میلیون کاربر اینترنتی داریم که 29 
میلیون نفر آنها کودکان و نوجوانان هستند که باید برای 

حضور این افراد برنامه ریزی های دقیق صورت گیرد.
منتظر المهدی با اشاره به آغاز به کار نمایشگاه »ای پاس« 
با حضور 300 کشور گفت: این نمایشگاه تجهیزات ویژه ای 

را در حوزههای امنیتی به نمایش می گذارد.

تصادفدوهواپیمادرفرودگاهامام
هواپیمای ایرباس ایران ایر و ماهان ایر در فرودگاه امام خمینی )ره( با یکدیگر برخورد کردند.

ایرباس 310 هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران و ایرباس 340 هواپیمایی ماهان ایر در 
فرودگاه امام خمینی )ره( با یکدیگر برخورد کردند.

رضا جعفرزاده سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری در گفت وگو با میزان در خصوص این 
اتفاق گفت : صبح دیروز هواپیماهای ایرباس ماهان ایر و ایران ایر در فرودگاه امام خمینی )ره( 

با یکدیگر برخورد کردند.
وی گفت : علت وقوع این اتفاق توسط کارشناسان سازمان هواپیمایی کشوری در دست 
بررسی است ، اما بررسی های اولیه حکایت از عدم دقت هندلرها )نیروهای زمینی( برای 

جابجایی این دو هواپیما دارد.
جعفرزاده با بیان اینکه مشکلی برای فرودگاه امام پیش نیامده گفت : کسی در این برخورد 

صدمه ای ندیده و مسافران هواپیمای ماهان نیز با هواپیمای جایگزین جابجا شدند.

سخنگوی ناجا خبر داد:

ترخیصخودروهایتوقیفیازامروز

آگهی تحدید حدود اختصاص
 چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 3۶ فرعی از 10۶45 اصلی 
که با قسمتی از پلاک 10۶52 تواما تشکیل یکباب ساختمان را داده است واقع در بخش 
یک ثبت قم اراضی بلوار جمهوری - میدان سپاه - مالک اشتر شرقی پلاک 33 که بنام  
آقای محمد مساعی  منش فرزند ابوالقاسم میباشد، در جریان ثبت است که بعلت تبصره 
واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی بعمل نیامده 
از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود،لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده 
طی وارده 1/24999 مورخه 95/7/5 تحدید حدود پلاک مذکور در روزچهارشنبه مورخ 
95/8/5 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع 
اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی انها اعلام میدارد که در روز و ساعت 
مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند.مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت 
یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض با اراده ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیزبه 

این اداره ارائه نماید./
 تاریخ انتشار:95/7/7
جعفر کاظمی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

 
آگهی تحدید حدود اختصاص

 چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 37 فرعی از 10۶45 اصلی 
که با قسمتی ازپلاک 10۶52 تواما تشکیل یک باب ساختمان را داده است  واقع در 
بخش 1 ثبت قم اراضی جمهوری - میدان سپاه - مالک اشتر شرقی پلاک 31 که بنام 
آقای مهدی مساعی منش و غیره فرزند ابوالقاسم میباشد، در جریان ثبت است که بعلت 
تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل 
نیامده از طرفی مطالبق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود،لذا بنا به تقاضای 
کتبی احدی از مالکین طی وارده 1/24998مورخه 95/7/5 تحدید حدود پلاک مذکور 
در روز چهارشنبه مورخ 95/8/5 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام 
میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام 
میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند.مهلت قانونی از تاریخ 
تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون 
ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع 

ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید./ 
تاریخ انتشار:95/7/7
جعفر کاظمی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

مجتبی آزادبخت *

پسر 1۶ ساله ای که قصد خودکشی داشت، بعد از سقوط از 

طبقه 23 یک برج به طرز معجزه آسایی زنده ماند.
الکساندر، پسر 1۶ ساله اهل روسیه بعد از آنکه خود را از 
بالکن طبقه 23 یک برج در روسیه به پایین پرتاب می کند، در 
کمال ناباوری روی سقف یک ماشین می افتد و زنده می ماند.  

به گفته بعضی از منابع، امدادگران که به موقع در محل حادثه 
حضور پیدا کرده بودند، احتمال سقوط الکساندر روی خودرو 

را داده بودند. 
راننده در زمان بروز این حادثه داخل خودرویش حضور 
نداشته است. این نوجوان 1۶ ساله به کمک امدادگران حاضر 

در صحنه به بیمارستان منتقل شد و اکنون در مراقبت های 
ویژه بستری است.  طبق گفته پزشکان، الکساندر خطر را 
رد کرده است. تصاویر حادثه نشان می دهد در اثر سقوط 
این نوجوان، سقف خودرو به داخل فرو رفته و شیشه عقب 

ماشین شکسته است. 

پسر16سالهپسازسقوطازطبقه23زندهماند
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نکــته

 محمد هاشمی رفسنجانی بیشتر با ریاست 13 ساله 
خود بر صدا و سیما و نسبت برادری با آیه الله اکبر هاشمی 

رفسنجانی شناخته می شود.
فوق  مدرک  حوزوی،  تحصیلات  گذارندن  از  پس  وی 
لیسانس مدیریت خود را از دانشگاه برکلی کالیفرنیا دریافت 
کرد. در دهه 40 شمسی به خاطر فعالیت های انقلابی خود 
توسط ساواک شناسایی، دستگیر و تبعید شد. پس از آن به 
آمریکا رفت و در پی ریزی انجمن اسلامی دانشجویان ایرانی 

آنجا نقش اساسی داشت.
بعد از انقلاب عضو شورای مرکزی دو حزب مهم جمهوری 
اسلامی در دهه 60 و کارگزاران سازندگی در دهه های 70 و 

80 بود.
معاونت وزارت کشاورزی، معاونت نخست وزیر، سرپرستی 
وزارت امور خارجه، عضویت در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، معاونت اجرایی رئیس جمهور، ریاست دفتر رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام از دیگر سمت های وی است.

محمد هاشمی در گفت و گو با ایرنا، از سالهای صدارت 
خود بر صدا و سیما و رابطه اش با امام، استفتا از امام راحل و 
مقام معظم رهبری درباره موسیقی، رابطه مقام معظم رهبری 
و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، میزان شانس روحانی 

در انتخابات 96و غیره سخن می گوید.
آنچه در پی می آید مشروح این گفت و گوی مفصل است.

از انتخابات 92 و نامزدی آقای هاشمی بگویید؟
اما وقتی  نداشت.  نامزدی  آقای هاشمی قصد   ، در سال 92 
تقاضاهای مردمی بالا گرفت سرانجام به قرآن متوسل شد و استخاره 
گرفت. جواب خیلی خوب آمد با این توضیح که اما نتیجه ای که می 

خواهید را به دست نمی آورید.
مبنای نامزدی ایشان، مشورت با رهبری بود تا در صورتی که 
ایشان نظر مثبت دارند یا سکوت کردند نامزد شود و اگر صریحا 

مخالفت کردند، نشود.
روز جمعه قبل از پایان ثبت نام هم با دفتر رهبری تماس گرفته 
بودند ولی پاسخی دریافت نکرده بودند. فردا صبح هم همین طور. تا 
عصر شنبه هم صبر کردند و وقتی پاسخی دریافت نکردند اصل را بر 

عدم مخالفت رهبری گذاشتند و به سمت وزارت کشور راه افتادند.
نظرسنجی روزهای بعد هم نشان داد هاشمی رای بسیار بالایی 
دارد. مخالفان وی ابتدا خواستند هاشمی را از نامزدی منصرف کنند 
از این رو دوبار به وی پیغام دادند که انصراف دهد؛ اما ایشان گفت من 
با مردم شوخی ندارم آنها از من خواسته اند نامزد شوم و من هم سر 

عهدم با مردم هستم.
بعد به بهانه اینکه ایشان مسن است و توان اجرایی ندارد رد 
صلاحیت صورت گرفت که احساسات مردم بسیار جریحه دار شد. 
از آن روز مرتب مردم با دفتر تماس می گرفتند که آقای هاشمی 
تکلیف ما را در این انتخابات مشخص کند. ایشان هم برای نخستین 
بار به طور مستقیم از یک نامزد مشخص یعنی آقای روحانی حمایت 
کردند. چرا که در دوره های پیش وارد مصداق های نامزد مطلوب 

نمی شدند و فقط معیارهای آن را بیان می کردند.
ایشان از آنجا که در طول دوران مدیریتی اش از ابتدای انقلاب با 
آقای روحانی همکار و مانوس بودند شرایط را برای رئیس جمهوری 

روحانی مهیا تر دیدند.

تعامل آقایان هاشمی و روحانی پس از انتخابات یازدهم 
چگونه بوده است؟

آنها جلسات ادواری منظمی با یکدیگر ندارند ولی به صورت 
موردی جلسات دو نفره ای برگزار می کنند. همانطور که قبل از این 
رهبری و آقای هاشمی هم جلسات ادواری منظمی با یکدیگر داشتند 

ولی اکنون به صورت موردی درآمده است.

یعنی چنین جلساتی بر حسب ضرورت شکل می گیرد؟
هاشمی: بله.

تا حالا چنین ضرورتهایی پیش آمده است؟
بله و جلساتی بین آقایان هاشمی و روحانی شکل گرفته است.

درباره چه موضوعایت؟
آن را نمی دانم. جلسات خصوصی بوده است.

 با مقام معظم رهبری چه؟
بله. قبلا هر دو هفته یکبار آقای هاشمی و رهبری جلساتی کاملا 
خصوصی برگزار می کردند ولی اکنون دیگر به آن نظم سابق نیست. 
ولی ضرورت که باشد چنین جلساتی شکل می گیرد و هیچ کس هم 

از محتوای آن خبر ندارد.

عده ای معقتد به وجود زاویه بین آقای هاشمی و مقام 
معظم رهبری هستند. میانه این دو بزرگوار چگونه است؟

بسیار خوب. آقای هاشمی میانه خوبی با رهبری داشته و دارند. 
اختلاف دیدگاه بین این بزرگان وجود دارد. آقای هاشمی و رهبری در 
مورد برخی مسائل دیدگاههای مخصوص به خود را دارند. همانطور 
که علمای دیگر نیز چنین اختلاف نظرهایی با یکدیگر دارند. اما 
مخالفان قادر به درک این موضوع نیستند که در معیار و ملاک 
روحانیت، اختلاف نظر نه تنها بد نیست بلکه بر اساس حدیثی محکم 
از حضرت رسول)ص(؛ 'اختلاف نظر بین علمای اسلام رحمت است'.

این پدیده در حوزه های علمیه رایج است. به طور مثال یک مرجع 
فتوا می دهد خمس به هدیه هم تعلق می گیرد ولی مرجع دیگر، 
هدیه را از دادن خمس مستثنی می کند. این تنها یک مثال بود. از 
این اختلاف نظرها زیاد است. اما درباره آنچه شما سوال کردید باید 
بگویم نان عده ای در اختلاف انداختن بین این دو شخصیت بزرگوار 

است ولی تیرشان به سنگ خورده است.
آقای هاشمی می گوید چون رهبری ولی فقیه است و ولایت 
دارد اطاعت از او واجب است. ایشان خطاب به رهبری گفته اند شما 
ولی فقیه هستید و من برای پذیرش نظرات شما حجت شرعی دارم 
چرا که تصمیم گیر نهایی شما هستید ولی شما حجت شرعی برای 

پذیرش آنچه من می گویم ندارید.
به عنوان برادر و رئیس دفتر آقای هاشمی می گویم اختلاف 
نظرهایی بین این دو بزرگوار بر سر موضوعات سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی وجود دارد اما آنچه برخی از آن به عنوان شکاف 
یاد می کنند وجود خارجی ندارد و صرفا اختلاف نظر بین دو عالم 
است. این اختلاف نظر بین آقای هاشمی و امام راحل هم وجود 

داشت.

چطور؟
ایشان نظرات خود را در محضر امام می گفتند و امام هم عموما 
آن را می پذیرفتند ولی وقتی نظرشان با امام یکی نبود نظر ایشان را 
قبول می کردند. آیه آلله وحید خراسانی در این باره خاطره ای دارد. 
ایشان می گوید ابتدای انقلاب به دیدار امام خمینی در قم رفته بودم. 
دیدم یک طلبه جوان مدام خدمت امام می آید و هر چه می گوید 
امام آنرا تایید می کند و می فرماید همین طور عمل کنید. بنده از 
یکی پرسیدم این طلبه جوان کیست که هر چه می گوید امام می 

پذیرد؟! گفتند آقای هاشمی رفسنجانی.

به انتخابات اخیر خبرگان بپردازیم. شما مدعی شده بودید 
یک سی دی در سطحی وسیع علیه آقای هاشمی پخش 

شده بود؟
بله. در آن گفته بودند باید نگذاریم هاشمی و روحانی رای بیاورند 
چرا که اگر روحانی در خبرگان رای بیاورد حتما در دور بعد هم رئیس 

جمهور می شود.

همان لیست انگلیسی؟
آقای هاشمی درباره آن لیست نظرشان را اعلام کردند و گفتند 
با شعور مردم بازی نکنید. مردم هم تشخیص دادند کدام لیست 

انگلیسی است!

عملکرد دولت یازدهم را چگونه می بینید؟
هاشمی: برای تحلیل صحیح عملکرد باید دید کار از کدام نقطه 

و مختصات شروع می شود و مقصد یا وضعیت کنونی آن دارای چه 
مختصاتی است.

مختصات وضع اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و فرهنگی ایران تا 
مرداد 92 چه بود؟! رشد اقتصادی به منهای 5 و نیم درصد و تورم 
به حدود 40 درصد رسیده بود. مفاسد اقتصادی کشور را در برگرفته 
بود و پرونده های بسیار بزرگی وجود داشت که برخی از آنها رسانه 
ای شده است. نفتمان را نمی توانستیم بفروشیم و پول همان مقدار 
کم را نیز نمی توانستیم دریافت کنیم و این پولها در کشورهای دیگر 

بلوکه شده بود.
این شرایط را باید در نظر گرفت و با وضع فعلی مقایسه کرد تا 

بتوان ارزیابی صحیحی داشت.
در حوزه بین الملل، تیم هسته ای دولت یازدهم شاهکار کرد. 
مذاکره با ۶ کشور قدرتمند و به کرسی نشان دادن حرفهای خود، در 
صدسال اخیر دنیا بی سابقه است. یک دفعه شش قطعنامه شورای 
امنیت سازمان ملل را به تعلیق درآوردن کار بسیار دشواری است. 
اگر کسی با روابط بین الملل آشنا باشد متوجه می شود کار بسیار 

بزرگی رخ داده است.
سالها راجع به پرونده هسته ای ایران تبلیغات منفی شد اما آقای 
روحانی آمد و ایران وارد باشگاه هسته ای جهان شد. اینها زمانی یک 

آرزو و افسانه بود ولی اکنون به واقعیت پیوسته است.
در حوزه اقتصاد رشد منفی 5و نیم درصد مثبت شده و به حدود 
2 تا 3 درصد رسیده است. برای ایجاد رونق در اقتصاد هم احتیاج 
به سرمایه وجود دارد و وقتی سرمایه کافی وجود ندارد نباید انتظاری 

داشت.
اینکه گفته می شود طرف مقابل به تعهدات برجامی خود عمل 
نکرده هم محل بحث است.اولا برجام بین ۶ کشور با ایران بود. آنچه 
در برجام تعریف شده روابط ۶ کشور با یک کشور است نه روابط 

بین ایران و آمریکا.
در سفر اخیر آقای صالحی به اروپا هم مسوول این اتحادیه گفت 
هم ما و هم ایران بخش زیادی از تعهدات برجامی خود را عملی 

کرده ایم.
اما درباره نوع عملکرد آمریکا در برجام! سوال اینجاست که آیا 
موارد این بدعهدی مربوط به تعهدات برجامی آمریکاست یا روابط 
دوجانبه کشور؟! طی این مذاکرات روابط ما با آمریکا تغییری نکرد 
و حتی بدتر شد. شاهدیم که از دو طرف موضع گیری های سختی 

علیه یکدیگر می شود.
رهبری هم فرمودند که در مسائل دوجانبه ما اصلا با آمریکا 

مذاکره نمی کنیم.
بنابراین نمی شود گفت روابط دوجانبه ما باید تحت تاثیر برجام 
تغییر کند. اگر روزی دنبال برطرف کردن این مسائل رفتیم آن امر 

جداگانه ای است.
البته کسی راجع به دشمنی آمریکا با انقلاب اسلامی تردیدی 

ندارد و اینکه آنها زیر حرف خود می زنند.
اما دستاوردهای دولت را نباید از این زوایه دید. به خاطر همین 
برجام، 35 میلیارد دلار از دارایی های بلوکه شده ایران به کشور 
بازگشته است. میزان فروش نفت به قبل از زمان شروع تحریم ها 
برگشته است. بانک های کوچک دنیا شروع به همکاری با ما کرده اند.

از سویی ما در لبه پرتگاه جنگ بودیم. دولت روحانی موفق شد 
جلوی جنگ را بگیرد.

در مجموع روحانی و دولتش موفق بودند.

عده ای از منتقدان روحانی می گویند اگر هر کدام از 
رقبای ایشان هم پیروز انتخابات 92 می شد باز برجام حاصل 
می شد. آنها شروع مذاکرات اتمی در زمان دولت دهم را 

شاهدی برای ادعای خود می دانند؟
آنچه واقعیت دارد این است که مقام معظم رهبری در سالهای 
بودند  فرموده  کننده  مذاکره  تیم  به  نژاد  احمدی  دولت  پایانی 
'استراتژی بنده عوض شده و اکنون برد- برد است. در برد- برد هم باید 
مذاکره انجام شود. بروید یک چیزی بدهید یک چیزی هم بگیرید و 

قضیه را تمام کنید'.
تیم هسته ای هم بر همین مبنا، دنبال مذاکره رفت. سه نشست 
هم با 5+ 1برگزار شد اما نه تنها دستاوری نداشت بلکه بعد از هر 
نشست وضع بدتر می شد. مدارک آن هم وجود دارد و شاید یک 

روز هم منتشر شود.
اما اینکه اگر دولت دیگری جای روحانی سرکار آمده بود موفق به 
انجام این کار می شد یا نه را من نمی دانم. پیشگویی و غیب گویی 
هم بلد نیستم و بر اساس آنچه اتفاق افتاده می توانم نظر دهم.اما آنچه 

که قبل از روحانی اتفاق افتاد سه مذاکره توام با شکست بود.
اما این شبهه این آقایان دارای تناقضی هم است. وقتی می گویند 
اگر قالیباف و جلیلی هم رئیس جمهور شده بود باز برجام به تصویب 
می رسید سوالی پیش می آید؛ آن هم اینکه اگر دولت آنها هم برجام 
را به تصویب می رساند پس چرا اینقدر به برجام انتقاد و حمله می 

کنید؟

شما هفتمین رئیس صدا و سیمای پس از انقلاب بودید. 8 
سال در زمان امام )ره( و 5 سال در دوره صدارت مقام معظم 
رهبری. با مباحثی که ابتدای انقلاب بر سر حرام یا حلال بودن 
موسیقی پیش آمد آن موقع در صدا و سیما اوضاع چطور 

بود؟
از نظر امام و بسیاری از فقهای دیگر، موسیقی فی نفسه حرام 
نیست مگر مناسب مجالس لهو و لعب باشد. در بسیاری از سرودهایی 
که بعد از انقلاب خوانده شد مثلا سرود راجع به شهید مطهری، تقریبا 
از همگی گام ها و دستگاههای موسیقی استفاده شده است. همین 

طور در سرود 'این پیروزی مبارک باد' و غیره.
امام توجه جدی به این مساله داشتند ولی هیچ وقت مصداق 
تعیین نمی کردند. وقتی از ایشان مصادیق موسیقی حلال و حرام را 
پرسیدیم فرمودند' فقها حکم می دهند و کارشناسان و متخصصین 

مصداق تعیین می کنند'
این در مورد مسائل دیگر هم صدق می کرد. یادم است تخم 
خاویار قبل از انقلاب طبق نظر مراجع حرام بود. اوایل انقلاب، مرحوم 
دکتر یدالله سحابی از رهبران نهضت آزادی خدمت امام رسید و ثابت 
کرد ماهی اوزون برون که تخم خاویار در شکم آن است دارای فلس 

یا پولک است. امام هم در پاسخ ایشان فرمودند خوردن ماهی فلس 
دار مشکل ندارد و حلال است. امام نفرمودند اوزون برون فلس دارد. 
فقط گفتند مطابق فقه شیعه خوردن ماهی فلس دار حلال است و 
دکتر سحابی که متخصص بود مصداق آن را پیش امام آورد. از آنجا 

حرمت خاویار برداشته و حلال شد.
در موسیقی هم همین طور. من نظر رهبری را هم درباره موسیقی 
دیده ام. ایشان نظر وسیعی در رابطه با کنسرت و موسیقی دارند حالا 
این تعبیر را هم فرموده بودند که شما اسمش را کنسرت نگذارید و 

بگذارید محفل.
وقتی از جانب رهبری به ریاست صدا و سیما منصوب شدم 
خدمت ایشان رفتم و گفتم ما در رابطه با موسیقی در زمان امام، 
طبق فتوای ایشان عمل می کردیم چون ایشان ولی فقیه بودند الان 
نیز باید مطابق نظر شما که ولی فقیه هستید عمل کنیم. فتوای شما 
در این باره چیست؟ رهبری فرمودند نظر من درباره موسیقی همان 

فتوای امام است و به روال سابق عمل کنید.
البته برخی هم ممکن است چنین نظری نداشته باشند اما با 
وجود نظراتی مثل امام و رهبری، خیلی ضرورتی به پرداختن به آن 
نیست. اگر کسی تشخیص می دهد موسیقی حرام است می تواند 

گوش ندهد.

چرا قبل از شما صدا و سیما این همه مدیر عوض کرد؟
اداره صدا و سیما بسیار مشکل بود هیچ مدیری نمی توانست 

آن را تحمل کند.

پس خوب دوام آوردید؟
بله. امام از من حمایت می کرد.

یکبار هم توسط شورای سرپرستی عزل شده بودید؟
بله. شورای سرپرستی پاییز ۶2 مرا عزل و آقای جواد لاریجانی 
که عضو همین شورا بود را به عنوان سرپرست جدید معرفی کرد تا 

سروقت مدیر عامل تعیین کند.
وقتی موضوع به گوش امام رسید به سران قوا پیغام دادند 'به 
اعضای شوری سرپرستی بگوئید یااستعفا دهند یامن آنهارا عزل 

میکنم وآنها خودشان استعفا دادند.
بعد امام مرا خواستند و نامه ای مفصل به من دادند که مضمون 
آن این بود که' برخلاف انتظار در صدا و سیما اختلافاتی پیدا شده 
است. شورای سرپرستی و مدیرعامل حرفهایی دارند. من آقای محمد 
هاشمی را به عنوان نماینده خود به عنوان سرپرست صدا و سیما 
منصوب می کنم تا این نهاد بدون سرپرست نباشد. نخست وزیر و 
سران سه قوه بنشینند و حرفهای طرفین را بشنوند. یعنی امام من را 

مجددا منصوب کردند.

دلیل عزلتان چه بود؟
به همان دلیل که مدیران سابق را عزل کردند و نتوانستند تحمل 
کنند. چون آن موقع صدا و سیما زیر نظر رهبری نبود. هر یک از قوا 
یک نماینده اصلی و یک علی البدل در این شورا داشتند و عزل و 

نصب مدیرعامل و سیاست گذاری با آنها بود.

حرف حساب شورا چه بود؟
اختلاف نظر در مورد برخی مسائل مثل سریالهایی که پخش می 
شد. مثلا سریالی به نام اشک تمساح پخش می کردیم که زندگی 
لیبرال ها و طاغوتی ها را نشان می داد آنها نسبت به این سریال ایراد 

می گرفتند و می گفتند صحنه هایش خوب نیست.
صدا و سیما قوی ترین و مهم ترین سازمان فرهنگی و هنری و 
سیاسی کشور است اختلاف نظر در مسائل و برنامه هایش بسیار زیاد 
است. شورای سرپرستی هم وقتی تحت فشارهای بیرونی قرار می 
گرفت به جای تدبیر درست و اصلاح کار، مدیر عامل را عوض می 
کرد. مدیریت آنجا بسیار متزلزل بود؛ من توانستم با حمایت امام در 
آنجا ثبات برقرار کنم و آنجا را سامان دهم. در زمان من تثبیت و اداره 

صدا و سیما راحت شد.

زمان شما سریالهای موفقی در تلویزیون تهیه شد که 
مردم هم هنوز از آنها به نیکی یاد می کنند؟ مثل سلطان و 
شبان، سربداران، هزار دستان و غیره. بودجه تان هم ظاهرا 

زیاد نبود. رمز موفقیت این سریال ها چه بود؟
ما 15۶0 اپیزود) قسمت هر سریال( ساختیم که عموما فاخر 
و درجه یک هم بود که نسبت به زمان شاه و هم بعد از من، یک 
استثنا در صدا و سیما بود. من کار را به بیرون از سازمان سفارش 
نمی دادم و بسیاری از هنرمندان را به استخدام صدا و سیما درآورده 
بودم. برنامه ریزان و برنامه سازان ما نیروهای درون سازمان بودند. 
سریالهایی مانند سربداران، سلطان و شبان، گرگها، امام علی)ع(، هزار 
دستان، سایه همسایه، میرزا کوچک خان، مدرس و غیره با همین 

نیروها ساخته شد.
نکته مهمی که وجود دارد این است که در برنامه سازی تلویزیونی 
به اصطلاح می توان آب فراوانی را به برنامه بست و چون پیمانکار 
دنبال سود خود است؛ این کار زیاد اتفاق می افتد. اما ما از نیروهای 
خود سازمان استفاده می کردیم و آنها تعلق خاطر بالایی به کار 

داشتند و واقعا دل به کار می دادند.
همه شاهدند که آن سریالها دیگر در تلویزیون تکرار نشد. مشکل 

بودجه هم سرجای خودش بود.

خود امام این سریال ها را می دیدند؟
بله. همه سریال ها.

و به شما تذکر هم می دادند؟
بله. سریالی در زمان شاه ساخته بودند به نام سلطان صاحبقران 
درباره زندگی ناصرالدین شاه قاجار. در صحنه ای که امیرکبیر را در 
حمام فین می کشند زن وی گریه می کرد.در سریال زن را گریم 
و آرایش کرده بودند و وقتی اشک می ریخت صورتش کل کادر 
تلویزیون را فرا می گرفت. ما این سریال را خلاصه کرده و یک ساعت 
آن را پخش کردیم. امام روز بعد مرا خواستند و گفتند: آخر کی 

امیرکبیر چنین زن آرایش کرده ای داشته است؟
سال ۶۶من وشورای سرپرستی طی دونامه جداگانه ازامام سئوال 

کردیم امام جواب دادند: 'نظر نمودن به این قبیل فیلم ها و نمایشنامه 
ها هیچ یک اشکال شرعی ندارد بلکه بسیاری از آنها آموزنده است. 
پخش آنها نیز اشکالی ندارد. همین طور فیلم های ورزشی بی اشکال 
است. گاهی خلاف شرع به طور نادر دیده می شود که باید بیشتر 
مواظبت کرد. لکن دو نکته باید مراعات شود اول آنکه کسانی که 
گریم می کنند باید محرم باشند و اجنبی حرام است که این کار را 

انجام دهد دوم اینکه بیننده از روی شهوت نظر نکند.'

 زمان امام اگهی تجاری اما پخش نمی شد؟
شرایط اقتصادی کشور اوایل انقلاب و زمان جنگ وخیم بود. 
چیزی نداشتیم که بخواهیم آن را تبلیغ کنیم. حتی می خواستیم با 
تبلیغ برخی کالاها از تلویزیون اوضاع را عادی نشان دهیم و بگوئیم 
کمبود نیست. چرا که وقتی کالایی از تلویزیون تبلیغ می شود یعنی 
کالا هست و مشتری نیست. در حالی که آن موقع صف های طولانی 
برای دریافت مایحتاج اولیه زندگی توسط مردم بسته می شد. ما 
برای اینکه اوضاع را عادی نشان دهیم دنبال کالاهایی بودیم که واقعا 
عرضه آن فراوان باشد ولی هر چه گشتیم جز ' گلاب قمصر کاشان' 
چیزی پیدا نکردیم. تبلیغ آنرا هم مناسب صدا و سیما ندیدیم و فقط 

در مجله سروش آن را آگهی کردیم.
وضع کشور در دولت هاشمی تغییر کرد. صنایع بزرگ و کوچک 
تقویت شدند و تولید راه افتاد. اقتصاد هم رونق پیدا کرده و شکوفا شد. 
زمان جنگ اولویت ما خط مقدم جبهه بود نه صنایع؛ چرا که نه پولی 

برای توسعه صنعت وجود داشت نه امنیت لازم.

 از چه سالی آگهی در صدا و سیما پخش شد؟
سال ۶9 یا 70 بود. اما حجم آگهی ها به این وسعت نبود. این طور 
نبود که وسط یک فیلم سینمایی پخش را قطع کرده و آگهی نشان 
دهیم. سبکی که الان آگهی پخش می شود و به نظر من بسیار هم 

زننده است آن موقع نبود.

روابط شما با سه قوه طی آن 13 سال چطور بود؟
هاشمی: خوب. چه زمان آقای موسوی چه در دوره آقای هاشمی. 
رئیس صدا و سیما عضو دولت بود. اگر مساله ای پیش می آمد در 
جلسات دولت مطرح می شد. طبیعی است دولتی ها از برخی برنامه 
های نقادانه خوششان نمی آمد و اعتراض می کردند ما هم پاسخ لازم 
را می دادیم. به نظر من صدا و سیمای فعلی خود را مقابل دولت می 

داند و منصف نیست.

شما از نبود شفافیت لازم در گفت و گو با مردم به عنوان 
ضعف دولت روحانی یاد کرده بودید. مرادتان چیست؟

بله. به طور مثال در حوزه اقتصادی به روحانی ایراد می گیرند. 
ایشان باید برای مردم به طور شفاف و صریح توضیح دهد که کشور 
در سال 92 که من آنرا تحویل گرفتم چه وضعیتی داشت و الان در 
چه موقعیتی است. یا در رابطه با مساله فیش های حقوقی باید ریشه 
آنها را به مردم نشان می داد چرا که این فیش ها از دولت قبل پابرجا 
مانده بود. اتفاقا به نظر من افتخار دولت روحانی، کشف این فسادها و 
مبارزه با آنهاست. یعنی به جای اینکه بیاید فسادهای به جای مانده 
از گذشته را تقویت یا تکذیب کند آنها را می پذیرد و اصلاح می کند. 
عجیب این است که این اقدام دولت به جای تشویق؛ مورد نکوهش 

عده ای قرار می گیرد.

 شما از مخالفین تغییر کابینه روحانی هستید. چرا؟
یکی از رشته های تحصیلی من مدیریت است. داشتن ثبات یک 
اصل در مدیریت است. بسیاری از مشکلات با ثبات مدیریت برطرف 

می شود.
در این چند ماه پایان دولت و در صورت تعویض وزیر، زمان زیادی 
لازم است تا وزیر جدید از مجلس رای اعتماد بگیرد و معاونین و 
مدیران خود را منصوب کند و به اصطلاح بر کار سوار شود. فرصتی 
برای این کارها باقی نمانده است از این رو اگر برنامه و امکانی برای 
بهتر شدن عملکرد یک وزارتخانه وجود دارد باید آن را دست همان 

وزیر داد و از وی خواست که اجرا کند.

 اگر اجرا نکرد؟
اجرا می کند. همیشه ضعیف داخلی بهتر از قوی بیرونی است. 

چرا که بر کار سوار است.

شانس روحانی را برای انتخاب مجدد چطور می بینید؟
زیاد. رقیب جدی ندارد. ضمن اینکه هم عملکردش خوب بوده 
هم ویژگی های فردی یک رئیس جمهور را دارد. شخص باتجربه ای 

است که از ابتدای انقلاب یار امام و رهبری بوده است.
روحانی سعی کرده جامعه ملتهب سال 92 را آرام کند که موفق 
هم شده است. از این رو می بینیم چندان هم پاسخ منتقدان و 
مخالفان خود را نمی دهد. شاهدیم که با چه ادبیات سخیفی علیه 
رئیس جمهور کشور صحبت می شود ولی ایشان زیاد وارد این بازی 
ها نمی شود. البته گاهی تک مضراب هایی می زند و پاسخ های 
مختصری می دهد که طرف مقابل را آتش می زند و می سوزاند ولی 

تعداد این حرفها کم و در حد همان تک مضراب است.

رقبای اصولگرای روحانی چه کسانی هستند؟
رئیس جمهور باید شخصیتی ملی داشته باشد و یک وزنه سیاسی 
باشد. من در جناح اصولگرا، فردی با این شاخصه ها را کمتر می بینم.

 کمتر می بینید یا اصلا نمی بینید؟
) با خنده( اصلا نمی بینم. آنها هم وزن روحانی نیستند.

 نظرتان درباره املاک نجومی چیست؟
آنچه جامعه را آزار می دهد ابهام است. موضوعی مطرح شده 
برخی  نوع ورود  و مرجع رسیدگی هم دستگاه قضا است. ولی 
دستگاههای نظارتی به پرونده شائبه برانگیز بود. مثلا سازمان بازرسی 
کشور در روزهای اول رسانه ای شدن این پرونده حرفهایی زد و چند 

روز بعد چیزهای دیگری گفت.
این ها خوب نیست. وقتی ابهامی در این سطح در کشور مطرح 
می شود باید پاسخ منطقی و مستدل و شفاف به آن داد تا اعتماد 

مردم از دست نرود.
املاک نجومی واقعیت داشته باشد یا خیر باید به طور صریح و 

روشن مشخص شود.

پرسش آخر درباره بحران آب است. شما روزگاری معاون 
وزیر کشاورزی بوده اید و با آب سر و کار داشته اید. وضع 

چطور است؟
واقعیت این است که ایران کشوری کم آب است که در منطقه ای 
خشک واقع شده است. آب شهری به دلیل لوله کشی های فرسوده 

و الگوی نادرست مصرف به شدت هدر می رود.
ما چون کشوری نفتی بوده ایم فکر می کنیم همه چیز مجانی و 
همیشه برقرار است و قدر و ارزش انرژی را نمی دانیم.بحران آب کشور 
قابل کنترل و مدیریت است. می توانیم با شیرین کردن آب دریا ، آب 
کشاورزی و صنعت و شرب خود را به دست آوریم؛ کاری که در دنیا 

رایج است هر چند گران در می آید.
یا به طور جدی به ژرف آبها بپردازیم. آبهایی که گفته می شود در 
عمق پایین تر از 800 متر زمین و بیشتر در مناطق کویری موجود 
است. خصوصا در استان هایی مانند کرمان و یزد. مشکلش این نوع 

آب درجه حرارت بالای ۶0 درجه آن است.
در بسیاری از کشورها از سفره های زیرزمینی با عمق کم استفاده 
نمی شود و از ژرف آبها استفاده می شود.از طرفی باید کشت گلخانه 
ای را جدی گرفت. خیلی مقرون به صرفه است. البته هزینه اولیه ای 
دارد ولی وقتی شروع به بازدهی کرد محصول زیادی با آب کم تولید 

می کند، ضمن اینکه تابع فصل هم نیست.
کشت غرقابی را هم باید به قطره ای تبدیل کنیم. باید آب را 
مدیریت کرد و دید در صنعت بازدهی بیشتری دارد یا کشاورزی و 

بر اساس آن رفتار کرد.

 وضع سلامتی آقای هاشمی چطور است؟
خیلی خوب. من که برادر و بسیاری اوقات کنار ایشان هستم هیچ 
ناراحتی از ایشان ندیدم. ایشان هنوز هم پله های ساختمان را خیلی 

سریع بالا می روند.

محمد هاشمی رفسنجانی:

تک مضراب های روحانی، مخالفان را آتش می زند

روحانی سعی کرده جامعه ملتهب سال 92 را آرام کند که موفق هم شده است. 
از این رو می بینیم چندان هم پاسخ منتقدان و مخالفان خود را نمی دهد. شاهدیم 
که با چه ادبیات سخیفی علیه رئیس جمهور کشور صحبت می شود ولی ایشان 

زیاد وارد این بازی ها نمی شود. البته گاهی تک مضراب هایی می زند و پاسخ های 
مختصری می دهد که طرف مقابل را آتش می زند و می سوزاند ولی تعداد این 

حرفها کم و در حد همان تک مضراب است

فاصلۀ کوتاه بین »نامزد اصلح« بودن تا »مهرۀ سوخته« شدن

احمدی نژاد خودش را سوزاند
این روزها و در همه جا تقریبا سخن از کاندیداتوری چهره های مختلف برای مهمترین 
رقابت انتخاباتی اردیبهشت 9۶ است. برخی چهره ها به طور جدی تری از سوی گروه های 
سیاسی مطرح می شوند و برخی دیگر کمرنگ ترند. با این همه، تقریبا همه آنها که درباره 
انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم صحبت می کنند، بر این نکته اجماع نظر دارند که نباید 
سراغ »مهره های سوخته« رفت؛ اما سوال اینجاست که مهره سوخته کیست؟ مهره های 
سوخته در عرصه انتخابات را می توان به دسته های مختلف تقسیم کرد. عده ای به سبب مواضع 
و عملکردشان شانسی برای تایید صلاحیت و حضور در عرصه انتخابات ندارند. برخی پیش 
از این شانس خود برای پیروزی را آزموده اند و دریافته اند که سبد رأی درخور توجهی ندارند. 
برخی به دلیل اشتباه محاسباتی در زمان کاندیداتوری، عملا بخت خود برای انتخاب دوباره را 
از دست داده اند و برخی دیگر هم با وجود امکان رأی آوری و یا حتی احتمال تایید صلاحیت، 

کارنامه ای از خود به جای گذاشته اند که احزاب سیاسی را از خود دور می کنند.
آنهایی که می آیند و دیده نمی شوند

در عرصه انتخابات ریاست جمهوری گاهی چهره هایی حاضرند که با وجود سرشناس بودن، 
به دلیل قطعیت عدم تایید صلاحیت، چندان جدی گرفته نمی شوند. مثلا در جریان انتخابات 
ریاست جمهوری 88 و 92، قاسم شعله سعدی از چهره های اپوزسیون در انتخابات نامزد شد و 
به دلیل کارنامه سیاسی اش، از سوی شورای نگهبان ردصلاحیت شد. همچنین در سال 7۶ و در 
جریان انتخابات ریاست جمهوری هفتم، عزت الله سحابی به همراه ابراهیم یزدی و حبیب الله پیمان 
در انتخابات کاندیدا شد که هیچ یک از اینها هم تایید صلاحیت نشدند و شانسی برای رقابت 
انتخاباتی پیدا نکردند. دلیل سوخته بودن چنین مهره هایی در عرصه انتخابات، معمولا سوابق 
سیاسی شان است. موضوعی که پس از تحولات سال 88 باعث شد طیف وسیع تری از فعالان 
سیاسی را دربرگیرد. به طوری که امروز بسیاری از چهره های سرشناس اصلاح طلب نمی توانند 
خود را در مظان انتخاب قرار دهند. محسن مهرعلیزاده را باید یکی از آنها دانست، فردی که زمانی با 
حکم حکومتی ردای کاندیدای رییس جمهوری را بر تن کرده بود حالا سایه ردصلاحیت را بر سر 
خود دارد. البته این فهرست از مهره های سوخته انتخابات، تنها محدود به چهره های اصلاح طلب 
نمی شود. برخی اصولگرایان نیز از همین ویژگی برخوردار هستند که باید آنها را غایبان همیشگی 
انتخابات دانست. مثلا اسفندیار رحیم مشایی در سال 92 نامزد انتخابات شد اما شانسی برای 
حضور نیافت. افزون بر اینها، برخی چهره ها هم از نظر سنی آمادگی ریاست جمهوری را ندارند که 

از مشهورترین اینها باید به اکبر هاشمی رفسنجانی اشاره کرد.
خطای محاسباتی و فرصت هایی که از دست می رود

دسته دیگر از نیروهای سیاسی به دلیل اشتباه در زمان نامزدی، عملا سبد رأی خود را از 
دست رفته می یابند. یکی از اشتباهات معمول چهره های سیاسی در قدرت نمایی انتخاباتی، 
رقابت با رئیس جمهور مستقر است. البته کاندیداتوری چهره های سیاسی در هنگام دور دوم 
انتخاب یک رئیس جمهور را الزاما نمی توان اشتباه تلقی کرد، اما معمولا باعث می شود که 
تازگی و جذابیت های فردی یک نامزد، تحت الشعاع نامزدی قبلی اش قرار گیرد. مثلا احمد 
توکلی یک بار در سال 72 و بار دیگر در سال 80 به رقابت با رئیس جمهور وقت پرداخت 
و البته در هردو انتخابات شکست خورد. موضوعی که باعث شد او دیگر نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری نشود. البته اگر توکلی در دوره هایی نامزد می شد که روسای جمهوری مانند 
هاشمی یا خاتمی کاندیدا نبودند، شاید با اطمینان خاطر بهتری می توانست در عرصه حضور 
داشته باشد. سبد رأی توکلی در هر دو این انتخابات نشان می دهد که تنها توانسته نظر 
موافق چهار میلیون رأی دهنده را جلب کند، به طوری که در سال 72 و در برابر اکبر هاشمی 
رفسنجانی وی به چهار میلیون رأی یعنی 23درصد آرا رسید و در سال 80 شانسی بیش 
از چهار میلیون و ۶00هزار رأی که معادل 1۶درصد آرا بود، نداشت. کاندیداتوری نابهنگام، 
گریبان محسن رضایی و محمدباقر قالیباف را هم گرفته است. رضایی هرچند به دلیل آنچه 
وحدت اصولگرایان خوانده شد، سال 84 از ادامه رقابت های انتخاباتی کناره گرفت اما سال 
88 پا به میدان رقابت نهاد و نه تنها در میانه منازعات شدید آن سال گرفتار شد، بلکه در 
دوقطبی سال 88، به جایگاهی بهتر از سومی نرسید. همین شرایط باعث شده تا اخیرا او 
رسما اعلام کند که نامزد انتخابات 9۶ نیست. سرنوشتی مشابه برای قالیباف هم تکرار شد. 
کاندیدایی که هرچند آنقدر هوشمندی داشت که پس از شکست در انتخابات 84، در سال 
88 نامزد انتخابات ریاست جمهوری نشود، اما در سال 92 و در شرایطی که موقعیت خود 
برای رأی آوری را مناسب می دید، مغلوب ائتلاف عارف و روحانی شد و رأی مناسبی به دست 
نیاورد؛ به طوری که حتی در شهر خود، مشهد هم اول نشد! آرای 4 و ۶ میلیونی قالیباف در 
دو انتخابات 84 و 92 آنقدر نبود که او را به پاستور برساند. هرچند هنوز هم او را یک نامزد 
بالقوه انتخابات ریاست جمهوری به شمار می آورند اما داستان های اخیر درباره املاک نجومی 
شهرداری، موقعیت شهردار پایتخت را به جایی رسانده که لااقل علنا حرفی از نامزدی به میان 
نیاورد. برخی خبرهای پشت پرده اما از تمایل بخشی از اصولگرایان برای قرار گرفتن پشت 
شهردار تهران روایت می کنند. اما نه محسن رضایی که یک کاندیدای بالقوه با احتمال پایین 
در انتخابات سال 9۶ است و نه توکلی و قالیباف شاید هیچکدام نتوانند مهره مناسبی برای 

بازی انتخاباتی سال 9۶ باشند. مهره هایی که امروز باید آنها را سوخته دانست. 
خبرسازهایی که چهره انتخاباتی نیستند

البته باید این واقعیت را پذیرفت که هر چهره خبرسازی در عالم سیاست، الزاما برای 
از  بسیاری  است که  دلیل  به همین  نیست. شاید  مناسب  انتخابات  در  کاندیداتوری 
سیاستمداران حرفه ای وجود دارند که اساسا گزینه مطلوب برای انتخابات به شمار نمی روند. 
از این دسته نامزدها باید به علی اکبر ولایتی اشاره کرد. چهره ای با تجربه، کارآزموده و مسلط 
به آداب سیاست ورزی که شاید به دلیل ادبیات نخبه گرایانه اش، نتوانسته در عرصه انتخابات 
ریاست جمهوری موجی اجتماعی ایجاد کند. او که در سال 7۶ در کنار ناطق نوری قرار گرفته 
بود، در سال 84 بلافاصله پس از حضور اکبر هاشمی رفسنجانی در عرصه رقابت ها کناره گیری 
کرد اما در سال 92 با وجود همه حرف و حدیث ها درباره انصراف از رقابت ها تا آخر ایستاد 
و البته در نهایت شانسی برای پیروزی نیافت. ولایتی این روزها نامش برای کاندیداتوری در 
سال 9۶ مطرح است اما مواضع پزشک دیپلمات می گوید او خود می داند تبدیل به چهره ای 
سوخته برای فضای انتخاباتی ریاست جمهوری شده است. غلامعلی حدادعادل نیز در زمره 
همین چهره هاست. گرچه باید حدادعادل را بیشتر یک چهره پارلمانی دانست تا نامزدی در 
قواره ریاست جمهوری، اما او نیز در سال 92 تلاش کرد به کرسی ریاست جمهوری نزدیک 
شود، هرچند در نهایت از ادامه رقابت ها انصراف داد. به نظر می رسد او نیز از نظر ویژگی های 
تبلیغاتی نامزدهای انتخاباتی، شانسی برای تکرار تجربه نامزدی انتخابات نداشته باشد. چهره 
دیگری که برخلاف چهار سال پیش این روزها نامش کمتر شنیده می شود، محمدرضا عارف 
است. عارف در جریان انتخاب رئیس مجلس دهم اشتباه محاسباتی عجیبی را مرتکب شد که 
باعث شد اصلاح طلبان با وجود برد، در بازی حساس مجلس دهم، احساس سرخوردگی کنند. 
اصرار او برای نامزدی ریاست مجلس، حالا عارف را از گزینه های نامزدی ریاست جمهوری هم 
دور کرده و حتی برای سال 1400 نیز کمتر کسی از او به عنوان نامزد اصلاحات یاد می کند. 
سعید جلیلی؛ مردی که برای ایرانی ها تا همین چندسال پیش یک دیپلمات هسته ای تعریف 
می شد این روزها به شدت وجهه سیاسی پیدا کرده و تریبون به دست از دولت انتقاد می کند. 
انتقاداتی که در کنار برخی اظهارات گروه ها و شخصیت های سیاسی حکایت از عزم جلیلی برای 
کاندیداتوری دوباره در انتخابات ریاست جمهوری دارد. آنهم در شرایطی که بسیاری از اصولگرایان 
هنوز هم معتقدند اصرار او برای ماندن در انتخابات سال 92 یک پای شکست اصولگرایان بوده 
است. او گرچه بدون شک در زمره تایید صلاحیت شوندگان انتخابات است اما به نظر می رسد 
نه سیاست اصولگرایانه تمایلی به حمایت از او داشته باشد نه مردم او را چهره مناسبی برای 
فرستادن به پاستور بدانند. شاید از همین روست که جلیلی خیلی زود تبدیل به مهره سوخته 
در سیاست ایران شده است. بسیاری دیگر از چهره های اصولگرا واجد همین ویژگی هستند که 
با وجود احتمال بالای تایید صلاحیت، قدرت بسیج شبکه رأی اصولگرایی را ندارند. در سال 
92 برخی از این چهره ها مانند مصطفی پورمحمدی، علیرضا زاکانی، منوچهر متکی، محمدرضا 
باهنر، محمدحسن ابوترابی فرد، یحیی آل اسحاق و علی فلاحیان در انتخابات ثبت نام کردند اما 
هر یک به دلایلی از ادامه رقابت ها انصراف دادند. هرچند گفته می شود برخی از این چهره های 
انصرافی مانند محمدرضا باهنر، ازجمله گزینه های کاندیداتوری در سال 1400 هستند. در میان 
گزینه هایی که این روزها به عنوان نامزد احتمالی انتخابات 9۶ نام برده می شود، باید به چهره هایی 
چون پرویز فتاح، عزت الله ضرغامی و الیاس نادران اشاره کرد که به نظر می رسد هر سه این 
گزینه ها در زمره همین چهره های سیاسی خبرسازی هستند که هرچند مسئولیت های 
سیاسی و اجرایی متنوعی داشته اند، اما نمی توان به هیج کدام نام یک »پدیده انتخاباتی« را داد.

عملکردهایی که سابقه سوزند
از سه دسته افرادی که در سپهر انتخاباتی ایران تبدیل به مهره سوخته شدند که بگذریم، 
باید برخی دیگر از چهره های رأی ساز را نیز به یاد آورد که عملکردهایشان باعث شده کسی 
یادی از آنها برای حضور در انتخابات نکند. یکی از مشهورترین این چهره ها که اخیرا حرف و 
حدیث ها درباره اش زیاد شده، محمود احمدی نژاد است. پدیده انتخابات 84 که بسیاری را به 
این وسوسه انداخت شاید بتوانند تجربه او را در ریاست جمهوری تکرار کنند. از موضوع توصیه 
رهبری به عدم کاندیداتوری وی که بگذریم، او به واسطه عملکرد هشت ساله اش این روزها از 
دایره تقریبا همه نیروهای سیاسی بیرون گذاشته شده است. احمدی نژاد هرچند مانند سید 
محمد خاتمی، میرحسین موسوی یا مهدی کروبی با خط قرمزهای آشکار قضایی - امنیتی 
مواجه نیست، اما از نظر سیاسی با محدودیت هایی مواجه است که نشان می دهد عمر سیاسی 

او دست کم در کوتاه مدت از حیث مانور انتخاباتی تمام شده است.
چهره های سیاسی و سرمایه ای به نام »تازگی«

با وجود آنکه هنوز از چهره هایی چون قالیباف، ولایتی، سعید جلیلی، علی نیکزاد، توکلی 
و... به عنوان گزینه های احتمالی کاندیداتوری برای انتخابات ریاست جمهوری نام برده می شود، 
اما اصرار چهره های اصولگرا بر رونمایی از یک »چهره جدید« و البته »رأی آور«، حکایت از آن 
دارد که اصولگرایان با تجربه گرفتن از تاکتیک انتخاباتی اصلاح طلبان در انتخابات هفتم اسفند، 
دیگر نمی خواهند با برگه چهره های سنتی و تکراری خود در بازی انتخابات شرکت کنند. 
گزینه هایی که از هم اکنون می شود باخت شان را پیش بینی کرد. در میان گزینه های موجود، 
عملا ضرغامی، باهنر، فتاح و نادران فارغ از پایگاه رای شان شانس بیشتری برای نامزدی دارند، 
اما با توجه به اینکه تجربه احمد توکلی در رقابت با رئیس جمهور وقت پیش روی آنان است، 
شاید حاضر نباشند در انتخابات 9۶ برگ برنده خود که همان »چهره جدید« بودن است را 
بسوزانند. بنابراین احتمالا تا سال 1400 صبر خواهند کرد. این چهره ها می دانند که در عالم 
سیاست، فاصله کمی بین »نامزد اصلح« تا »مهره سوخته« وجود دارد و گاهی زمان نشناسی 
و اشتباه محاسباتی، چهره های سیاسی را از گردونه بازی های انتخاباتی خارج می کند. همین 
موضوع این احتمال را بیشتر می کند که اصولگرایان و شاید اصلاح طلبان در انتخابات 9۶ 
چهره های دست اول خود را از عرصه رقابت دور نگه داشته و با روی آوردن به ذخیره هایشان، 

عملا خود را برای ماراتن سرنوشت ساز 1400 آماده کنند. 
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اخبــار
شهردار قم تاکید کرد:

لزوم حفظ جایگاه مردمی هیئات مذهبی
شهردار قم گفت: سرمایه هیئات مذهبی و ارتباط با فرهنگ حسینی نباید 

دولتی شود و جایگاه مردمی آنها نباید تحت الشعاع قرار بگیرد.
دکتر سقائیان نژاد در دیدار اعضای شورای هیئات مذهبی استان قم، با 
بیان اینکه عشق به امام حسین)ع( و راه ایشان سرمایه ما است، اظهار کرد: این 

سرمایه ای است که انقلاب اسلامی را نگه داشته است.
وی با تاکید بر اینکه با الهام از مکتب عاشورا پیروزی در دوران دفاع مقدس 
رقم خورد خاطرنشان کرد: فرهنگ عاشورا موجب شد جنگی شکل بگیرد 

که دفاع ملت ایران در آن در نوع جنگ های کلاسیك در دنیا بی نظیر بود.
شهردار قم با تاکید بر اینکه نهضت حسینی در دوران دفاع مقدس به 
نمایش گذاشته شد، افزود: سرمایه هیئات مذهبی و ارتباط با فرهنگ حسینی 
نباید دولتی شود. وی با تاکید بر اینکه جایگاه مردمی هیئات مذهبی نباید 
تحت الشعاع قرار بگیرد، اظهار کرد: هیئات تنها برای امام حسین)علیه السلام( 
و محرم نیست و باید در شادی اهل بیت)علیهم السلام( هم برنامه های مناسب 

برگزار شده و شور محرم در ایام دیگر نیز باشد.
سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه شهرداری آماده هرگونه آمادگی با هیئات 
مذهبی شهر هستند، گفت: شهرداری برای فراهم آوری بسترهای فعالیت 
فرهنگی هیئات آماده همکاری است. وی با تاکید بر ضرورت پایداری مدیریت 
ها برای اقدامات اثربخش در سطح شهر گفت: باید به شرایطی برسیم که 

اقدامات محله محور را با همکاری هیئات اجرایی کنیم.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری خبر داد

روند مطلوب احداث شهرك خودروی قم
مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم گفت: روند اجرایی احداث شهرك 
خودرو قم که به صورت مشارکتی در حال احداث است به صورت مطلوبی 

پیش می رود.
علیرضا مظفری اظهار داشت: شهرك خودرویی در محل میدان شهید 
رجایی در جاده قدیم قم-تهران بلوار شهید رجایی با مساحت 33 هکتار و زیر 
بنای 150 هزار مترمربعی به صورت مشارکتی با پیمانکار بخش خصوصی در 
حال احداث است. وی بیان داشت: حجم عملیات خاکبرداری صورت گرفته 
در این پروژه در حدود 400 هزار مترمکعب، حجم بتن ریزی فنداسیون ها 
500 متر مکعب و تُناژ آرماتوربندی فنداسیون ها و ستون ها 50 تن می باشد.

مظفری در ادامه گفت: امکان حضور همه خدمات مورد نیاز صنعت خودرو 
در یك مکان و در کنار یکدیگر و تجمیع مشاغل موصوف به مکانی مناسب 
علاوه بر کاهش عوارض و آلودگی  ها سبب کاهش اتلاف وقت و خدمات 
رسانی سریع تر به افراد شده و از مشکلات سمعی، بصری داخل شهر کاسته 
می شود. مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم به جامع بودن طرح پروژه 
اشاره کرد و گفت: مجموعه شهرك خودرویی با داشتن امکانات تعمیرگاهی، 
خدماتی، رفاهی، امنیتی، تفریحی و ... می تواند بسیاری از دغدغه های زیست 
محیطی مردم و اصناف را رفع نموده و فضای کسب و کار بسیار مناسب را برای 
ارائه کنندگان خدمات ایجاد کند.  مظفری با اشاره به موقعیت ممتاز محل 
قرار گیری پروژه گفت: این شهرك به واسطه همجواری با گمرك استان، شهرك 
صنوف و محورهای مواصلاتی قطب اقتصادی آینده است و بهره برداری از این 
دو شهرك می تواند آینده ای بسیار روشن و سراسر پیشرفت را در بر داشته باشد.

وی در خاتمه به اهمیت احداث شهرك خدمات خودرویی، هدف و راهبرد 
در اجرایی شدن برنامه های پیش رو جهت احداث پروژه مذکور بیان داشت: 
باید در نظر داشت که احداث شهرك های خدماتی نظیر شهرك صنوف و 
خدمات خودرویی نیازمند همکاری و مشارکت نهادهای مختلف استان بویژه 

اتحادیه صنوف و صاحبان مشاغل و حضور موثر و فعال آنان است.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری عنوان کرد:

جمع آوری بیش از 1700 متکدی 
در سطح شهر قم

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم از جمع آوری هزار 
و 7۶5 نفر متکدی در سطح شهر قم در ۶ ماهه نخست امسال خبر داد.

احمدرضا شفیعی با اشاره به هماهنگی با سیستم های قضایی و انتظامی 
برای جمع آوری دستفروشان و متکدیان اظهار کرد: این امر برای انتظام بخشی 
در شهر انجام شده، اکنون در زمینه دستفروشان وضعیت مطلوبی در منطقه 

هفت،  آستانه مقدسه و اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( وجود دارد.
وی خاطرنشان کرد: در زمینه نظم بخشی وانت بارها تیم های ویژه در سطح 
شهر استقرار دارند و مکان های دارای گره ترافیکی به ویژه هسته مرکزی 
شهر وانت هایی که حقوق شهروندی را از بین ببرند، نسبت به اعمال قانون و 
انتقال خودروها به پارکینگ های در نظر گرفته شده، اقدام می شود. مدیرکل 
پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم با بیان اینکه در زمینه مبحث 
متکدیان نیز هماهنگی های لازم انجام شده است، گفت: اکنون وضعیت 
متکدیان در سطح شهر نسبت به کلانشهرهای دیگر بسیار مطلوب است و 

امتیاز خوبی به دلیل کاهش متکدی در سطح شهر می توانیم به آن دهیم.
وی عنوان کرد: با 20 اکیپ تخلفات شهری هماهنگ شده که نسبت به 

جمع آوری متکدیان از سطح شهر اقدام کنند.
شفیعی با بیان اینکه متکدیان به سه دسته تقسیم می شوند، گفت: تعدادی 
از آنها  معتاد بوده که حضورشان در شهر برای شهروندان خطر و مشکلات 
بهداشتی را به همراه دارد که بر اساس دستور دادستان به کلانتری ها یا پلیس 
مبارزه با مواد مخدر تحویل داده می شوند. وی عنوان کرد: متکدیانی بلا مکان 
به اداره بهزیستی تحویل داده می شود و متکدیانی که از شهرهای اطراف وارد 

شده اند، با دستور قضایی و حکم صادره از شهر خارج می شوند.
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم از شهروندان تقاضا 
کرد: به متکدیان کمك نکنند، زیرا این امر سبب گداپروری می شود و برای 
پرداخت صدقه و کمك از طریق کمیته امداد و سازمان بهزیستی اقدام کنند و 
همچنین شهروندان از وانت بارها میوه خریداری نکنند تا گره ترافیکی کاهش 
پیدا کند. وی با بیان اینکه در شش ماهه نخست امسال هزار و 7۶5 نفر 
متکدی جمع آوری شدند، گفت: از این تعداد ۶81 نفر متکدی، 578 نفر معتاد 
و 103 نفر جزو اتباع بودند و 415 دستگاه وانت از 11 اردیبهشت تا پایان 

شهریور امسال توقیف و به پارکینگ منتقل شده است.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری خبرداد

چاپ نشریه ویژه کودکان با عنوان
زباله های دوست داشتنی

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از طراحی و چاپ نشریه 
ویژه کودکان با عنوان زباله های دوست داشتنی خبر داد .

سید عبدالله میرابراهیمی با بیان اینکه آموزش و فرهنگ سازی لازمه 
توسعه مفاهیم شهری و شهروندی است، گفت: در زمینه انتقال مفاهیم 
مدیریت پسماند، ارائه آموزش های عمومی و افزایش سطح فرهنگ و آگاهی 
شهروندان به تدریج باعث کاهش میزان تولید زباله و صرفه جویی در مصرف 
منابع شده و از طرفی میزان تفکیك پسماندها در مبادی تولید، افزایش خواهد 
یافت . وی افزود: همکاری مردم در اجرای برنامه های مختلف اجتماعی، زیست 
محیطی و بهداشتی، از جمله مدیریت پسماند از عوامل اثرگذار در اجرای 
صحیح و کاهش هزینه ها و همچنین نهادینه شدن فرهنگ صحیح برخورد 

مردم با پسماندها از جمله تفکیك در مبدا است.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم تصریح کرد: با توجه 
به تنوع زیاد ابزار و روش های نوین آموزشی، باید تلاش کرد تا متناسب با 
گروه های مخاطب از روش ها و ابزار خاص و کاربردی گروه هدف استفاده شود.

میرابراهیمی استفاده از کتاب و نشریات مصور رنگی با مضامین، مفاهیم 
ساده و جذاب ویژه کودکان را ابزاری مفید خواند و گفت: سازمان مدیریت 
پسماند در سال جاری به منظور توسعه مفاهیم مدیریت پسماند در میان 
دانش آموزان ، اقدام به تهیه نشریه ای فرهنگی و آموزشی با عنوان زباله های 
دوست داشتنی کرده است تا مفاهیم مدیریت پسماند به زبانی ساده تر و آسان 
منتقل شود. وی با اشاره به حضور آموزشگران سازمان مدیریت پسماند در 
مدارس مقاطع ابتدایی در سال تحصیلی جاری و توزیع نشریه در بین دانش 
آموزان گفت: مفاهیمی چون معرفی پسماند خشك و تر، فشرده سازی پسماند، 
تفکیك پسماند در مبدا و ... در این نشریه به زبانی ساده مطرح شده است که 
در اختیار دانش آموزان قرار خواهد گرفت .سرپرست سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم تصریح کرد: این نشریه علاوه بر اینکه به سبب داشتن مطالب 
کوتاه و متنوع، درتشویق کودکان و نوجوانان به خواندن نقشی موثر دارد ، 

مفاهیم مدیریت پسماند را به دانش آموزان منتقل می کند.
وی خاطر نشان کرد: مطالب و محتوای این نشریه توسط گروهی از 
نویسندگان و طراحان نشریه های برتر کودك در استان تهیه شده است و 
زبان و داستان آن ساده و روان و متناسب با گروه مخاطب دانش آموزان 

ابتدایی است .

هر چند خبر فیش های حقوق نجومی درکشور امروز 
نقل هر مجلسی است ولی این بار آب و فاضلاب روستایی 
استان قم اقدام به صدور قبوض نجومی آب برای روستائیان 

کرده است.
به گزارش ایمان، تشویق مردم برای ماندن در روستاها و 
حتی مهیا نمودن زیرساخت ها و اجرای طرح های تشویقی 
برای مهاجرت معکوس از شهر به روستا، یکی از سیاست 
های کلان نظام به شمار می رود. امروز روی پتانسیل روستاها 
برای تحقق اقتصاد مقاومتی، حساب ویژه ای باز شده است 
تا بتوانند با توانمند سازی روستاها، آنان را به عصای دست 
شهرهای بزرگ تبدیل کنند، ولی متاسفانه برخی با اقدامات 
نسنجیده، سعی دارند همچنان از روستا و روستائیان به عنوان 

باری بر دوش شهرهای بزرگ یاد کنند.
صدور قبوض آب با ارقام بالا توسط شرکت آبفار در 
روستاهای قم موضوعی است که تقریبا یکی از دغدغه های 
ساکنین روستاها است؛ اما در دوره جدید صدور قبوض آب 
در برخی روستاهای قم، موضوع کاملا متفاوت شده و در 

برخی از این قبوض شاهد ارقام نجومی هستیم.
در یکی از قبوض آب که توسط شرکت آبّفار برای یکی 
از ساکنین بومی آن روستا صادر شده، مبلغ 25/000/000 
ریال یعنی معادل دو میلیون و پانصد هزار تومان قید شده 
است. رقمی که برای مصرف یکی از ساکنین بومی روستا 
برای یک دوره چهار ماهه از 15 اردیبهشت ماه سال جاری تا 

15 شهریورماه می باشد.
در یک قبض دیگری که توسط شرکت آبفار صادر شده، 
رقمی معادل 10/817/000 ریال یعنی یک میلیون و هشتاد 
و یک هزار و هفتصد تومان دیده می شود؛ اما نکته جالب 
در این قبض این است که مشترک مذکور هیچ گونه بدهی 
گذشته ای هم به شرکت آب و فاضلاب روستایی نداشته 
است و این رقم تنها برای مصرف یک دوره بوده است. یک 

نکته دیگر قابل توجه در این قبض، این است که در مقابل 
گزینه »مازاد مصرف« هم عدد »صفر« را مشاهده می کنیم؛ 
یعنی مشترک مورد نظر، جریمه ای هم بابت استفاده زیاد 
از آب نشده است؛ اما مورد دیگری که در این قبض جلب 
توجه می کند، رقم عوارض و مالیاتی است که برای مشترک 
مهلت  باشد.  می  تومان  هزار  حدود 90  که  شده  صادر 
پرداخت کمتر از 20 روزه و اخطار قطع فوری یکی دیگر از 
نکات جالب قبض مذکور است، حالا باید دید که یک خانوار 
روستایی در این وضعیت اقتصادی، چگونه توان پرداخت این 

قبوض را دارد؟!

با دیدن قبض آب، شوکه شدم
یکی از روستائیان در این زمینه به خبرنگار ما گفت: بعد از 
دیدن رقم قبض آب، واقعا شوکه شدم و چند شبانه روز است 

که فکر دیگری جز این قبض ندارم.
وی که از بیان نامش خودداری کرد، افزود: رقم مندرج در 
قبض آبی که در دست بنده است، بیش از دو میلیون تومان 
می باشد که به هیچ عنوان توان پرداخت آن را ندارم و با 
توجه به اخطار قطع فوری که روی این قبض آمده است، باید 
منتظر باشم و ببینم که ماموران آب و فاضلاب روستایی چه 

زمانی نسبت به قطع انشعاب من اقدام می کنند.
وی بیان داشت: در این چند روز به فکر این افتاده ام که 
خانه خود را در روستا بفروشم و به همراه همسر و فرزندان 
خود به شهر بیایم و یک گوشه ای را اجاره کنم، چون با پولی 
که باید تنها بابت پرداخت قبض آب خود بدهم، می توانم 

چندین ماه کرایه یک خانه را در شهر پرداخت کنم.

ارقام نجومی در همه قبوض دیده می شود
یکی دیگر از روستائیان نیز به خبرنگار ما گفت: این دوره 
ارقام نجومی در همه قبوض دیده می شود و تنها اختصاص 

به یک یا دو نفر ندارد.
وی بیان داشت: شاید برای برخی از اهالی مبالغ بسیار 
بالایی به عنوان آب بها آمده باشد، ولی تقریبا همه روستائیان 

باید رقم های سنگینی را بابت قبض آب خود بپردازند.
وی اضافه کرد: من نمی دانم واقعا این چه راهکاری است 
که مسئولین آب و فاضلاب در نظر گرفته اند، چرا باید یک 
روستایی یک میلیون یا دو میلیون تومان به عنوان آب بها 

پرداخت کند.
و  محترم  استاندار  از  من  درخواست  داد:  ادامه  وی 
نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی این است 
که به داد مردم برسند و اجازه ندهند که اینگونه در حق 

روستائیان ظلم شود.

بخشدار کهک: 
پیگیر ماجرای قبوض نجومی آب هستیم

بخشدار کهک هم ضمن ابراز تعجب از صدور قبوض آب 
بهای نجومی در برخی از روستاها، گفت: به صورت جدی 

پیگیر ماجرای قبوض نجومی آب خواهیم بود.
حمید رضا جعفری اظهار داشت: طی نامه ای به شرکت 
آب و فاضلاب روستایی موضوع را پیگیری و خواستار ارائه 
این خصوص  در  مربوطه  مسئولین  سوی  از  لازم  پاسخ 

خواهیم بود.
وی با تاکید بر اینکه ادارات مختلف ملزم به پاسخگویی 
به بخشداری هستند، تصریح کرد: با توجه به جایگاه نظارتی 
بخشداری، پیگیری این موضوع جزء یکی از وظایف ما می 
باشد و در اسرع وقت اطلاع رسانی لازم به مردم صورت 

خواهد گرفت.
روزنامه ایمان در روزهای آینده گزارشی از روند پیگیری 
ماجرای قبوض نجومی آب در روستاهای قم منتشر خواهد 
نمود و مردم را در جریان کم و کیف موضوع قرار خواهد داد.

گزارش ایمان از اقدامی که موجب نارضایتی مردم شده است

صدور قبوض نجومی آب در روستاهای قم

استاندار قم با اشاره به اینکه در دین اسلام به اجرای 
روش های عملی تاکید شده است گفت: باید روش های 
تربیتی و اخلاقی صحیح در جامعه عملیاتی شود در غیر 

این صورت، اثرگذار نخواهد بود.
سید مهدی صادقی روز سه شنبه در همایش خانواده 
در فرمانداری قم افزود: در روش تربیتی اسلام به روش های 
عملی توجه شده است این در حالی است که تنها در جامعه 
اهتمام به تحکیم بنیان های خانواده فقط در گفتار وجود 

دارد. وی اضافه کرد: با اجرای روش های تربیتی صحیح 
شاهد یک جامعه دینی و توحیدی خواهیم بود.

صادقی با بیان اینکه هسته اصلی شکل گیری جامعه 
خانواده است گفت: اگر می خواهیم جامعه سالمی داشته 

باشیم باید خانواده سالم داشته باشیم.
وی افزود: خانواده نقش مهمی در تربیت فرزند دارند به 
گونه ای که فرزندان از خانواده خویش الگو برداری می کند.

از  درستی  درک  والدین  باید  داد:  ادامه  قم  استاندار 

وظایف خویش داشته باشند تا بتوانند فرزندی صالح در 
جامعه تحویل دهند. وی با اشاره به اینکه بانوان از ستون 
اصلی خانواده هستند گفت: بانوان باید با عشق و محبت 

کانون خانواده را تحکیم کنند.
صادقی بیان داشت: بانوانی که شغل اجتماعی دارند 
باید از وظیفه اصلی خویش به عنوان نقش همسر و مادر، 
از حفظ کانون خانواده غافل نشوند ضمن اینکه نیازمند 

همراهی پدر خانواده نیز هستند.

آیت الله سید جعفر میر عظیمی از 
استادان حوزه علمیه قم با بیان اینکه در 
این شرایط حساس کشور، هر گونه اقدام 
تفرقه انگیزانه، حرام است، گفت: هیچ کس 
حق بر زبان آوردن حتی یک کلمه تفرقه 
انگیز در مجالس و محافل حسینی را ندارد، 
چرا که این کار از نظر شرعی معصیت و 
گناه بوده و فرد تفرقه افکن نیز مدیون 

خون شهدا ایران و کربلا خواهد شد.
متعال  کرد: خداوند  وی خاطرنشان 
نمی پسندد که طلبه های ما در مجلس 
های  گیری  موضع  )ع(  حسین  امام 
سیاسی، تفرقه افکنانه و ایجاد دودستگی 

کنند.
وی گفت: امام راحل و رهبر معظم 
هر  در  کس  هر  فرمودند  بارها  انقلاب 
لباسی که باشد حق تفرقه انگیزی ندارد، 

این سخنان همه اقشار شامل طلاب جوان، آیت الله، پیش 
نماز و دانشگاهی و ... را شامل می شود.

وی ادامه داد: خون شهدا جمهوری اسلامی عجین با 
خون شهدای کربلاست و باید حرمت آنها حفظ شود، طلبه 
های ما مردم را به احکام و مقدمات دین، امر به معروف و 
نهی از منکر، تولی و تبری دعوت و از طرح مسائل جنجالی، 

حاشیه سازی و تفرقه انگیزی پرهیز کنند.
استاد حوزه علمیه قم گفت: درست است که حرکت امام 
حسین )ع( الهی، سیاسی و عبادی بوده و سیاست ما نیز از 
دین جدا نیست ولی این به معنای حمایت از یک گروه و 

کنار زدن گروه دیگر از تریبون های عزاداری امام حسین 
)ع( نیست.

در  جناحی  های  گیری  موضع  کرد:  خاطرنشان  وی 
مجالس و محافل عمومی، باعث دشمنی و کینه توزی خواهد 
شد، ما در مقابل این همه دشمن مانند استکبارجهانی، 
منافقان و مزدوران منطقه، دیگر نباید برای خود دشمن دیگر 

درست کنیم.
وی ادامه داد: خداوند در قرآن کریم همه مسلمانان را به 
اتحاد و وحدت دعوت کردند و امروز امنیت ما مرهون این 

وحدت و همدلی است.
میرعظیمی با اشاره به اینکه اختلاف نظر در کشور طبیعی 

است، گفت: در رساله مراجع تقلید ما، 
همه چیزی مانند هم نیست اختلاف نظر 
هست، ولی به معنای اختلاف بین آنها 
نیست، هر کس ایده و نظر خاص خود 
را دارد و این اختلاف نظرها رحمت است 

ولی نباید به دشمنی تبدیل شود.
وی گفت: ائمه اطهار )ع( بویژه امام 
علی )ع( و مساله غدیر و امام حسین 
)ع( و قیام عاشورا چنان فضائل دارند که 
مبلغان ما به آنها بپردازند و برای مردم 
خوب تشریح کنند، ما در مقابل دشمنان، 
برای خود دشمن ایجاد نکنیم بلکه باید 
فضائل ائمه اطهار )ع( را به مردم معرفی 

کنیم.
آیت الله میرعظیمی خاطرنشان کرد: 
امروز در راس امور کشور یک مرجع تقلید 
و رهبر فرزانه قرار دارد که هیچ کجای 
عالم، چنین رهبری ندارند و باید حول محور ایشان به سمت 
وحدت و همدلی پیش برویم تا این امنیت پایدار و مثال زدنی 

ما آسیب نبیند.
وی با اشاره به اینکه طلاب بدون مطالعه در مجلس 
امام حسین)ع( حاضر نشوند، گفت: مرحوم فلسفی برای هر 
سخنرانی خود، دو ساعت مطالعه می کرد، و ما باید مطالب 
سخنرانی خود را یادداشت و مطالب را مستند برای مردم 
بیان کنیم و رهبر معظم انقلاب اسلامی با مقام علمی و 
بزرگی خود در نماز جمعه از روی مقتل برای مردم روضه 

خواندند.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تاکنون هیچ 
گونه گزارشی مبنی بر قصور و یا سهل انگاری تیم پزشکی 
در خصوص مرگ مغزی ستایش موسایی کودک 8 ساله در 

بیمارستان نکویی قم به اثبات نرسیده است.
محمدرضا مظفری درگفت وگویی ضمن عرض تسلیت 
به خانواده مرحوم موسایی افزود: متاسفانه در برخی از خبرها 
درج شده است که سهل انگاری پزشکان موجب مرگ مغزی 

این کودک شده که این امر صحت ندارد.
وی اضافه کرد: قصور پزشکی توسط سازمان نظام پزشکی 
به اثبات می رسد که تاکنون پرونده ای برای بررسی ارسال 
نشده و هیچ موضوعی نیز در این زمینه به اثبات نرسیده 

است. وی تاکید کرد: پزشک بیهوشی ستایش موسایی از 
بهترین پزشکان بیهوشی قم است و متاسفانه این مطالب که 
عنوان می شود این کودک به دلیل مسائل بیهوشی و یا نقص 

دستگاه اکسیژن به کما رفته است، صحت ندارد.
مظفری تاکید کرد: البته بنده در جریان همه جزییات 
رخ داده در اتاق عمل نیستم و باید پرونده در نظام پزشکی 
بررسی شده و کارشناسان مربوطه با بررسی ریز مسائل در 

این زمینه نظر دهند.
ادامه داد: اگر توسط کارشناسان و سازمان نظام  وی 
پزشکی ثابت شود که قصور از پزشک بوده است، به طور 

قطع اقدامات قانونی صورت خواهد گرفت.

وی بیان کرد: تمامی پزشکان و به ویژه پزشکان قم با همه 
مشکلات و سختی هایی که دارند با نهایت درایت و دقت در 
کارها، اقدام به درمان بیماران نموده و بر این امر تاکید دارند.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم از اهدای اعضای بدن 
ستایش به افراد نیازمند تقدیر کرد و متعهد شد که علت 
مرگ ستایش پس از بررسی توسط مراجع ذیصلاح اعلام 

خواهد کرد.
ستایش موسایی دختر هشت ساله ای بود که اواخر 
شهریورماه سالجاری به علت بازی با دوچرخه و پرت شدن 
روی زمین، دچار شکستگی لگن شد و به بیمارستان نکویی 

قم منتقل می شود.

استاندار قم:

 روش های تربیتی و اخلاقی صحیح در جامعه عملیاتی شود

آیت الله میرعظیمی:

بیان هر گونه سخن تفرقه انگیز در مجالس حسینی حرام است

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم:

قصور پزشکان در مرگ مغزی ستایش موسایی ثابت نشده است

نامحــرمانه 
انتقاد تند قاسمی از واگذاری مدارس خصوصی به احزاب

سردار سعید قاسمی در نخستین جلسه از سلسله جلسات جهاد کبیر در مشهد اظهار کرد: در این 
عصر غفلت که متحمل دروغ ها هستیم سکوت جایز نیست. وی با اشاره به تکیه دولت بر برجام و ادامه 
انحرافات در این دوره، برجام را یک برنامه نفوذی از طرف دشمنان خواند که به دروغ به ملت تحمیل 
شد. قاسمی با بیان اینکه دشمنان به دنبال حذف اصل دفاع و دفاع مقدس بوده اند، برجام های سیاسی، 
اقتصادی، کشاورزی و آموزش وپرورش را ازجمله فتنه های دشمنان برشمرد که با شیب ملایم در حال 
اجرا است.قاسمی در ادامه افزود: امروز مسؤولان خوابند و با سفرهای بی فایده در غفلت به سر می برند و 
در عرض یک روز پایه های فرهنگ را می لغزانند به طوری که هرروز پایه های فرهنگ ما سست تر می شود. 
قاسمی واگذاری مدارس خصوصی به احزاب خاص را جنبه ای دیگر از فتنه دشمنان و غفلت مسؤولان 
اعلام کرد و افزود: این دولت با فعالیت های خود چوب حراج به فرهنگ ما زده است. وی ابراز کرد: باید 
نوجوانان و جوانان را از این فتنه ها دور نگه داریم و جهت نجات آن ها بکوشیم.قاسمی طرح درهای باز را 
برنامه جدید دشمنان خواند و گفت: آقایان با بیان اینکه ما تابع سیاست درهای باز هستیم به دنبال تقلید 
کورکورانه از فرهنگ غلط غرب هستند و باید همانند فتنه 88 در مقابل این فتنه ها نیز ایستاد تا خنثی 

شوند. فارس این خبر را منتشر کرد.

بزرگترین اقدام امنیتی در جلوگیری از شکل گیری هسته داعش در ایران
چندی قبل در یکی از شهرهای مرزی کرمانشاه فردی که ادعا می شد قرار است به عنوان امیر داعش 
در ایران اعلام شود در یک عملیات پیچیده و گسترده با همت سربازان گمنام امام زمان)عج( به هلاکت 
رسید.برخی منابع داخلی نام او را فاش نکرده اند ولی برخی منابع محلی از وی با عنوان »ابوعایشه« نام برده 
اند که نام و عنوان واقعی نیست و صرفا در تشکیلات شان به این عنوان معروف شده است.گفته می شود در 
آن منطقه سنی های شافعی حضور دارند که علمای شافعی و مردم این منطقه همکاری بالایی در موفقیت 
این عملیات داشته اند.»ابوعایشه سرکرده خودخوانده داعش برای کل ایران بود و داعشی ها برای عملیات 
متعدی در ایران وارد شده بودند ولی در تمام این عملیات ها به دام نظام جمهوی اسلامی و دستگاه های 
اطلاعاتی می افتادند.«این بار ابوعایشه خودش داخل ایران آمده بود تا با سرعت بالا داعش در ایران شکل 
بگیرد و برای این عملیات پیگیری می کرد که رهگیری شد و در این رهگیری یک تک تیرانداز، نامبرده را 
به هلاکت رساند.در این اقدامات نیروهای بخش های مختلف سپاه، ناجا و ارتش نیز یاری رسان بوده اند و 
ظاهرا تک تیراندازهای نوپو نیز نقش جدی داشته اند.یکی از اقدامات موثر و تحسین برانگیز سربازان گمنام 
امام زمان)عج( این بوده که از داخل عراق رد پای گروه تروریستی را با همکاری سپاه گرفتند و کار بزرگی 

بوده است.این مطلب در پارس منتشر شده است.

نهی رهبری جلیلی را هم شامل می شود؟
انصاف نیوز در تحلیلی از اتفاقات دو روز گذشته و توصیه رهبری به احمدی نژاد برای انتخابات نوشت: 
رهبر انقلاب دلیل مصلحت ندانستن حضور احمدی نژاد را ایجاد دو قطبی در کشور ذکر کرده اند. به نظر 
نگارنده دو قطبی که در صورت حضور احمدی نژاد ایجاد خواهد شد، حول محور برجام است. احمدی نژاد 
علیرغم تمام قرائنی که مبنی بر تلاش نافرجامش برای ارتباط با آمریکا موجود است، همچنان می تواند 
فردی ضداستکباری و ضدآمریکایی مطرح شود و گروههای مرجع هوادارش نیز وی را به این سمت سوق 
خواهند داد و مهمترین نقطه ای که این وجهه می تواند مطرح شود و تقابل و تمایز با دولت فعلی را پررنگ 
کند برجام است. اما نظام برجام را پذیرفته، هزینه ی آن را داده و می خواهد از نتایج آن استفاده کند؛ پس 
ایجاد دوقطبی و تشدید تضادهای گروههای اجتماعی حول برجام مطلوب نیست. لذا به نظر می رسد با 
همین ملاک حضور هر شخص دیگری در انتخابات که حضورش به دو قطبی شدن جامعه حول برجام 
دامن بزند خلاف توصیه ی رهبری است. این شخص می تواند سعید جلیلی هم باشد که مستعد ایجاد 

جبهه ی ضدبرجام است؛ یا هر شخص دیگری.

رئیس کمیته انتخاباتی جبهه پیروان تعیین شد
نایب رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری به عنوان رئیس کمیته انتخاباتی جبهه پیروان خط امام و 
رهبری برای انتخابات سال 9۶ انتخاب شد.کمال الدین سجادی سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری 
با اشاره به اولین جلسه کمیته انتخاباتی جبهه پیروان خط امام و رهبری، اظهار کرد: در جلسه شب گذشته 
که با حضور همه اعضاء شامل آقایان بادامچیان،کوهکن، سجادی، حمیدی و بیگلر و خانم رحیمی برگزار 
شد.وی ادامه داد: در این جلسه آقای اسدالله بادامچیان به عنوان رئیس کمیته انتخاباتی جبهه پیروان خط 
امام و رهبری انتخاب شد. این کمیته برای سیاست گذاری جبهه پیروان در انتخابات شورای شهر و ریاست 
جمهوری 9۶ تشکیل شده است.سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری تأکید کرد: سیاست های این 

کمیته همسو با جامعه روحانیت مبارز برنامه ریزی خواهد شد.

توصیه رهبری به احمدی نژاد یک ماه پیش به وی ابلاغ شده بود
قربانزاده دبیر کل جمعیت پیشرفت و عدالت ایران گفت: آقای احمدی نژاد از آنجایی که فرد غیر قابل 
پیش بینی و غیر قابل پیش گیری است، به عنوان یک سیاست مدار نمی شود چندان پیش بینی کرد 
که ایشان چه رفتاری را با توجه به سخنان امروز رهبری پیش خواهند گرفت. ای کاش آقای احمدی 
نژاد فضایی را فراهم نمی کرد که رهبری از پشت تریبون این نکات را مطرح کند توصیه رهبری به آقای 
احمدی نژاد حدود یک ماه پیش به ایشان رسیده است اما ای کاش آقای احمدی نژاد فضایی را فراهم 
نمی کرد که این توصیه ، توصیه ی خصوصی از سوی رهبری به صورت علنی و از پشت تریبون مطرح شود. 
و البته در این زمینه برخی هواداران احمدی نژاد نیز فضا سازی ها و شائبه هایی را وجود آورده بودند که در 

نهایت منجر به موضع گیری علنی رهبری شده است. ایسنا این خبر را منتشر کرد.

پرواز همای: ساخت آهنگی برای شهدا باعث شد اجازه فعالیت بگیرم
پرواز همای، خواننده سنتی کشورمان که شب گذشته در مراسم اکران خصوصی فیلم »اروند« در 
پردیس چهارسو حضور یافته بود، به خواست علیرضا باذل روی صحنه آمد تا قطعه ای را که برای شهدا 
ساخته است، اجرا کند.این خواننده پیش از اجرای قطعه در نظر گرفته شده، درباره شکل گیری آن گفت: 
»نام قطعه ای که برای شما اجرا خواهم کرد، »گمنام« است که آن را تحت تاثیر اولین دیدار با پیکر شهدا 
سرودم.«او ادامه داد: »چندین سال اجازه فعالیت نداشتم تا این که یک روز دو پیکر شهید را به روستای 
ما آوردند و از من خواسته شد تا در مراسم این عزیزان شرکت کنم. با دیدن پیکر این شهدا بسیار تحت 
تاثیر قرار گرفتم و همان شب این قطعه را ساختم.«همای در ادامه افزود: »از شهدا خواستم که دوباره اجازه 
فعالیت بیابم. مدتی بعد مجوز فعالیت را به من هدیه دادند و من با خودم عهد کردم که هرجا کنسرتی 

برگزار می کنم این قطعه شروع کننده برنامه باشد.«

نقش مشایی در فساد 3 هزار میلیاردی
وزیر دادگستری با تاکید بر نقش اسفندیار رحیم مشایی در فساد 3 هزار میلیاردی، می گوید: این مسأله 
واقعیت دارد و نمی شود آن را کتمان کرد. دستوراتی درخصوص پروژه های واگذار شده به افراد وجود دارد 
و در دفتر دولت سابق نیز ثبت شده است. ارتباط این ها با فساد 3 هزار میلیاردی قابل کتمان نیست و سند 

همه آنها موجود است.این مطلب در نامه نیوز منتشر شده است.

تشکیل کمیته حل اختلاف در جامعه روحانیت مبارز
دبیرکل جامعه روحانیت مبارز از تشکیل کمیته حل اختلاف در تشکل متبوع خود خبر داد.آیت الله 
محمدعلی موحدی کرمانی دبیر کل جامعه روحانیت مبارز با اشاره به تصمیمات جدید جامعه روحانیت 
مبارز در راستای وحدت اصولگرایان برای انتخابات سال 9۶، اظهار کرد: در جامعه کمیته ایی تحت عنوان 
کمیته حل اختلاف را تشکیل داده ایم ولی هنوز درباره تعداد اعضای این کمیته تصمیمی گرفته نشده است 

و احتمال دارد این تعداد افزایش پیدا کند.این مطلب در تسنیم منتشر شده است.

ناوگان هوایی ایران چه تعداد هواپیما نیاز دارد؟
محمد دامادی عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی بابیان اینکه بدعهدی آمریکا مسئله 
جدیدی نیست، اضافه کرد: تا کنون آمریکا به تهعدات خود پایبند نبوده است.وی با بیان اینکه برای 
نوسازی ناوگان هوایی به 400 فروند هواپیما نیازمند است، بیان کرد: تا کنون مجوز خرید بخشی از این 
تعداد فروند هواپیما گرفته شده است.دامادی در پاسخ به این سوال که چرا هواپیمای مورد نیاز برای 
نوسازی ناوگان هوایی از دیگر کشورها خریداری نمی شود، تصریح کرد: به هر حال برندهای بوئینگ و 
ایرباس جز هواپیمای برتر دنیا هستند که نمی توان آن را نادیده گرفت.این مطلب در باشگاه خبرنگاران 

منتشر شده است.

مدتی است که قراردادها ربطی به مجلس ندارد!
حجت الاسلام سیدناصر موسوی لارگانی نماینده مردم فلاورجان در مجلس شورای اسلامی امروز 
سه شنبه ۶ مهر ماه در تذکری شفاهی طبق ماده 24 آئین نامه داخلی مجلس گفت: مدتی است که 
می گویند قراردادها همچون IPC و FATF ربطی به مجلس ندارد.وی افزود: بر اساس گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس FATF باید به مجلس بیاید و بررسی شود.نماینده مردم فلاورجان در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینکه با این شیوه به نوعی خود تحریمی را به دست خود ایجاد می کنیم و سد راه 

سازمان های جهادی می شویم، گفت: نمایندگان مجلس صلاح کشور را می خواهند.

موشک برد بالای 2 هزار کیلومتر نداریم
سردار امیرعلی حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در حاشیه برگزاری 
جشنواره مالک اشتر، طی سخنانی در جمع خبرنگاران با اشاره به موشک ذوالفقار گفت: این موشک در 
حال ورود به سازمان رزم نیروی هوافضای سپاه است و تا پایان سال به تولید انبوه رسیده و تحویل یگان ها 
خواهد شد.وی در پاسخ به سوالی درباره احتمال تولید موشک هایی با برد بیش از 2 هزار کیلومتر نیز 
اظهار داشت: ما برد بالای 2 هزار کیلومتر نداریم چون نیاز هم نداریم. دورترین برد مورد نیاز برای موشک ، 

سرزمین های اشغالی است که موشک های متناسب با آن را هم داریم.

بی اطلاعی نجفی از ریاستش بر ستاد انتخاباتی روحانی
محمد علی نجفی اظهار کرد که هنوز در رابطه با ریاست ستاد انتخاباتی حسن روحانی بحثی مطرح 
نشده است. محمد علی نجفی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به انتشار برخی اخبار در خصوص ریاستش بر 
ستاد انتخاباتی حسن روحانی گفت: در خصوص ریاست ستاد انتخاباتی آقای روحانی هنوز بحثی مطرح 

نشده و اطلاعی در این رابطه ندارم. 

انتخاب سه نفر از اعضای امید برای شورای عالی اصلاح طلبان
محمدرضا تابش ، نایب رییس فراکسیون امید در مجلس دهم با اشاره به انتخاب سه نفر از اعضای 
این فراکسیون برای همکاری با شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان به منظور حضور پرقدرت در 
دو انتخابات پیش رو گفت: برای دستیابی به سازوکاری متناسب با این دو انتخابات با احزاب و گروه های 
مختلف اصلاح طلب تعامل و گفت وگو کردیم و ان شاءالله وفاق حداکثری حاصل خواهد شد. ایلنا این خبر 

را منتشر کرد.

حسین کروبی به دادسرا احضار شد
حسین کروبی فرزند ارشد رییس اسبق مجلس به دادسرای شهید مقدس احضار شد. کروبی »به 
عنوان مطلع« احضار شده و باید ظرف پنج روز آینده در شعبه ی دوم دادسرای اوین )شهید مقدس( حاضر 

شود. انصاف نیوز، این خبر را منتشر کرد.

حدادعادل: امروز همه دلواپس »برجام« هستند
غلامعلی حداد عادل مشاور عالی مقام معظم رهبری با انتشار مطلبی در حساب توئیتر خود نسبت 
به همگانی شدن دلواپسی درخصوص برجام واکنش نشان داد.وی در این توئیت اعلام کرد: »دیروز فقط 

اصولگرایان دلواپس برجام بودند، امروز همه دلواپسند«.

فرماندار قم با اشاره به همدلی و هماهنگی ایجاد شده در بین مدیران استان قم گفت: با 
حضور مهندس صادقی استاندار که دارای شخصیت اخلاقی و رفتار بزرگ منشانه هستند، 
در قم یک همراهی، همدلی و هماهنگی بین مدیران ایجاد شده و همه در چارچوب 

سیاست های دولت حرکت می کنند.
رضا سیار خاطرنشان کرد: ممکن است سلیقه ها و گرایش های مختلفی از نظر سیاسی 
در بین برخی افراد و مدیران باشد، ولی امروز با تدبیر و مدیریت استاندار قم، این هماهنگی 

و همدلی در مجموعه ایجاد شده است.
وی گفت: شاید اگر خصوصیات اخلاقی استاندار قم نبود برخی از سلیقه ها و دیدگاه 
ها به صورت فردی بروز و ظهور پیدا می کرد و عده ای به خود اجازه می دادند که راه 
خود را بروند، ولی با تدبیر و مدیریت ایشان، که شخصیتی اخلاق مدار و پایبند است، این 

هماهنگی و همدلی وجود دارد.

فرماندار قم خاطرنشان کرد: رفتار متعادلی که مدیریت عالی استان نسبت به مدیران 
در پیگیری امور دارد و فرصت هایی که از نظر اصلاح روش های عملکرد در اختیار مدیران 
قرار می دهد، زمینه هر گونه غیرهماهنگی را از بین برده است ، برخی مدیران که ممکن 

است گرایش هایی داشته باشند، خود را با سیستم تنظیم کرده اند.
سیار گفت: البته تا این فرهنگ به طور کامل نهادینه شود، زمان براست.

وی ادامه داد: در ذات برخی از سازمان و ادارت ما، بخشی نگری نهفته است و ملاک 
ارزیابی و عملکرد خود را توفیق بخش خودشان تصور می کنند در حالی که باید به کلیت 
استان نیز توجه داشته باشند و نقش نمایندگان مجلس، استانداری، فرمانداری در حوزه 

شهرستان و... را مورد توجه قرار دهند.
فرماندار قم بیان داشت: دستگاه ها و مدیران بخش های مختلف باید در تحقق اهداف 

کلان دولت نقش ایفا کنند و امروز این وضعیت درست فرماندهی می شود.

فرماندار قم:

همه مدیران استان در چارچوب سیاست های دولت حرکت می کنند


